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��ح ا�تان ز�جانروز��
رئیس سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان گفت: 
در سال ۱۴۰۳، تعداد ۳ هزار و ۱۹۲ متوفی در آرامستان های 
سازمان  رئیس  اوجاقلو،  محمدرضا  شده اند.  پذیرش  زنجان 

مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان..

مدیر مخابرات منطقه زنجان گفت: بر اساس برآوردهای انجام 
شده برای اجرای طرح فیبر وری و حذف کامل کابل های مسی 
در تلفن های ثابت مشترکان اعتباری در محدوده بازار زنجان 

بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان اختصاص یافته..

دفن ۳۱۹۲ فوتی
 در آرامستان های زنجان در سال ۱۴۰۳

اختصاص ۱۵ میلیارد
 برای اجرای فیبرنوری بازار زنجان 

اعتراض عباس عبدی به تصفیه علمی در دانشگاه ها؛ 

پزشکیان اجازه ندهد نهاد علم بیش از این در سراشیبی حرکت کند 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۳۲۲۸۳۲                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

»برای  عنوان  با  یادداشتی  در  عبدی  عباس  اعتماد/ 
دانشگاه«  نوشت: اگر بگوییم که تندروها پس از رسانه 
آزاد، بیشترین دشمنی و نفرت را از دانشگاه دارند، قطعا 
سخنی گزاف و دور از واقعیت نخواهد بود، به ویژه بخش 
علوم اجتماعی و انسانی که حاضر به پذیرش آن نیستند؛ 
گویی نسبت آنان با این علوم مثل جن و بسم الله است. 
 گرچه در سال های اخیر این دشمنی کم کم به علوم دقیقه 
و تجربی مثل مهندسی، علوم و پزشکی نیز سرایت کرده 
است. ریشه این دو دشمنی را هم باید در ضدیت آنان با 
آزادی )رسانه( و علم )دانشگاه( دانست، با وجود این دو 
ویژگی در یک جامعه، برای عوام فریبی و تمامیت خواهی 

و خرافات آنان جایی باقی نمی ماند.
این مخالفت در ابتدای انقلاب و جریان انقلاب فرهنگی 
به این شکل مطرح می شد که گویی چیزی به نام علم 
مهندسی هم  و  برای شیمی  داریم، حتی  اسلامی هم 
می خواستند نوع اسلامی آن را اختراع کنند!! در نهایت 
محتوای  تولید  به  موفق  حتی  ولی  کوشیدند  خیلی 
نشدند.  انسانی هم  و  اجتماعی  علوم  در حوزه  مفیدی 
دو، سه کتاب تحت عناوین جامعه شناسی و اقتصاد و 
روانشناسی با پسوند اسلامی بیرون دادند که نه علمی بود 
و نه اسلامی. ملغمه ای از علم و حدیث و آیه را قاطی کرده 
بودند و به خیال خود علم اسلامی تولید کردند. امروز 

کسی از آن کتاب ها خبری ندارد و فوری فراموش شد.
به  دانشگاه  کوتاه،  وقفه  یک  از  پس  و  دوره  این  در 
همت استادان و دانشجویان علاقه مند به علم در مسیر 
سازنده ای )هم به لحاظ کمی و هم از منظر کیفی( قرار 
گرفت و تا حدی به سوی استقلال نسبی نیز پیش رفت 
و دانشگاهی بالنده و فعال شد هم در حوزه علوم تجربی 
و هم در علوم اجتماعی و انسانی. شخصا تاریخ دانشگاه 
وضوح  به  نوشتم  که  را  تهران(  )پلی تکنیک  امیرکبیر 
توسعه کمی و کیفی آن را در سال های پس از جنگ به 
خوبی شاهد بوده ام. با آمدن دولت اول اصولگرایان تندرو 
کوشش برای مالاخود کردن دانشگاه آغاز شد. فشار به 
استادان و دانشجویان فزونی گرفت. جریان سهمیه های 
پذیرش را در همه مقاطع به ویژه در مقاطع تحصیلات 
تکمیلی تشدید کردند. تعداد زیادی افراد کم سواد را از 
طریق بورسیه ها برای داخل کردن به دانشگاه ها به ویژه 

در علوم اجتماعی بسیج کردند.
بورسیه های ناروایی که اعتراضات شدیدی را برانگیخت 
و در ابتدای دولت روحانی تبدیل به معضلی جدی و با 
آن مخالفت شد، ولی با ضرب و زور بخشی از آنان را 
حفظ کردند، هر چند اغلب خلاف مقررات و به صورت 

رانتی بود. 
دانشگاه در دوره روحانی تا حدی احیا شد، البته فقط تا 
حدی! چون اراده ای برای جلوگیری از احیای آن وجود 

داشت که فراتر از امور و ضوابط متعارف عمل می کرد. 

اعتراضات ۱۳۹۶ و ۱۳۹۸ بازتابی جدی در دانشگاه ها پیدا 
می کرد، لذا سعی کردند که دانشگاه را غیرسیاسی کنند. 
مشکل این بود که دانشگاه هنگامی در حوزه سیاسی موثر 
می شود که نهادهای سیاسی در جامعه قوی نیستند و به 
دلایل ساختاری دانشگاه غیرسیاسی در غیاب نهادهای 
و  می کند  حرکت  رادیکالیزم  سوی  به  سیاسی،  مدنی 
از سال  اقدام اصلی علیه دانشگاه  چنین هم شد، ولی 
۱۴۰۰ به ویژه پس از اعتراضات سال ۱۴۰۱ آغاز شد. از 
طریق بازنشسته کردن اساتید، اخراج استادان قراردادی، 
حذف انتخابی بودن مدیران دانشکده ها و گروه ها، حذف 
نقش گروه های آموزشی در جذب استادان جدید، افزایش 
مورد  در  غیرآموزشی  افراد  یا  معارف  مدرسان  دخالت 
علم  به  بی ربط  و  فرهنگی  امتیازات  برقراری  دانشگاه، 
که حالت وتویی در ارتقای رتبه استادان و پذیرش آنان 
دارد، حذف رسیدگی های قضایی برای تظلمات استادان 
در دانشگاه و... و بالاخره پرونده سازی برای استادان به 
دلیل امضای بیانیه سیاسی یا عمومی یا حرف هایی که 
در کلاس می زنند و... آنان را به کمیته های انضباطی و 
حراست ارجاع می دادند و در آخرین مورد تغییر مصوبه 
انضباطی دانشگاه ها که آن را بدتر از یک مصوبه انضباطی 

پادگانی کرده بود.
مساله اصلی حتی تصفیه های سیاسی هم نیست، زیرا این 
تصفیه ها با تصفیه علمی فرق می کند. در غرب هم تصفیه 
سیاسی هست، عوارض آن هم فقط سیاسی است، ولی 

تصفیه علمی فاجعه بار است. 
در تصفیه سیاسی تصفیه کنندگان مخالف علم نیستند و 
دانشگاه دچار اختلال جدی در امر تولید علم نمی شود، 
ولی در تصفیه علمی تصفیه کنندگان ضدعلم هستند 
مثل این است که مدیریت و آموزش دانشگاه های پزشکی 
را بدهید به طرفداران طب اسلامی. دقیقا مشابه همین 
اتفاق در علوم اجتماعی و انسانی در حال رخ دادن است.

در  نسبی  تحولی  علوم  جدید  وزیر  و  دولت  آمدن  با 
دانشگاه ها ایجاد شد، نه از حیث بازگشت به گذشته بلکه 
از این حیث که جلوی بلدوزرهایی که در حال تخریب 
بیشتر دانشگاه بودند تا حدی گرفته شده است، ولی کو 
تا رسیدن به دانشگاهی که بتواند به عنوان نهاد علم، به 

توسعه کشور کمک جدی کند.
تندرو، یک روحیه مکانیکی و ساده انگارانه  اصولگرایان 
ساختمان،  یعنی  دانشگاه  که  می کنند  گمان  دارند، 
دانشگاه  اینها  که  درحالی  استادی،  کرسی  و  مدیریت 
نیست، دانشگاه همان روح علمی است که باید در دل 
این  اگر  و  باشد  ساری  و  جاری  دانشجویان  و  استادان 
نباشد، خروجی دانشگاه جز افرادی نادان و ضد علم چیز 
دیگری نخواهد بود. البته یک نقطه امیدی وجود دارد 
که دانشگاه واقعی در جامعه و رسانه های آزاد در جریان 
است و دانشجویان به جای یادگیری در دانشگاه از جامعه 

و فضای عمومی و اینترنت سیراب می شوند و جریان علم 
ولو به صورت غیررسمی در جامعه جاری است. یوتیوب 

به تنهایی یک دانشگاه تمام عیار است.
مشکل اصولگرایان تندرو این است که نه فقط با علم، 
بلکه با فضای عمومی دانشگاه که مخالف سیاست های 
آنان است نیز مخالف هستند و دشمنی دارند و سیاست 
محدود کردن دانشگاه و دانشجو را با انواع و اقسام حیل 
در پیش گرفته اند، ولی نمی دانند که این ناترازی میان 
ناترازی  از  حتی  دانشگاه،  واقعیت  و  جامعه  خواست 
ارزی نیز زیان بارتر است و جامعه آن را تحمل نخواهد 
کرد، به همین علت انتشار خبر یک استاد اخراجی از 
دانشگاه تهران که اکنون در هاروارد مشغول به کار شده 
است، بازتاب زیادی داشت و نشان داد که نمی توان مثل 
قدیم دسترسی جامعه و دانشجویان را به علم و استادان 
برجسته قطع کرد. متاسفانه بخشی از این تصفیه های 
دانشگاهی محصول حسادت و کوچک بینی رقبای کم  یا 
بی سواد دانشگاهی نیز هست. برخورد با استادانی چون 
دکتر محسن برهانی، دکتر محمد فاضلی، دکتر فیاض 
زاهد، دکتر آرش رییس نژاد، دکتر محمدی، دکتر امیدی، 
دکتر آرمان ذاکری و خیلی های دیگر، همگی محصول 
این چشم تنگی و حسادت است. اینکه با افتخار تهدید 
اخراج  کند،  امضا  را  اطلاعیه ای  کسی  اگر  که  کنید 
از  به غلط کردن می اندازیم، هیچ مشکلی  یا  می کنیم 
شما را حل نمی کند، کینه و نفرت را بیشتر و بیشتر 
می کند. اینکه ارتقای علمی را منوط به امور غیرآموزشی 
و شرکت در برنامه های سخیف کنید، فقط خودتان را 
برای  جلوی صدور حکم  اینکه  کرد.  خواهید  بی اعتبار 
استادان معتبر را جهت ریاست دانشگاه ها و دانشکده ها 
و گروه های آموزشی بگیرید، وضع را بدتر می کند که بهتر 
نمی کند. برای نمونه ۸ ماه از آمدن این دولت می گذرد 
هنوز سرنوشت مدیریت ۹ دانشگاه علوم پزشکی کشور 
روشن نیست و نه افراد جدید تایید صلاحیت شده اند و نه 

حکم قبلی ها تمدید شده است.
حل  را  مشکلی  کم سواد،  و  بی سواد  افراد  آوردن  با 
نمی کنید، جز اینکه دانشجویان را به آموزش های خود 
بدبین می کنید. اگر با این نوع رفتارها بتوان دانشجوی 
تربیت کرد که حکومت های کمونیستی  نظام  مطلوب 

خیلی پیش از شما موفق شده بودند.
یک  عنوان  به  هم خطاب  پزشکیان  آقای  آخر؛  سخن 
پزشک، هم به عنوان رییس جمهور و هم به عنوان رییس 
شورای عالی انقلاب فرهنگی است که اجازه ندهید نهاد 
علم بیش از این در سراشیبی حرکت کند و قربانی وفاق 
با مخالفان علم شود. شما در همه وعده های خود اساس 
کار را بر علم و کارشناسی معرفی کرده بودید، بنیان این 
وعده ها هم علم است و نهاد دانشگاه رکن اصلی تولید و 

گسترش علم است.

صفحه   2

صدای زنجان شائبه ها در خصوص استقرار 2 میدان احشام در زنجان با هدف انحصارشکنی را بررسی می کند؛ 

میــــــــــ ـــدان  شائبه؟میــــــــــ ـــدان  شائبه؟

برگزیده

کارگران ساختمانی بیمه می شوند

شهـــــــــــ ــ روندان
 از مصرف قارچ های خودرو خودداری کنند

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر به قیدار مطرح کرد؛

احمدمیدری:یارانه17میلیوننفردرکشورقطعمیشود

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی زنجان:

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه علوم پزشکی زنجان گفت: شهروندان 
از مصرف قارچ های خودرو که سمی و خطرناک هستند و شباهت های ظاهری با قارچ های خوراکی 
دارند خودداری کنند. ابراهیم خسروشاهی  افزود:قارچ های خوراکی یکی از مواد غذایی با ارزش و 
دارای مواد غذایی مناسب برای سلامت خانواده ها هستند اما با توجه به بارندگی های اخیر بهاری، 
بیشتر قارچ های سمی در دامان طبیعت مشاهده می شوند. خسروشاهی افزود: بسیاری از این قارچ ها 
به صورت خودرو رشد می کنند و ممکن است مورد توجه هم استانی ها قرار بگیرند. رئیس اورژانس 
پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه علوم پزشکی زنجان ادامه داد: این نوع قارچ های 
سمی شکل ظاهری، رنگ، طعم و بوی قارچ های خوراکی را دارند اما هرگز دلیلی بر بی خطر بودن 
و غیر سمی بودن آنها نیست بنابراین توصیه می کنیم از مصرف این نوع قارچ ها خودداری شود. 
خسروشاهی، علائم مسمومیت با قارچ های سمی را تهوع ساده، دل پیچه، دل درد و در مراحل 

شدیدتر کما و حتی مرگ فرد ذکر کرد. وی اضافه کرد: مسمومیت با قارچ...

احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر یک روزه به زنجان جمعه 2۹ فروردین ماه 
۱۴۰۴ ضمن دیدار با استاندار زنجان از چندین پروژه در شهرستان خدابنده بازدید کرد. وی در 
سفر به شهرستان خدابنده بازدیدی از کارگاه های خیاطی روستای دوتپه داشت که با ظرفیت تولید 
ماهانه ۶۰ تن انواع پوشاک فعال است. همچنین در این بازدید نبود ناحیه صنعتی در شهرستان 
خدابنده مورد بررسی قرار گرفت، در ادامه این بازدید وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مرکز 
نگهداری معلولان سامان در شهر قیدار بازدید کرد، بازدید از بیمارستان تامین اجتماعی قیدار 
دیگر مقصد در سفر وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی استان بود بازدید از مرکز نگهداری سالمندان با 
پیشرفت ۸۰ درصدی که نیاز به ۱۸ میلیارد تومان برای تکمیل دارد از دیگر بخش های سفر وزیر به 

شهرستان خدابنده بود.احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی...
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صفحه 3

طحان نظیف: شعار سال پشتوانه قانون اساسی دارد
ایرنا/ سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه شعار سال 
»سرمایه گذاری برای تولید«یک مأموریت ملی است 
که پشتوانه قانون اساسی دارد، گفت: امیدوارم همه 
در این جهت تلاش کنند و چنانچه نیاز به اصلاح 
قانون یا وضع قانون جدیدی وجود داشته باشد ما در 

فرآیندهای شورا آن را مورد توجه قرار می دهیم.
با اشاره به  هادی طحان نظیف  در نشست خبری 
بررسی ۸ طرح و لایحه مجلس، ۷ اساسنامه دولت و 
۴ استعلام از دیوان عدالت اداری، گفت: طرح اصلاح 
قانون مجازات قاچاق سلاح غیرمجاز که چندباره در 
رفت و آمد بین شورا و مجلس بود مورد تایید شورای 

نگهبان قرار گرفت.
نظر شورای نگهبان درباره ۸ مصوبه مجلس
۷ اساسنامه و استعلام دیوان عدالت اداری

وی افزود: لایحه موافقت نامه بین ایران و ازبکستان در 
انتقال محکومان که اخیرا ابلاغ آن توسط رئیس جمهور 

انجام شد مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت.
لایحه  کرد:  اظهار  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت  بین  نامه  موافقت 
اداری  متقابل  همکاری  و  کمک  درباره  ژاپن  دولت 
در امور گمرکی خلاف موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
طحان نظیف گفت: لایحه ارجاع اختلاف بین بانک 
نیز  داوری  به  کره  جمهوری  دولت  و  ایران  مرکزی 

خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
وی با بیان اینکه در جلسه فقهای شورا ۴ استعلام از 
دیوان عدالت اداری را پاسخ دادیم، بیان کرد: مواردی 
که شهروندان نسبت به مصوبات شکایاتی دارند در 
ایراد  اداری ثبت می شود. مواردی که  دیوان عدالت 

شرعی دارد از فقهای شورای نگهبان سوال می شود.
اجازه  لایحه  کرد:  اعلام  نگهبان  شورای  سخنگوی 
افزایش سهام سرمایه دولت جمهوری اسلامی ایران 
در بانک بین المللی ترمیم و توسعه )آی.بی.آر.دی( و 

شرکت مالی بین المللی )آی.اف.سی( از مؤسسه های 
وابسته به گروه بانک جهانی مغایر با موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد. 
اساسنامه مرکز نظام ایمنی هسته ای کشور 

تصویب شد
طحان نظیف با بیان اینکه اساسنامه مرکز نظام ایمنی 
هسته ای کشور مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 
شناخته نشد، افزود: لایحه موافقتنامه انتقال محکومان 
بین جمهوری اسلامی ایران و دولت بولیواری ونزوئلا 
هم با ایراداتی مواجه شد که مجلس باید این مصوبه 
را اصلاح کند. وی درباره لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون 
خدمات کشوری نیز گفت: شورای نگهبان پیش از این 
اما  اعلام کرده بود که نکته در این خصوص ندارد، 
هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی 

مجمع تشخیص ایراداتی در این خصوص وارد کرد.
اصلاح  لایحه  افزود:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
اساسنامه صندوق توسعه شبکه تار یا فیبر نوری و 
لایحه اصلاح اساسنامه سازمان توسعه پارک فناوری 
درباره  و  رسید  نگهبان  شورای  تأیید  به  پردیس 
صنایع  سرمایه گذاری  از  حمایت  صندوق  اساسنامه 

کوچک ایراداتی وجود دارد.
طحان نظیف اضافه کرد: لایحه موافقتنامه بین دولت 
ایران و ژاپن درباره کمک به همکاری متقابل در امور 
گمرکی با بررسی هایی که در شورای نگهبان انجام 
شد، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
وی گفت: لایحه موافقتنامه دولت جمهوری اسلامی 
ایران و ازبکستان در زمینه انتقال محکومان به تایید 

شورای نگهبان رسید.
شعار سال یک ماموریت ملی هست که پشتوانه 

قانون اساسی دارد
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره 
»شعار سال« بیان کرد: شعار سال که از طرف رهبر 
معظم انقلاب تعیین شد یعنی سرمایه گذاری برای 

قانون  پشتوانه  که  هست  ملی  مأموریت  یک  تولید 
اساسی دارد، همانند اصل سوم، اصل چهل و سوم، 

اصل چهل و چهارم، اصل ۴۸ و اصول دیگر.
جهت  این  در  همه  امیدوارم  افزود:  نظیف  طحان 
تلاش کنند و چنانچه نیاز به اصلاح قانون یا وضع 
قانون جدیدی وجود داشته باشد ما در فرآیندهای 

شورای نگهبان مورد توجه قرار می دهیم.
نگهبان  آیا شورای  که  این سوال  به  پاسخ  در  وی 
در مرحله فعلی رسیدگی به مصوبات در خصوص 
بررسی CFT و پالرمو در مجمع تشخیص ورود پیدا 
مشورتی  نظر  اخذ  فرآیند  این  در  گفت:  می کند؟ 
شورای نگهبان پیش بینی نشده است، اما نمایندگانی 
از مجلس و شورای نگهبان در جلسات مجمع حضور 

پیدا می کنند.  
سخنگوی شورای نگهبان گفت: زمانی که طرح و 
لایحه ای به مجمع می رود یعنی مراحل خود را بین 
شورا و مجلس طی کرده و شورا نظر خود را داده 

است. 
همچنین پیش بینی درخصوص دریافت نظر مشورتی 
شورای نگهبان در این خصوص صورت نگرفته است.

شورای نگهبان تنها به CFT ایراد وارد کرد
به سوالی درباره نظر شورا  پاسخ  طحان نظیف در 
درباره پارلرمو و CFT گفت: شورای نگهبان صرفاً 
نسبت به لایحه الحاق به کنوانسیون مبارزه با تأمین 
مالی تروریسم )CFT( ایراداتی داشت و در خصوص 
اینکه  دلیل  نداشت،  ایرادی  پالرمو  کنوانسیون 
کار مجمع تشخیص  در دستور  پالرمو  کنوانسیون 
مصلحت نظام قرار دارد، ناشی از ایرادات هیأت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام است.

وی باردیگر خاطر نشان کرد: شورای نگهبان صرفاً 
صرفاً  پالرمو،  مورد  در  و  کرده  وارد  ایراد   CFT به 
مغایرت های اعلام شده از سوی هیئت عالی نظارت 

را به مجلس منعکس کرده است.

شرکت عایقهای الکتریکی پارس در نظر دارد اجاره دو دستگاه خودرو سواری
به مدت یکسال به  از طریق مناقصه عمومی بصورت یک مرحله ای  را   خود 

پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مهلت دریافت اسناد مناقصه:از تاریخ درج آگهی به مدت ۴ روز  

محل دریافت اسناد مناقصه:زنجان- شهرک صنعتی اشراق شماره یک - خیابان 
روزبه۱۱-پلاک ۷۵ - شرکت عایقهای الکتریکی پارس- واحدبازرگانی-خرید داخلی-

خانم وزیری تلفن تماس : ۰2۴-۳222۱۶2۰
سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ ۳۰۰,۰۰۰,۰۰۰ریال بصورت واریز نقدی به حساب شماره ۹۱۹۳۹۱ 
جاری همراه بانک رفاه شعبه ایران ترانسفو زنجان یا ارائه ضمانت نامه بانکی معتبر که باید به 

همراه مدارک فنی به آدرس شرکت ارسال گردد. 
شرایط:سایر شرایط مناقصه در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

هزینه درج این آگهی در روزنامه بر عهده برنده مناقصه می باشد. 
شرکت عایقهای الکتریکی پارس در رد کلیه و یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

شرکت عایق های 
الکتریکی پارس

)سهامی عام(

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره ۱۲-۰۴-۰۲

سرمایهگذارمیداناحشامواقعدرجادهروستایباغلوجهبیات:اگرمیگویندبرایانحصارشکنیدومیداناحشامدرزنجانمستقرشدهاست
چرا15سالاستمندرگیربروکراسیشدمودیگرسرمایهگذاردرمدتکوتاهصاحبمیدانشد؟

مدیرکلدامپزشکیاستان:تغییراتاصلاحشدهدرساختاردامداریسابقحسینیهازنظردامپزشکیاستانزنجان،غیراصولیوفاقدپروانهاست
یکمنبعآگاه:مدیراننمیتوانندبرایسرمایهگذاران،ایجادمحدودیتکنند

مدیرکلمحیطزیستاستان:بیتوجهیمیداناحشامموسسهمصباحبهبرخیایرداتزیستمحیطی
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لیلا محمدی: در حالی که برخی وجود 2 میدان احشام در زنجان را گامی مهم در 
راستای انحصارشکنی و کنترل قیمت ها به نفع خریدار و مردم می دانند، برخی با وارد 
کردن شائبه نسبت به حرائم، بی توجهی به ضوابط استقرار، رعایت نکات دامپزشکی 
و زیست محیطیِ یکی از میدان های احشام مدعی اند که تعدادی از مدیران خواسته 
یا ناخواسته به دنبال تضعیف دیگر سرمایه گذارِ میدان احشام واقع در جاده روستای 
باغلوجه بیات هستند تا او را از دور رقابت خارج کنند! موضوعی که کاملا از سوی 
مسئولان ذیربط رد می شود چرا که از نظر آن ها رعایت ضوابط و نکات مورد تاکید قانون 

برای آن ها اصل است! 
اداره کل دامپزشکی استان زنجان 27 اسفندماه 1403  با مشاهده 8 مورد تب برفکی 
در بین دام های میدان دام حسینیه اعظم زنجان، تصمیم بر تعطیلی آن گرفت. طبق 
این دستور مقرر شد که پس از انجام ضد عفونی و رعایت مسائل بهداشتی دوباره فعالیت 

خود را از سر گرفته شود.
محمدباقر حاج کاظمی، مدیرکل دامپزشکی استان زنجان در همان روز اعلام کرد که؛ 
در ریشه یابی و معاینات دوره ای دام های یک روستا به بیماری تب برفکی رسیدیم و در 
راستی آزمایی دام مشخص شد که این دام ها از میدان مصباح حسینیه اعظم زنجان 

خریداری شده  است.
بنا بر این اعلام؛ بر همین اساس با رصد و پایش های صورت گرفته در دام های میدان 
مصباح مشخص شد که هشت راس از دام های میدان به بیماری تب برفکی مبتلا 
شده اند که برای حفظ سلامت دام های استان و با هدف جلوگیری از انتشار بیشتر آن 

اقدامات پیشگیرانه صورت گرفت.
با وجود اینکه مدیرکل دامپزشکی استان زنجان همان موقع اعلام کرد که تعطیلی 
میدان به دستور مقام قضایی صورت گرفته است، چوبداران توجه کنند این میدان پس 
از طی فرایند ضدعفونی و کسب اطمینان خاطر از سلامت دام ها دوباره دایر خواهد شد 
اما برخی از چوبداران زنجان با ارائه تصویر نامه هایی مبنی بر بی توجهی موسسه مصباح 
حسینیه اعظم زنجان نسبت به ضوابط زیست محیطی مدعی اند که این بی توجهی ها 
ریشه در حمایت برخی از ارگان ها از این مجموعه به علت پشتوانه اجتماعی و فرهنگی 

و حتی سیاسی است!
همان روز بود که برخی رسانه ها به نقل از اداره اوقاف و امور خیریه استان زنجان اعلام 
کردند؛ »میدان عرضه دام حسینیه اعظم زنجان که از آذرماه 1403 فعالیت خود را 
شروع کرده و با استقبال خوبی از سوی چوبداران و خریداران دام مواجه شد به منظور 
آغاز تعطیلات سال نو، انجام ضدعفونی و رعایت مسائل بهداشتی تا پایان این تعطیلات 

بسته شد.
این میدان با دارا بودن فاصله نزدیک به شهر و امکانات مناسب و به روز مثل محل توزین 
الکترونیک دام، آغل های استاندارد، پارکینگ، غذاخوری، امکانات زیرساختی، از ابتدای 
فعالیت به مهم ترین میدان دام استان تبدیل شده و با استقبال بسیار خوب مراجعین 
بسیار پر رونق ظاهر شد و برای 20 نفر بصورت مستقیم و 200 نفر غیرمستقیم شغل 

ایجاد کرده است.
بصورت سنتی در روزهای پایانی سال و به علت عدم عرضه دام سوی تولید کنندگان و 
پرورش دهندگان و مراجعه کم خریداران، این میدان تا پایان تعطیلات نوروز و سیزده 
بدر تعطیل می شود و خریداران دام می توانند در صورت نیاز به سایر میادین عرضه دام 
مراجعه کنند. این میدان پس از پایان تعطیلات و انجام ضدعفونی و اقدامات بهداشتی 

به فعالیت خود ادامه خواهد داد.«
 علت عجله در بازگشایی میدان دام موسسه مصباح مجموعه ای که

 برخی از دام هایش آلوده به تب برفکی شد، چه بود؟
در حالی که قرار بود میدان احشام شرکت مصباح حسینیه اعظم بعد از پایان تعطیلات 
عید و انجام اقدامات بهداشتی و پس از مجوز دامپزشکی بازگشایی شود، این میدان در 
کمتر از 24 ساعت بازگشایی شد، میدانی که حدود 8 راس از دام های نگهداری شده، 

به تب برفکی مبتلا شده بود!
هر چند تب برفکی، بیماری مشترک بین انسان و دام نیست و استفاده از فرآورده های 
تا  دارد  و  داشته  انتظار  عمومی  افکار  اما  بود  نخواهد  مشکل ساز  انسان  برای  دامی 
ارگان های ذیربط بیش از پیش به وظایف خود برای الزام سرمایه گذاران به رعایت نکات 
بهداشتی توجه داشته باشند، موضوعی که در ابتلای تعدادی از دام های شرکت مصباح 

حسینیه اعظم توجه چندانی به آن نشد!
محمود قلی زاده مدیرعامل و مسئول میدان احشام »برادران قلی زاده« در گفت وگو 
با صدای زنجان از مسئولان می پرسد چرا وقتی قرار بود این مجموعه بعد از تعطیلات 
سال نو بازگشایی شود در زمان کوتاه بازگشایی شد؟ آیا اگر چنین اتفاقی برای مجموعه 
او می افتاد باز هم مسئولان دامپزشکی استان زنجان و سایر ادارات ذیربط دغدغه شان 
بازگشایی میدان می بود؟ چرا وقتی قرار شد ضوابط قرنطینه در مجموعه مذکور اعمال 
شود، مجوز حمل دام از زنجان به مقاصد سایر استان ها صادر شد؟ این اقدام بر اساس 
کدام ضوابط بوده است؟ به نظرم تعدادی از مدیران خواسته یا ناخواسته به دنبال 
تضعیفم هستند تا از دور رقابت خارج شوم! اگر می گویند برای انحصارشکنی دو میدان 
احشام در زنجان مستقر شده است چرا 15 سال است من درگیر بروکراسی شدم و دیگر 

میدان احشام در مدت کوتاه صاحب میدان شد؟
ایرادات فنی و بهداشتی و زیست محیطی به میدان احشام موسسه مصباح 

بر اساس مدارک موجود؛ در مورخ 22 دی ماه 1403 با حضور نمایندگان اداره کل 
دامپزشکی، سازمان نظام مهندسی کشاورزی، جهاد کشاورزی شهرستان زنجان از محل 
موسسه مصباح حسینیه اعظم زنجان )واحد میدان دام و دامداری گوسفند داشتی 
سابق( بازدید و مواردی نیز مشاهده گردید که یکی از آن ها مربوط به »انجام فعالیت 
عمرانی و ساخت و ساز در فاصله بین دو سوله واحد دامداری گوسفند داشتی که پروانه 
فعالیت آن ابطال گردیده است )صرفا با هدف باکس بندی برای میدان عرضه دام(، است.

از جمله موارد اشاره به شده در بررسی های میدانی صاحبنظران و کارشناسان، »انجام 
باکس بندی در سوله غربی واحد و ایجاد تعداد 30 باکس برای نگهداری دام سبک بدون 

اخذ مجوز )900 متر مربع(« و »باکس بندی در سوله شرقی واحد مذکور )نصف سوله( 
به مساحت 450 مترمربع به تعداد 11 باکس برای نگهداری دام سنگین بدون اخذ 
مجوز« بوده است که صراحتا اعلام شده با توجه به فعالیت ورود و خروج دام در محل 
دامداری سابق و انجام فعالیت عمرانی مقرر گردید تا تعیین تکلیف قانونی و طی مراحل 

اداری، هر گونه فعالیت متوقف گردد. )نامه به شماره 403/15/2/357 (
اداره محیط زیست موافقت نامه دوجانبه مردادماه 1403 برای

 میدان عرضه دام موسسه مصباح را لغو کرد
چند روز بعد نیز محمدرضا یافتیان، مدیرکل وقت حفاظت محیط زیست استان زنجان 
طی نامه ای خطاب به سازمان نظام مهندسی کشاورزی استان زنجان، بر لزوم لغو مجوز 

بهره برداری میدان دام موسسه مصباح حسینیه اعظم زنجان تاکید کرد.
بر  مبنی  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  بازرسان  گزارشات  به  استناد  با  یافتیان 
عدم رعایت ملاحظات زیست محیطی از سوی شرکت مذکور و بی توجهی به مفاد 
تعهدنامه های ارائه شده در زمان صدور مجوز، موافقت نامه 25 مرداد ماه 1403 صادره 
برای میدان عرضه دام موسسه مصباح حسینیه اعظم زنجان لغو و از درجه اعتبار ساقط 

می گردد.
ممنوعیت ورود و خروج دام از میدان دام موسسه مصباح با دستور دامپزشکی 
حدود 1.5 ماه پس از بازدیدهای میدانی کارشناسان مربوطه و به دنبال اهمیت موضوع 
و جلوگیری از هر گونه مسائل بهداشتی که ظاهرا از سوی میدان دام شرکت مصباح 
چندان جدی گرفته نشده بود، اداره دامپزشکی شهرستان زنجان به امضای محمدسعید 
بهرامی؛ رئیس اداره مذکور 11 اسفندماه 1403 با اخطار بهداشتی به مدیرعامل میدان 
دام شرکت مصباح حسینیه اعظم زنجان و مسئول فنی بهداشتی میدان دام این شرکت 
با استناد به بررسی های 22 دی ماه 1403 اعلام کرد؛ »هر گونه فعالیت از قبیل ورود و 
خروج دام، انجام فعالیت عمرانی و غیره در دامداری سابق حسینیه اعظم زنجان که در 
مجاورت میدان عرضه دام فعلی شرکت مذکور قرار دارد تا تعیین تکلیف قانونی و اخذ 
مجوزهای لازم از ارگان های مربوطه متوقف گردد، لذا بدینوسیله اخطار بهداشتی داده 
می شود، ورود و خروج و نگهداری دام در ان محل می تواند سبب مخاطرات بهداشتی 
و انتشار بیماری های دامی در میدان دام شرکت مصباح حسینیه اعظم زنجان و منطقه 
شود و نهایتا موجب ضرر و زیان دامداران شده که عواقب حقوقی آن بر عهده مدیرعامل 
میدان دام شرکت مذکور خواهد بود لذا مقتضی است ضمن تعهد به موارد مندرج در 
صورتجلسه 22 دی ماه 1403 قبل از اخذ مجوزهای لازم، هر گونه فعالیت در دامداری 

سابق حسینیه اعظم زنجان متوقف گردد. 
چرا باید دستور رفع پلمب میدان احشامی که تعدادی از دام هایش

 آلوده به بیماری تب برفکی بودند، صادر شود؟
با وجود اینکه اواخر اسفندماه 1403 دامپزشکی استان زنجان حمل و نقل دام بدون 
مجوز دامپزشکی زنجان ممنوع اعلام کرد اما بنا بر ادعای تعدادی از چوبداران ظاهرا 
برخی از مجموعه های ذی نفع مشمول این ضابطه نشدند! هر چند مدیرکل دامپزشکی 
استان زنجان در گفت وگو با صدای زنجان صراحتا آن را رد می کند اما منتقدان خواهان 

بررسی های بیشتری هستند.
حالا داستان از چه قرار بود؟ 

اسفندماه 1403  زنجان 25  استان  دامپزشکی  کل  مدیر  حاج کاظمی،  محمدکاظم 
گفت: هر گونه حمل و نقل دام )داخل استانی و بین استانی(   بدون مجوز دامپزشکی 
ممنوع است و طبق قانون با محموله و متخلفان برخورد خواهد شد. این گواهی در 
ادارات دامپزشکی شهرستان، میادین دام و یا دامداری های بزرگ دارای مسوول فنی 

و بهداشتی صادر می شود.
وی اضافه کرد: در برخی شهرستان های تابعه استان تعدادی میادین عرضه دام مجاز 
وجود دارد که دارای مسئول فنی، بهداشتی هستند که گواهی حمل بهداشتی قرنطینه 
ای توسط آنها صادر می شود. در شهرستان زنجان دو واحد میدان دام وجود دارد که 
خدمات خرید و فروش دام و صدور گواهی بهداشتی، قرنطینه ای در آن انجام می گیرد. 
در حال حاضر به دلیل شرایط خاص و به منظور کنترل بیماری ها و جلوگیری از انتشار 
آنها در یکی از میدان های دام )متعلق به موسسه مصباح حسینیه اعظم زنجان( مجوز 
حمل دام صادر نمی شود و دامداران و چوبداران می توانند از خدمات میدان دام دیگر 

بهره مند شوند.
اما یکی از چوبداران که گویا این اظهارات را قبول ندارد به صدای زنجان می گوید: اواخر 
سال 1403 به وضعیت بهداشتی بی توجهی شد، چرا باید دستور رفع پلمب میدان 
احشامی که تعدادی از دام هایش آلوده به بیماری تب برفکی بودند، صادر شود؟ مگر 
بیماری شوخی دارد؟ بعد از بازگشایی قابل تامل میدان احشام مذکور، میزان ورودی 
به مجموعه نسبت به خروجی زیاد شد تا این که به علت دپوی دام، مجوز حمل دام از 
استان زنجان به استان های هجوار صادر شد در حالی این اقدام مغایر با برنامه ریزی های 

صورت گرفته مبنی بر ممنوعیت صدور مجوز حمل دام از استان بود!
 تغییرات اصلاح شده در ساختار دامداری سابق حسینیه از نظر دامپزشکی 

استان زنجان، غیراصولی و فاقد پروانه است
با این وجود محمدکاظم حاج کاظمی، مدیرکل دامپزشکی استان زنجان علت بازگشایی 
کمتر از 24 ساعته میدان احشام موسسه مصباح پس از قطعیت ابتلای تعدادی از 
دام ها به بیماری تب برفکی در حالی که برای حفظ نکات بهداشتی انتظار می رفت 
این مجموعه با عجله ازنو بازگشایی نشود به صدای زنجان می گوید: بحث تب برفکی، 
دارای دستورالعمل است و در صورت شیوع این بیماری در میدان احضام باید ضوابط 
قرنطینه ای در مجموعه مدنظر اعمال شود.  ضوابط قرنطینه ای متناسب با شرایط 
تعاریفی دارد، اقدامی در خصوص میدان احشام موسسه مصباح در زمان مدنظ صورت 
گرفت این بود که با دستور مقامات قضایی به موضوع ورود کردیم تا هیچ دامی به هیچ 
مقصدی تحت عنوان دام پرواری از میدان خارج نشود. این روند مدتی هم اجرایی شد. 
این مسئول در پاسخ به شائبه مطروحه پیرامون »علت عدم اجرای ضوابط قرنطینه پس 
از شیوع بیماری تب برفکی در میدان احشام موسسه مصباح حسینیه اعظم زنجان و 

صدور مجوز حمل به خارج از استان« این گونه توضیح می دهد:از آنجایی که بازار عمده، 
چوبداران و فعالان میدان احشام، خارج از استان و عموما تهران است از این رو مجوز 
خارج از استان را برای مدتی )2 هفته( محدود کردیم تا ببینیم وضعیت بیماری دام های 
آلوده چگونه می شود. بعد از یک هفته فقط به مقصد کشتارگاه دام حمل شود. لازم به 
ذکر است مسیر حمل دام ها کاملا رصد می شد. در این مدت 8 محموله از میدان مذکور 
به خارج از استان از جمله تاکستان به ثبت رسید. 21 اسفندماه 1403 تا 9 فروردین ماه 
1404 هیچ مجوزی برای حمل دام صادر نشد. از 18 فروردین ماه امسال رسما مجوز 

بازگشایی میدان احشام موسسه مصباح برای کشتار و پرورش صادر شد. 
وی با تاکید بر اینکه صدور مجوز حمل بهداشتی، قرنطینه ای دام شرایط ویژه ای دار، 
تاکید می کند: مهمترین آن اطمینان از سلامت دامها است تا بیماری های واگیردار 

دامی از محلی به محل دیگر منتقل نشود.
حاج کاظمی با بیان اینکه انتشار بیماری های دامی به ویژه بیماری های واگیردار، 
خسارات غیرقابل جبرانی را به صنعت دامداری وارد می کند، می افزاید: نمونه بارز این 
بیماری ها تب برفکی است که از مسری ترین و خسارت بار ترین بیماری هاست که 
منجر به لاغری، کاهش اشتها، افت شدید تولید، سقط جنین و گاهی مرگ دام می 
شود که به این خسارات نیز باید هزینه های. دارویی، درمانی و غیره را هم اضافه کرد. 
از نظر زمانی در فصلی هستیم که خرید و فروش دام رونق فراوانی دارد، دامدارانی که 
قصد خرید دام به منظور نگهداری و پرورش را دارند توصیه می شود حتما دام خود را 
از دامداری ها و محل های مورد اطمینان تهیه کنند و میادین دام به عنوان محل خرید 

دام به منظور پرورش، محل مورد اطمینانی نیست.
وی با بیان اینکه هرچند در میادین دام مسئول فنی دامپزشکی دام ها وجود دارد اما 
دامی که در دوره کمون بیماری است قابل تشخیص نیست اضافه می کند: دام در دوره 
کمون عامل بیماری را دارد و گاهی عامل بیماری را منتقل می کند اما هنوز علایم آن 
بروز نکرده و ممکن است چند روز بعد از انتقال به دامداری، علایم بیماری بروز کند. با 
توجه به توضیحات گفته شده در دوره کمون، توصیه بر این است که دام تازه خریداری 
شده به مدت دو تا سه هفته به صورت جداگانه و در صورت مقدور، دورتر از سایر دامها 
نگهداری شود و در این مدت )ضمن انگل زدایی( تحت نظر باشد و اگر بیماری در آن 

بروز نکرد با سایر دام ها مخلوط شود.
حاج کاظمی همچنین در خصوص فعالیت میدان احشام موسسه مصباح و اقدامات 
صورت گرفته برای رفع ایرادات به صدای زنجان می گوید: نزدیکی میدان احشام موسسه 
مصباح حسینیه اعظم زنجان، یک واحد دامداری استقرار داشت که پروانه فعالیتش 
باطل شد چرا که در غیر این صورت امکان فعالیت میدان وجود نداشت. گفتنی است 
ساختمان دامداری مذکور همچنان وجود داشت، بعدها تغییراتی در ساختار دامداری 
سابق حسینیه از سوی متولیان موسسه مصباح صورت گرفت که بتوانند آن را به میدان 
احشام اضافه کنند که از نظر دامپزشکی استان زنجان همچنان غیراصولی و فاقد پروانه 
است و این مهم را نیز به مقام قضایی اعلام کرده ایم. پرونده مذکور در دست بررسی 

است و هنوز هیچ تصمیمی برای این موضوع اتخاذ نشده است.
گفتنی است یکی از ادعاهای منتقدان به فعالیت میدان احشام موسسه مصباح حسینیه 
اعظم زنجان، بی توجهی به حرائم در استقرار این مجموعه است؛ منتقدان مدعی اند: 
فاصله حدود 2 هزار متری با شهر و همین طور همجواری با شهرک تخصصی روی که 
شائبه ها در خصوص آلودگی آب و خاک و هوای اطراف ان همچنان داغ است، مکان 
خوبی برای جانمایی میدان احشام می تواند باشد؟ اگر این طور بود پس چرا یکی از 
سرمایه گذاران که بیش از 10 سال زودتر از این موسسه اقدام به پیگیری ها برای اخذ 
مجوز جهت بازگشایی میدان احشام کرده و بیش از 150 تا 200 میلیارد تومان هزینه 
کرده اما نتوانسته منعتش را ببیند و حتی در جانمایی میدان و در نظر گرفتن حرائم 
آن چنان با سختگیری مواجه شده که در دورترین نقطه سازه ها را مستقر کرده است 
اما سایر سرمایه گذاران صرف ارتباط با خواص، به راحتی کنار گوش شهر زنجان میدان 

احشام برپا کرده  اند و قصد توسعه آن را هم دارند!
قلی زاده به عنوان یکی از منتقدان به صدای زنجان می گوید: علاوه بر موارد مذکور 
که ضروری است مسئولین امر شفاف سازی کنند، پس از صدور مجوز میدان احشام 
موسسه مصباح، چرا سوله های دامداری سابق حسینیه اعظم زنجان در محل مذکور در 
اختیار چوبداران گذاشته شده است؟ مگر قرار نبود برای جلوگیری از شیوع بیماری، 

موارد و تذکرات دامپزشکی جدی گرفته شود؟ 
وی با بیان اینکه از سال 1390-1389 پیگیر اخذ مجوز و استقرار میدان احشام هستم، 
زنجان_ قدیم  کیلومتر10جاده  در  واقع  مدیرتم  احشام تحت  میدان  تکرار می کند: 

تبریز،جاده روستای باغلوجه بیات است، من از دولت ها انتظار حمایت داشتم! حمایتی 
که تا به امروز شامل حالم نشد.

محمدکاظم حاج کاظمی، مدیرکل دامپزشکی استان زنجان نیز در خصوص شائبه های 
مطروحه در خصوص عدم رعایت حرائم در استقرار این مجموعه عنوان می کند: طبق 
بررسی ها و استعلامات صورت گرفته از ارگان ها و سازمان های ذیربط تمامی حرائم 
رعایت شده است، فاصله این میدان از شهر باید حداقل 2 هزار مترمربع باشد که فاصله 

میدان احشام موسسه مصباح حتی بیشتر از این میزان است. 
برخی نیز نسبت به فاصله نزدیک این میدان با شهرک تخصصی روی مسائلی را اعلام 
می کنند که باید بگویم تمامی ضوابط استقرار در این میدان با در نظر گرفتن فاصله 
از حریم شهر و شهرک تخصصی روی زنجان کاملا رعایت شده است و با توجه به 
بررسی های صورت گرفته با نمایندگان سازمان نظام مهندسی کشاورزی مشکلی وجود 

ندارد.
برخی معتقدند که زنجان بیش از یک میدان احشام نیاز ندارد و اگر این میزان رعایت 
نشود، مشکل فعلی به وجود می آید. این دسته از افراد معتقدند که مسئولان و برنامه 
ریزان مسبب این مشکل هستند چرا که به جای راهنمایی درست سرمایه گذار، به او 
آدرس اشتباهی داده اند. عده ای نیز معتقدند که به علت نزدیکی یکی از میدان های 
احشام به جریان فکری خاص، دست سرمایه گذار دیگر که از سال 90-89 تا به امروز 

ده ها میلیارد تومان خرج کرده اما یک ریال هم دشت نکرده است در حنا مانده است.
علاوه بر آن تعدادی هم معتقدند به هر شکلی که شده باید انحصارشکنی کرد و در راه 
کسب رضایت عمومی، هر مجموعه ای خواه کارخانه باشد یا میدان احشام باید با در نظر 
گرفتن مصالح عمومی و مردم، انحصارشکنی کرد و اجازه داد فعالان اقتصادی و سرمایه 

گذاران در فضای باز، فعالیت داشته باشند.
محمدکاظم حاج کاظمی، مدیرکل دامپزشکی استان زنجان با بیان اینکه دام اصلاح نژاد 
شده که برای پرورش نگهداری شود در میدان احشام موسسه مصباح حسنیه اعظم 
)زنجان جاده دندی( وجود ندارد اما هر گونه فروش و عرضه آن در کنار سایر دام ها 
هیچ مشکلی ندارد، عنوان می کند: اگر سرمایه گذاری از سال 1389 تا به امروز هنوز 
نتوانسته کار را آغاز کند، مشکل به خودش برمی گردد، وقتی میدان احشام شهرداری 
فعال بود، این سرمایه گذار می گفت که امکان فعالیت با وجود میدان دام شهرداری را 
ندارد و از این رو مصرانه به دنبال اهدافش که بازگشایی میدان دام بود، نبود. به نظرم 
تعلل از سوی سرمایه گذار بوده است و ارتباطی به ادارات اجرایی ندارد چرا که برای 
دستگاه ها فرقی ندارد که سرمایه گذار چه کسی است، مدیران و ادارات موظفند با تمامی 

سرمایه گذاران همکاری کنند.
 مدیران نمی توانند برای سرمایه گذاران، ایجاد محدودیت کنند

یک منبع آگاه که نامش نزد صدای زنجان محفوظ است، می گوید: مسئول فقط یک 
اداره که متولی موضوع هم هست نمی تواند در خصوص استقرار و فعالیت میدان احشام 
تصمیم گیری کند و طبق ضوابط باید سرمایه گذار بررسی لازم را به لحاظ مقرون به 
صرفه بودن، انجام دهد اگر چنانچه اجازه بررسی به فعالیت داده نشود، تخلف محسوب 

می شود. در کل نمی شود برای سرمایه گذاران، ایجاد محدودیت کرد.
در خصوص میدان دام موسسه مصباح باید مرجع درخواست کننده

 استعلام برای صدور مجوز واکنش نشان دهد
به دنبال اصرار منتقدان مبنی بر عدم پیگیری مثمرثمر ادارات ذیربط در خصوص وضعیت 
بهداشتی و زیست محیطی میدان احشام موسسه مصباح، سیدرضا موسوی مشکینی، 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان تاکید می کند: اداره کل محیط زیست 
استان زنجان مرجع صادرکننده مجوز نیست، یعنی هر فعالیتی انجام می شود از صنعتی 
گرفته تا کشاورزی و خدماتی صرفا به استعلامات واصله پاسخ می دهیم که آیا فعالیت 
مجوز دارد یا نه! پاسخ های محیط زیست به استعلامات نیز همواره با شرط و شروط 
است و معمولا این شروط نیز در موقع بهره برداری باید عملیاتی و اجرایی شود در 
خصوص میدان دام موسسه مصباح نیز باید مرجع درخواست کننده استعلام برای صدور 

مجوز )نسبت به شائبه های مطروحه( واکنش نشان دهد.
تائید بی توجهی میدان احشام موسسه مصباح به برخی ایردات زیست محیطی

موسوی یادآور می شود: موقعی که موسسه مصباح خواستار صدور جواز بهره برداری 
شده است، این مجوز همراه با شرط و شروط صادر شده است اما بعد از بررسی های 
کارشناسان محیط زیست چند مورد از این شروط عملی نشده است. به طور مثال 
»سیستم تصفیه پساب« که باید در این مجموعه مستقر می شد، وجود نداشت. »فضای 
الزام قانونی دارد و در قانون هوای پاک بر ان تاکید شده است نیز یکی  سبز« که 
از ایراداتی بود که مسئولان موسسه مصباح حسینیه اعظم به آن توجهی نکرده اند. 
مدیریت کودهای پخش شده در محل میدان احشام نیز در کنار چند مورد دیگر مورد 
توجه قرار نگرفته که از نظر اداره محیط زیست ایراد محسوب می شد. از این رو مدیریت 

وقت )یافتیان( هر گونه پاسخ محیط زیست را تا رفع ایرادات، لغو کرده است.
به گفته او، موسسه مصباح بعد از صدور نامه مذکور ورود کرده و حدود 2 هفته پیش 
نیز اعلام کرده که اجرای سیستم تصفیه پساب را آغاز شده است. چندین تعهدات نیز 
همچنان باقی مانده است که امیدواریم در اسرع وقت نسبت به رفع ایرادات زیست 

محیطی اقدام شود.
طبق ضوابط عمل می کنیم

محمودی، رئیس نظام مهندسی کشاورزی استان زنجان نیز با بیان اینکه این سازمان 
طبق وظیفه ای که دارد پس از اخذ درخواست برای استقرار واحد مذکور، باید استعلامات 
را از ارگان های مختلف اخذ کندف اضافه می کند: سازمان پس از اخذ پاسخ ارگان های 
ذیربط، مجوز را صادر کرد، البته اگر اشکالاتی )در پی فعالیت واحد مذکور(  بعد از 
استعلامات و پاسخ مثبت وجود داشت ارگان مربوطه مسئولیت پیگیری دارد تا چنانچه 

اگر در روند کار، تذکر و اخطاری لازم بود صادر شود.
رئیس نظام مهندسی کشاورزی استان زنجان در پاسخ به سؤالی مبنی بر عدم لغو مجوز 
با وجود دریافت نامه ابطال مجوز در پی بی توجهی به ایرادات زیست محیطی به صدای 
زنجان می گوید: قانون برای ابطال مجوز شرایطی را پیش بینی کرده است. قرار نیست 
اداره ای بعد از نظارت پسین نامه ابطال زد ما ان را اجرا کنیم، قانون صدور مجوز چه در 
مرحله پروانه تاسیس و چه بهره برداری شرایطی را دارد. موسسه مصباح در این شرایط 

نمی گنجید که مجوز میدان احشان ان باطل شود.
از نظر جهاد کشاورزی هر دو میدان احشام زنجان؛ قابلیت فعالیت 

طبق مجوز صادره را دارند
محمدعلی صادقی، معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان زنجان نیز در 
خصوص شائبه نگهداری و پرورش احتمالی دام اصلاح نژاد شده در کنار خرید و فروش 
دام های بومی به صدای زنجان می گوید:  از نظر جهاد کشاورزی هر دو میدان احشام 
)متعلق به موسسه مصباح و برادران قلی زاده( قابلیت فعالیت طبق مجوز صادره را 
دارند. در میدان احشام موسسه مصباح؛ دامدار، روستایی، چوبدار و دلال دام را خرید و 
فروش می کنند، محل مذکور برای نگهداری و پرورش دام نیست و برای عرضه در محل 
نگهداری می شود. این مرکز، واحد پرورشی محسوب نمی شود واحد خدماتی است که 

عرضه و فروش دام دارد.
پیگیری های صدای زنجان از طریق روابط عمومی حسینیه اعظم زنجان جهت پاسخ 
به شائبه های مطروحه میسر نشد. این رسانه همچنان اماده انعکاس پاسخ هیئت امنای 

حسینیه اعظم می باشد.

صدای زنجان شائبه ها در خصوص استقرار 2 میدان احشام در زنجان با هدف انحصارشکنی را بررسی می کند؛ 

میدان شائبه؟
سرمایهگذارمیداناحشامواقعدرجادهروستایباغلوجهبیات:اگرمیگویندبرایانحصارشکنیدومیداناحشامدرزنجانمستقرشدهاستچرا15سالاستمندرگیربروکراسیشدمودیگرسرمایهگذاردرمدتکوتاهصاحبمیدانشد؟

مدیرکلدامپزشکیاستان:تغییراتاصلاحشدهدرساختاردامداریسابقحسینیهازنظردامپزشکیاستانزنجان،غیراصولیوفاقدپروانهاست
مدیرکلمحیطزیستاستان:بیتوجهیمیداناحشامموسسهمصباحبهبرخیایرداتزیستمحیطی یکمنبعآگاه:مدیراننمیتوانندبرایسرمایهگذاران،ایجادمحدودیتکنند
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سمیه محرمی: احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر یک روزه به 
زنجان جمعه 2۹ فروردین ماه ۱۴۰۴ ضمن دیدار با استاندار زنجان از چندین پروژه در 

شهرستان خدابنده بازدید کرد.
وی در سفر به شهرستان خدابنده بازدیدی از کارگاه های خیاطی روستای دوتپه داشت 

که با ظرفیت تولید ماهانه ۶۰ تن انواع پوشاک فعال است.
همچنین در این بازدید نبود ناحیه صنعتی در شهرستان خدابنده مورد بررسی قرار 
گرفت، در ادامه این بازدید وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مرکز نگهداری معلولان 
سامان در شهر قیدار بازدید کرد، بازدید از بیمارستان تامین اجتماعی قیدار دیگر 

مقصد در سفر وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی استان بود
بازدید از مرکز نگهداری سالمندان با پیشرفت ۸۰ درصدی که نیاز به ۱۸ میلیارد تومان 

برای تکمیل دارد از دیگر بخش های سفر وزیر به شهرستان خدابنده بود.
احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بازدید از مرکز توانبخشی مراقبتی 
کم توانان ذهنی بالای ۱۴ سال بهزیستی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه مقرر شد 
وزارتخانه برای مجموعه مرکز نگهداری سالمندان و افراد دارای معلولیت این شهرستان 
که پیشرفت بیش از ۸۰ درصدی دارد، بودجه اختصاص دهد، اظهار کرد: بر این 
اساس بخشی از منابع مالی را وزارتخانه کمک خواهد کرد و از طریق مالیات نشان دار 

شرکت های تحت پوشش به استان انتقال داده خواهد شد تا این پروژه تکمیل شود.
وی در بازدید از واحد پوشاک روستایی در خدابنده نیز با اشاره به اینکه این واحد که 
با زحمت و تلاش اهالی منطقه فعال است اما درآمدهای اندکی را عاید آنان می کند، 
اضافه کرد: در این راستا کارگروهی تشکیل خواهد شد تا راهکارهای افزایش درآمد 
آنان مورد بررسی قرار گیرد. همچنین وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست با 
فعالان اقتصادی شهرستان خدابنده اظهار کرد: با برنامه ریزی های انجام  شده در سطوح 
مختلف اجرایی با هدف بهبود شرایط زندگی مردم، پیگیری و حل مشکلات اقشار 

مختلف جامعه در دستور کار نهادهای مسئول قرار گرفته است.
وی به موضوع مشکل تعاونی مسکن علوم پزشکی زنجان اشاره کرد و گفت: این 
مشکلات باید به صورت میدانی با حضور مشاوران حل شود چون پیچیدگی حقوقی 
زیادی در تعاونی های مسکن وجود دارد که ابهامات آن در سراسر کشور مشترک 
است. البته تعاونی مسکن  ها همواره و در سراسر کشور مشکل دارد و مشکلات آنها 

متناوب است.
یارانه 1۷ میلیون نفر در کشور قطع می شود

میدری به وضعیت دهک بندی در کشور نیز اشاره کرد و گفت: طبق قانون بودجه 
۱۴۰۴، آیین نامه ای تدوین شده که سه دهک بالای درآمدی از دریافت یارانه حذف 
خواهند شد که طبق آن باید 2۴ میلیون نفر حذف می شدند که با توجه به اینکه 
تعدادی از این افراد یارانه دریافت نمی کردند مقرر شد ۱۷ میلیون نفر حذف شوند که 

باز هم عدد بزرگی است.
بالای درآمدی  اینکه اطلاعات سه دهک  بیان  با  تعاون، کار و رفاه اجتماعی  وزیر 
براساس مرکز آمار است ولی برای افرادی که نسبت به حذف از دریافت یارانه معترض 

و منتقد هستند اظهارنامه ارایه و بررسی می شود، اضافه کرد: در صورت نادرست بودن 
اظهارنامه این افراد از برخی امکانات دولتی محروم خواهند شد، طبق پیش بینی صورت 

گرفته مالکان خانه با ۳۰۰ میلیون ریال درآمد جزو سه دهک بالا خواهند بود.
وی با بیان اینکه در حوزه بیمه، گام های مهمی برای حمایت از اقشار مختلف جامعه 
در حال برداشته شدن است، گفت: یکی از مهم ترین اقدامات در این زمینه، افزایش 
تعداد کارگران ساختمانی تحت پوشش بیمه ای است، تاکید داریم فراهم آوردن امنیت 

شغلی و پوشش های درمانی و بازنشستگی برای آنها ضروری است.
به وضعیت اشتغال در حوزه صنعت پوشاک استان زنجان گفت:  اشاره  با  میدری 
سرمایه گذاری در حوزه پوشاک در شهرستان خدابنده مطلوب است و بدون بیمه و با 

حداقل درآمد بخش مهمی از صنعت پوشاک در تهران را تامین می کند.
وی خاطر نشان کرد: در زنجان نیز با تشکیل کارگروهی تخصصی، توسعه صنعت 
پوشاک در دستور کار قرار گرفته است تا با برنامه ریزی صحیح، فرصت های شغلی 

بیشتری ایجاد شود.
مشکل تعاونی مسکن فرهنگیان قیدار را حل کنید

احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده در مجلس نیز در این جلسه با اشاره به اینکه 
شهرستان خدابنده دارای ۵ بخش، ۱۱ دهستان و ۷ شهر است، اظهار کرد: شهرستان 

خدابنده یکی از تولیدکنندگان گندم به عنوان محصول استراتژیک در کشور است
نماینده مردم خدابنده در مجلس با بیان اینکه یکی از مشکلات شهرستان خدابنده 

تعاونی مسکن است، که ۱2۰۰ عضو از خدابنده و ابهر در این تعاونی بلاتکلیف مانده اند، 
اضافه کرد: همچنین تعاونی مسکن علوم پزشکی زنجان نیز دیگر دغدغه در استان 
زنجان است.  وی با بیان اینکه تعاونی صنعت گران نیز در شهرستان خدابنده مشکل 
دارد، اضافه کرد: همچنین کمک به تکمیل زنجیره پوشاک در خدابنده، مورد انتظار 
است.بیگدلی بیان کرد: مشکلات کارخانه سیمان زنجان که زیرمجموعه شستا نیز از 

مطالبات در این شهرستان است.
نماینده مردم خدابنده در مجلس با بیان اینکه خواستار رفع مشکل بیمه ساختمان 
هستیم که ۱۵۰ نفر نیز در شهرستان خدابنده در زمینه بیمه ساختمان مشکل دارند، 
ادامه داد: درخواست داریم وام های اشتغال خانگی و خرد در جریان قرار گیرد، انتظار 

داریم سهم ویژه برای خدابنده در این تسهیلات در نظر گرفته شود.
وی با بیان اینکه درخواست تخصیص اعتبار برای تکمیل بیمارستان تامین اجتماعی 

داریم، بیان کرد: این بیمارستان در بهبود ارایه خدمات بسیار موثر است.
بیگدلی با بیان اینکه گاوداری ۶ هزار راسی بلاتکلیف مانده و رها شده است، ادامه داد: 
هر چند زمین خلع ید و به فرد دیگری واگذار شده است اما شهرستان خدابنده آمادگی 

بررسی موضوع و ورود در این حوزه دارد.
نماینده مردم خدابنده در مجلس با بیان اینکه۶۶ مدرسه در شهرستان خدابنده نیمه 
تمام مانده است، اضافه کرد: بیشتر این پروژه ها خیرساز است و درخواست داریم از 

محل مسؤولیت اجتماعی مبلغی برای اتمام بخش خیرسازان کمک کنند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر به قیدار مطرح کرد؛

کارگران ساختمانی بیمه می شوند
احمدمیدری:یارانه17میلیوننفردرکشورقطعمیشود

          روایتگری صادقانه صداوسیما!
خبر: مدیرکل صدا و سیمای استان زنجان در آیین پایانی هفته هنر انقلاب اسلامی 
در زنجان گفت: هدایت افکار عمومی در روایتگری صادقانه به سمت حقایق از 

تعهدات هنرمند مکتبی است.
ادعای روایتِ واقعیت، بدون جهت گیری ذهنی در خلق آثار هنری از هیچ هنرمندی 
در هیچ نقطه ای از جهان پذیرفتنی نیست، چرا که منظر و اندیشه حاکم بر ذهن 
هنرمند است که به آثار او، تعُیّن انضمامی می دهد نه انعکاس واقعیت ها، مستقل 

از ذهنیات هنرمند.
پی نوشت: آقای مدیرکل! لطفا کلاهتان را قاضی کنید! صداوسیما کی در بحث 
تهیه و تولید خبر و گزارش  و برنامه های مختلف، بی طرف بوده و فراجناحی عمل 
کرده است؟ عدم پایندی  صدا و سیما به روایتگری صادقانه برای مردم واضح و 
مبرهن است! حتی مردم عادی هم احساس می کنند این ها جهت گیری عجیب و 
غریبی دارند و بیش از 80 درصد مردم را نادیده می گیرند!!. مثلا در ایام نزدیک 
به انتخابات مشاهده می کنید که با کسانی مصاحبه می شود که در طول چهار سال 
قبل، مصاحبه و گفتگو با آنها ممنوع بوده!!. فقط بخاطر اینکه نوعی نمایش داده شود 
که ما همه جناح ها را پوشش می دهیم. اما این رفتار فقط مختص همان چند روز 
انتخابات بوده و بعد انتخابات، آش همان است و کاسه همان! واقعا روایتگری صادقانه 

همینه آقای مدیرکل!؟

توسعه سرمایه گذاری باعث رونق می شود 
به شرطی که عملی شود

خبر: یگانه مدیر فرودگاه زنجان با بیان اینکه در حال حاضر اقدامات مهمی در 
راستای توسعه و سرمایه گذاری در حوزه فرودگاهی استان زنجان در دست انجام 
است و استانداری زنجان به صورت جدی وارد این حوزه شده و جلسات متعددی با 
سرمایه گذاران برگزار کرده است، اظهار کرد: شخص استاندار به همراه معاونان خود 
این موضوع را به صورت ویژه پیگیری کرده و فضای مثبتی برای ورود سرمایه گذاران 
به این بخش ایجاد کرده اند. یکی از برنامه های مهم و راهبردی در این مسیر تأسیس 
ایرلاین بومی یا همان بیس هواپیمایی در زنجان است،  این اقدام به عنوان یکی از 
نیازهای اساسی استان مطرح شده و می تواند نقش مهمی در توسعه حمل  و نقل 

هوایی، افزایش پروازها و خدمات رسانی به شهروندان ایفا کند./موج رسا
پی نوشت: توسعه سرمایه گذاری در هر حوزه ای که باشد باعث رونق و آبادانی شهر و 

استان می شود البته به شرطی که عملی شود!
آقای استاندار ما سالهاست نتوانسته ایم کارگوترمینال را در فرودگاه راه اندازی کنیم، 
پروازهای داخلی را در فرودگاه به صورت دائمی برقرار کنیم، زیرا مدیران و مسئولان 
قبلی ما اهل حرف بودند تا عمل! امیدواریم حضرتعالی و مدیران تان مثل آن ها 

نباشید و بتوانید به وعده هایتان جامه عمل بپوشانید.

تنها صدور مجوز کافی نیست!
خبر: نادری، مدیرکل امور اقتصادی و دارایی زنجان از کسب رتبه نخست این استان 

در صدور مجوزهای کسب و کار در سطح کشور خبر داد./ایرنا
پی نوشت: پس از آنکه صدور مجوز کسب وکار از نهادهای دولتی و اتاق اصناف سلب 
و به درگاه صدور مجوز الکترونیکی سپرده  شد، دولتی ها گفتند تعارض منافع را حل 
و یکی از موانع کسب  وکار را برطرف کرده اند درمقابل اصناف مدعی هستند این 

سامانه در غیاب نظارت، مشکلات آن ها را چند برابر کرده است!
شروع آسان کسب وکار از طریق سهولت و شفافیت در اخذ مجوزها و فراهم  کردن 
قانونی کسب وکار جزو  از طریق بهبود محیط  ایجاد شده  بنگاه های  امکان رشد 
اقدامات مثبت است اما با توجه به دغدغه کسبه و اصناف، تنها صدور مجوز کافی 
نیست و ضروری است تا مباحث و مشکلات مربوط به راه اندازی کسب و کارها و 

نظارت های بعدی هم مد نظر باشد.

آقای رئیس لطفا به وظیفه تان 
در امر نظارت واقف باشید

خبر: شب خیز رئیس اتحادیه میوه و تره بار زنجان گفت: فروش محصول گوجه فرنگی 
به قیمت هایی بالاتر از مقدار تعیین شده به ویژه تا سقف ۳۵ هزار تومان به عنوان 

گران فروشی شناخته شده و تخلف محسوب می شود./موج رسا
پی نوشت: آقای شب خیز! همه مردم زنجان می دانند که فروش گوجه فرنگی به قیمت 
بالا تخلف است، لطفا بفرمائید به وظیفه تان در بازرسی از واحدهای زیرمجموعه تان 
عمل می کنید؟ چه تعداد از این واحدهای گرانفروش را نقره داغ کرده و به مراجع 

ذیربط ارجاع داده اید تا درس عبرتی برای سایر صنوف باشند؟

علی رغم استقبال مردمی
پرواز زنجان- کیش تعطیل شد

دبیر شورای عالی فضای مجازی با اشاره به افزایش چشمگیر حملات سایبری به ایران، 
اعلام کرد: بر اساس آمارها، این حملات در مقایسه با سال های پیشین به ۷ تا ۸ برابر 
افزایش یافته و ایران را در زمره یکی از پرهدف ترین کشورها در حوزه تهدیدات سایبری 

قرار داده است.
سید محمدامین آقامیری؛ دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره 
جایگاه سند راهبردی و همچنین علت تاخیر در تدوین این اسناد، اظهار کرد: تقریباً از 
سال نود و نه یک دغدغه ای مطرح بود و بر اساس آن دغدغه، آسیب شناسی از وضعیت 
فضای مجازی کشور شکل گرفت؛ این دغدغه این بود که در کشور آیین نامه و قوانین و 
مقررات متعددی داریم که وقتی کسی می خواهد کاری انجام بدهد در بسیاری از مواقع 
سردرگم می شود که از کجا باید این کار را شروع کند؟ در حقیقت بحث شد که یک 
چارچوب اولیه و کلی نیاز داریم که فضای مجازی براساس آن توسعه و رشد پیدا کند.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی در ادامه توضیح داد: کسی که می خواهد در فضای 
مجازی فعالیت کند باید بداند حقوقش چیست؟ چارچوب هایی که باید رعایت کند کدام 
است؟ چه پیش رو دارد؟ سیاست های کشور در این حوزه چه هست؟ و... و با توجه به 

آن بتواند برنامه خود را تعیین کند.
آقامیری با بیان اینکه شاید مهم ترین بعد تسهیل گری این باشد که ما برای افراد شفاف 
کنیم چارچوب و نگاه کشور و سیاست کلی در فضای مجازی چیست، خاطرنشان کرد: 
این همان دغدغه ای بود که منجر به یک حرکت نخبگانی و جمعی در بحث اسناد 
راهبردی شد که در ۱۴۰۱ به تصویب رسید. در این نظام نامه ها مشخص شده که هر 
دستگاه متولی چه حوزه ای است؛ مثلًا بخشی از حوزه علم و فناوری با وزارت علوم 
و بخشی با معاونت علمی ریاست جمهوری است؛ حوزه امنیت در فضای مجازی با 

دستگاه های تامین کننده امنیت این حوزه است.
 در تدوین اسناد راهبردی مجری سند دخیل در تدوین است

دبیر شورای عالی فضای مجازی با بیان اینکه این ۳۹ نظام نامه مثل مهره های یک 
پازل کنار هم دیگر قرار می گیرند، درباره ضمانت اجرای این اسناد راهبردی و تفاوت 
آن با توصیه نامه، تصریح کرد: تدبیری که شده این است که در تدوین این اسناد 
تمامی کسانی که به نحوی درگیر موضوع هستند کنار همدیگر جمع می شوند و با تمام 
ابزارهایی که کشور در اختیار آنها قرار داده مسئول می شوند که یک موضوعی را تدوین و 
پیاده سازی کنند.آقامیری در تشریح این مسئله اظهار کرد: دو نکته ی مهم در این زمینه 
وجود دارد؛ یک آنکه کسی که مجری سند است خودش درگیر تدوین سند خواهد بود؛ 
نکته دوم آنکه از تمامی ظرفیت های خودش استفاده می کند که این مسیر را بتواند بهتر 

پیش ببرد و پیاده سازی کند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در توضیح آخرین وضعیت این نظام نامه ها، گفت: در 
جمع فعالین دستگاه ها و وزارتخانه هایی که مسئولیت تدوین این اسناد را برعهده دارند، 
درخواستی مطرح شد که یکسری بروز رسانی هایی در این اسناد انجام بدهیم؛ تا الان 
۵ سند بروزرسانی و ارسال شد؛ مجموعه وزارت ارتباطات بحث نظام اقتصاد دیجیتال 
را ارسال کرد، معاونت حقوقی ریاست جمهوری نظام حقوقی فضای مجازی را ارسال 
کرد، وزارت خارجه، بحث سند دیپلماسی سایبری را بروزرسانی و ارسال کردند، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی بحث تبلیغات تجاری که بسیار بحث مهمی است را ارسال 
کردند. آقامیری درباره علت بروز رسانی سندها خاطرنشان کرد: تحولات سریع در این 
حوزه و نوع نگاهی که مجری دارد و ظرفیت هایی که می تواند پای این کار بیاورد و 
توسعه بدهد، روز به روز بیشتر می شود و الحمدالله در کشور در تمامی این اسناد شاهد 

توسعه این نگاه و این مفهوم هستیم.
 60 درصد پیش نویس اسناد راهبردی ارسال شده است

دبیر شورای عالی فضای مجازی درباره اینکه از این ۳۹ پیش نویس نظامنامه چه تعداد 
ارسال و چه تعداد تصویب شده، متذکر شد: حدود ۶۰ درصد از پیش نویس ها ارسال 

شده است، برخی ها هم در مرحله بازبینی دستگاه ها است.
 دستگاه های فعال و کم کار در تدوین پیش نویس اسناد راهبردی

رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره عملکرد دستگاه ها در حوزه اسناد راهبردی به 
تفکیک اظهار داشت: برخی از دستگاه ها چند سند باید ارسال می کردند؛ مثل وزارت 
ارتباطات و وزارت ارشاد، وزارت علوم، معاونت علمی، وزارت کار و... برای همین ما یک 
تقسیم بندی برای درصد پیشرفت داشتیم یعنی شاید بعضی از دستگاه ها یک سندی 

باشند و آن را ارسال کرده باشند، یک دستگاهی شش سند دارد، چهار سند ارسال کرده 
باشد؛ یعنی تعداد سند اینجا ملاک نیست و درصد پیشرفت ملاک است.

ایران،  اسلامی  انتظامی جمهوری  نیروی  فرمانده  اقتصاد،  وزارت  داد:  ادامه  آقامیری 
معاونت حقوقی و وزارت خارجه، همه اسنادشان تکمیل هست، یعنی هرچه نیاز است 
و  علوم  وزارت  فرهنگ،  وزارت  ارتباطات،  وزارت  کرده اند.  ارسال  را  آن  نویس  پیش 
تحقیقات و فناوری، معاونت علمی و فناوری و وزارت کار، بخشی از اسنادشان را ارسال 
کرده اند که تقریباً امیدواریم که به زودی تکمیل شود. وزارت کشور، وزارت آموزش و 
پرورش، سازمان تبلیغات، قوه قضائیه و افتای ریاست جمهوری هنوز اسنادشان بدست 

ما نرسیده است.
دبیر شورای عالی فضای مجازی در پاسخ به این پرسش که آیا کم اهمیت بودن مسئله 
حکمرانی در فضای مجازی در اذهان مسئولین موجب این تاخیر در ارسال پیش نویس 
اسناد شده، گفت: دو مسئله است که به نظر من خیلی کار را سخت کرده است. مسئله 
اول این است که موضوع جدید است، شاید ما راجع به یک موضوعی که ۵۰ سال 
تجربه داریم، بگوییم این را چه کار کنیم، می گوییم این را ارتقاء بدهید درست می شود 
اما چون موضوع جدید است، یک مقدار شناخت از آن نیازمند فرصت است. نکته دوم 
این است که ما داریم با یک ادبیات جدیدی در کشور مواجه می شویم، یک کسب و 
کار های جدید، فرهنگ جدید، کارکرد جدید و... لذا نگاه سنتی با تمام توان با این 

نوآوری مقابله می کند.
 حاضریم به دستگاه ها در نگارش اسناد کمک کنیم

رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره اهتمام مرکز به پیگیری مسئله اسناد راهبردی، 
توضیح داد: پیگیری متعددی انجام شده و حتماً هم ما یکی از اضلاع این موضوع هستیم 
که وظیفه مان بوده است که بیشتر تلاش کنیم. تمام ظرفیت خودمان را پای کار 
می آوریم که بتوانیم این موضوع را انجام بدهیم و حتی بعضی از مواقع خودمان گفتیم 
که حاضر هستیم به دستگاه ها کمک کنیم که سند را مشترکاً بنویسیم که فقط سرعت 

کار بیشتر شود و زودتر به نتیجه برسد.
آقامیری با توضیح این مسئله که ما با خود دستگاه ها جلسات متعددی گذاشته ایم و 
قول گرفته ایم که پیش نویس ها را برسانند، ادامه داد: اگر دستگاهی سند را نرساند یک 
پیشنهادی مطرح شده است که ما در همان سطح شورا که سند تصویب شده، بین 
دستگاه های همکار و دستگاه متولی تغییراتی انجام بدهیم. مثلًا بگوییم به جای این 

دستگاه، دستگاه دیگری سند را بنویسد.
 ارسال پیش نویس اسناد تا خردادماه

دبیر شورای عالی فضای مجازی تصریح کرد: تا پایان خردادماه تمامی پیش نویس ها 
قرار است به مرکز برسند. تفاهمی با دستگاه ها انجام شده است و کار دارد پیش می رود.

آقامیری با بیان اینکه یکی از گام هایی که برای هر کدام از این اسناد انجام می دهیم، 
بحث کمک گرفتن از تجربه جهانی است، خاطرنشان کرد: برای مثال بحث حکمرانی 
داده، یکی از چالش های جدی و یکی از ابعاد آن حریم خصوصی است، یکی از ابعاد آن 
حفاظت از داده های شخصی افراد است، یکی از ابعاد آن این است که ما چه داده هایی 
را باید به همه مردم بدهیم. یکی از ابعادش این است که چه داده هایی باید باشند که 
مردم بتوانند دسترسی داشته باشند، ما انتشار نمی دهیم ولی قابل دسترس باید باشند. 
همه اینها ابعاد مختلفی دارد؛ مثلًا اتحادیه اروپا سند جی دی پی آر که روی این حوزه 
کار کرده است، جزء اولین سند ها بود. بعد از این سند ۱۴۰ کشور سند حکمرانی داده 
تصویب کردند؛ برخی از کشور ها مثلاً آمریکا و چین به شدت روی اینکه داده های شان 
در اختیار آن یکی قرار بگیرد، حساس هستند چون یک مواجهه ای با همدیگر دارند و 

این مواجهه با داشتن داده مردم طرف مقابل به شدت تحت تأثیر قرار می گیرد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره توجه به دیپلماسی عمومی و اسناد حوزه سیاست 
خارجه، با بیان اینکه این موضوع جزو اسناد ۳۹ گانه است، گفت: فراتر از سند، وزارتخانه 
و سفارتخانه ها باید نقشی تعریف کرده باشند، افراد رسمی و رایزن های ما باید نقشی 
داشته باشند. از آن مهمتر اینکه ما ساختار رسمی را فقط متولی روایت سازی ببینیم 
اشتباه است. ما در نگاه جدید، بحث روایت توسط انسان رسانه ها یا اینفلوئنسر ها را 

داریم؛ بعضی از وزارتخانه ها مثل میراث فرهنگی و گردشگری حتی انسان رسانه هایی را 
می آورند درون کشورمان که گزارش تهیه کنند و این گزارش ها را مردم کشور های دیگر 
ببینند، خود این ابزار هایی است که می توانیم واقعیت را فراتر از آن چه که برخی تصویر 

می کنند، به مردم دنیا نشان دهیم.
آقامیری با بیان اینکه دو سند دیپلماسی سایبری یا دیجیتال و یک سند دیپلماسی 
عمومی در فضای مجازی داریم، در تفکیک این دو گفت: دیپلماسی دیجیتال بحث 
کنوانسیون ها، پیمان های جهانی، بحث های دوجانبه و چندجانبه را بررسی می کند، این 
می شود آن کاری که وزارت خارجه سندش را نوشته و ارسال کرده است. یکی هم بحث 

دیپلماسی عمومی است؛ یعنی این که چطور برای مردم فضاسازی کنیم.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره جایگاه سند راهبردی در مسئله جلوگیری از نشت 
داده ها و اطلاعات کاربران و حملات سایبری، گفت: ما از قبل از اسناد راهبردی هم دو 
سند در این حوزه داشتیم؛ هم سند نظام ملی مقابله داشتیم و هم سند بحث ارتقای 
امنیت زیرساخت های حیاتی کشور. در سند راهبردی هم سه سند در این حوزه دیده 
شده؛ بحث دفاع سایبری، امنیت سایبری و ارتقای سند نظام مقابله. این سه حوزه از 

ابعاد مختلف ایمن سازی می کند و افزایش امنیت در کشور می آورد
 حجم حملات سایبری به کشور ما ۸ برابر شده

دبیر شورای عالی فضای مجازی با اشاره به افزایش چشمگیر حملات سایبری به ایران، 
اعلام کرد: حجم حملات سایبری به کشور حدود سه سال پیش، سه برابر قبل از آن 
شده بود و در سال ۱۴۰۱ و نیمه اول سال ۱۴۰2 نیز رشدی چندبرابری داشته است. بر 
اساس آمارهای موجود، این حملات در مقایسه با سال های پیشین به ۷ تا ۸ برابر افزایش 
یافته و ایران را در زمره یکی از پرهدف ترین کشورها در حوزه تهدیدات سایبری قرار داده 
است. هرچند کشورهای دیگر مانند ایالات متحده نیز با نقاط ضعفی در سیستم های 

عملیاتی و بانکی خود مواجهند، اما آمار حملات به ایران زیاد است.
آقامیری با بیان اینکه ما جزو کشور هایی هستیم که کشور های دیگر علاقه مندند پیمان 
متقابل امنیت سایبری را با ما ببندند، گفت: این به خاطر تجربه این چند ساله است 
که شاید یکی از بیشترین حملات به ما صورت گرفت. به محض اینکه اتفاقی می افتد، 

تیم های کشور می روند در آن جا مستقر می شوند، ارزیابی و آسیب شناسی می کنند.
افشای اطلاعات بانک سپه هک نبود، سرقت بود

وی درباره افشای اطلاعات بانک سپه اعلام کرد: تقریباً بعد از سه روز تیم های بررسی 
متوجه شدند که سیستم بانکی هک نشده و سرقت اطلاعات بوده است. نهاد های امنیتی 
با توجه به وظایف خود، درگیر موضوع شدند و همین امروز هم من پیگیری کردم و 

متوجه شدم به نتایج خوبی رسیدند و قرار شد که خودشان اعلام کنند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی درباره سند حکمرانی داده، گفت: نقش این سند نقش 
بی بدیلی است. خیلی از اندیشمندان داده را معادل پول در عصر گذشته می بینند یعنی 
می گویند همان گونه که پول قدرت آفرین بود، در عصر جدید، داده ها قدرت آفرین 
است؛ بنابراین کشور ها به شدت روی این موضوع حساس هستند، تمرکز می کنند 
و قوانین و چارچوب های خود را می گذارند. این موضوع می تواند فرصت های جدیدی 
ایجاد کند. خیلی مواقع داده هایی را در اختیار مردم و کسب و کار ها قرار دهیم، می توانند 
بهینه سازی های بسیار جدی انجام دهند، می توانند کلی منفعت برای عامه مردم به 
وجود بیاورد.آقامیری درباره نقش این سند در تحقق شعار سال گفت: داده، ستون 
فقرات فضای مجازی است. درباره داده ها، ما هر چقدر بتوانیم حکمرانی کنیم، حدود 
از من کجاست، چگونه  اینکه من بدانم که چه داده هایی  و ثغور مشخص می شود. 
استفاده می شود، در صورتی که برای این داده ها مشکلی پیش بیاید، چگونه می توانم 
پیگیری کنم؟ حقوق من چیست؟ یک بحث جدی؛ مالکیت داده است، الان مالکیت 
داده مال کیست؟ شما الان در آن سکو در حال فعالیت هستی، داده مال شماست؟ 
مال سکوست؟ مال حاکمیت است؟ حتی این مدل ها، حرف واحد در دنیا نیست؛ خیلی 
اختلافی است، بعضی از کشور ها به حوزه های مختلفی کشیدند. این یک فرصتی است 
که ما این را تدوین کنیم و تطبیق کنیم و حقوق متقابل در آن تعریف شود و هر کس 

بداند که چه ظرفیت هایی را می تواند برای کجا استفاده کند./ تسنیم

حجم حملات سایبری به کشور ۸ برابر شده است!

پی نوشتپی نوشت

خبر: یگانه مدیر فرودگاه زنجان پرواز کیش تا ۱۵ اردیبهشت تعطیل است، 
هواپیمای فرودگاه کیش به چک رفته و تا زمان برگشت پروازی در این مسیر 

برقرار نخواهد شد./ زنجان پرس
پی نوشت: چند روز از اظهارات مدیران مختلف استان و تعریف و تمجیدها از راه 
اندازی پرواز زنجان- کیش و از استقبال مردم زنجان از سفر کیش نمی گذرد 
که بار دیگر، این سفرها تعطیل شد! به نظر می رسد این سبک از برنامه پروازی 
خروجی جز بی اعتمادی مردم به این پروازها و جایگزینی روش های دیگر 

نخواهد داشت!



یک شنبه  ۳۱  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۲ روز�� فرهنگ۴۴

پازل های ایرانی با محدودیت منابع مالی دست و پنجه نرم می کنند
مهر/ صنعت بازی سازی ایران در سال های اخیر پیشرفت قابل توجهی در تولید 
بازی های پازل داشته است و استودیوهای مستقل ایرانی توانسته اند با خلاقیت و 

استفاده از المان های فرهنگی، بازی های پازل خلق کنند.
هوش دیداری-فضایی، به عنوان توانایی درک، تفسیر و خلق تصاویر و اشیای 
سه بعدی، نقش کلیدی در تعامل ما با دنیای بصری دارد. این هوش که با درک 
اشکال، رنگ ها و تجسم ذهنی مرتبط است، در مهارت هایی نظیر جهت یابی و 
نقشه خوانی اهمیت بسزایی دارد. خوشبختانه، هوش دیداری-فضایی قابل تقویت 
بوده و فعالیت های متنوعی از جمله اوریگامی دیجیتال و ساخت وسازهای مجازی 

می توانند در توسعه آن مؤثر باشند.
بازی های رایانه ای با ارائه محیط های بصری تعاملی، به ویژه برای کودکان، ابزاری 
جذاب در این راستا محسوب می شوند. با این حال، همواره توصیه می شود در کنار 
این بازی ها، به فعالیت های فیزیکی و بازی های واقعی نیز توجه ویژه ای شود تا رشد 
همه جانبه کودکان تضمین شود. در ادامه، مجموعه ای از بازی های رایانه ای منتخب 

را برای تقویت هوش دیداری-فضایی معرفی می کنیم:
MineCraFT یک بازی سندباکس جهان باز است که به بازیکنان امکان کاوش، 
 Play wiTh Friends ساخت و ساز و بقا در یک دنیای تصادفی را می دهد. حالت
امکان بازی چندنفره را فراهم کرده و بازیکنان می توانند به طور مشترک سازه های 
بزرگ بسازند و چالش ها را حل کنند. این بازی از طریق تجسم و ساخت سه بعدی، 
هوش فضایی و همچنین مهارت های همکاری و حل مسئله تیمی را تقویت می کند. 
نسخه موبایل این بازی، MineCraFT: Play wiTh Friends )مخصوص پلتفرم 

موبایل(، این تجربه خلاقانه را در هر زمان و مکانی در دسترس قرار می دهد.
انواع بازی های پازل

بازی های پازل )Puzzle GaMes( از جذاب ترین و چالش برانگیزترین سبک های 
بازی هستند که با تمرکز بر حل مسئله، منطق و تفکر استراتژیک، ذهن بازیکنان 
را درگیر می کنند. این بازی ها در انواع مختلفی مانند پازل های سنتی )مثل تتریس 
 ،)anGry Birds و CuT The roPe مانند( و سودوکو(، پازل های فیزیکی 
پازل های ماجراجویی )نظیر PorTal و The wiTness( و پازل های همکاری 
)مثل iT Takes Two( ارائه می شوند. هر کدام از این دسته ها با مکانیک های 

منحصربه فرد خود، تجربه ای متفاوت و سرگرم کننده خلق می کنند.
نیز  زیادی  شناختی  فواید  بلکه  هستند،  سرگرم کننده  نه تنها  پازل  بازی های 
دارند، از جمله تقویت حافظه، بهبود توانایی حل مسئله، افزایش تمرکز و حتی 
کاهش استرس. برخی از بهترین نمونه های این سبک شامل بازی های کلاسیکی 
مثل TeTris eFFeCT، PorTal 2 و The wiTness هستند که ترکیبی از 

چالش های ذهنی و داستان پردازی جذاب را ارائه می دهند.
اگر به دنبال یک بازی پازل برای گذراندن وقت یا به چالش کشیدن ذهن خود 
هستید، انتخاب های زیادی در پلتفرم های مختلف وجود دارد. از بازی های موبایلی 
یا   Braid مثل  عمیق تری  تجربه های  تا   Candy Crush saGa مثل  ساده 

reTurn oF The oBra dinn، هر سلیقه ای را پوشش می دهند.
بازی های پازل که نیازمند دستکاری ذهنی اشکال در فضاهای محدود هستند، به 

طور مؤثری هوش دیداری-فضایی را تقویت می کنند. بازی هایی مانند تتریس یا 
BloCk BlasT advenTure MasTer که با هدف جایگذاری بلوک ها در یک 
شبکه برای ایجاد خطوط کامل، توانایی سازماندهی فضایی و پیش بینی حرکات 
را ارتقا می دهند و با چیدن قطعات برای پر کردن فضاها، تجسم فضایی و سرعت 
پردازش بصری را بهبود می بخشد. این بازی و عناوین مشابه، تجربه ای خلاقانه از 
ساخت سفال را در دستگاه های موبایل ارائه می دهند. بازیکنان از طریق شکل دادن 
به کوزه مجازی با حرکات لمسی، با مفاهیم فرم، حجم و تقارن آشنا می شوند. این 
فرآیند تعاملی، تجسم سه بعدی، درک تغییر شکل با اعمال نیرو و هماهنگی دست 
و چشم در فضای سه بعدی را تقویت می کند. The wiTness یک بازی پازل اول 
شخص است که در جزیره ای مرموز جریان دارد. بازیکنان با حل پازل های مبتنی 
بر الگوها، منطق و درک فضایی، اسرار جزیره را کشف می کنند. طراحی بصری زیبا 
و معماهای هوشمندانه، این بازی را به تجربه ای منحصربه فرد برای تقویت هوش 

فضایی و تفکر خلاق تبدیل کرده است.
تأثیر بازی های پازل در تقویت هوش و توانایی های شناختی

بازی های پازل تأثیر قابل توجهی در تقویت هوش و توانایی های شناختی دارند. 
این بازی ها با ایجاد چالش های ذهنی، مغز را وادار به تفکر تحلیلی، حل مسئله و 
تصمیم گیری سریع می کنند که به مرور زمان منجر به بهبود عملکرد اجرایی مغز، 

افزایش حافظه کاری و تقویت مهارت های استدلال منطقی می شود.
مطالعات نشان داده اند که حل مداوم پازل ها می تواند ارتباطات عصبی را تقویت 

کاهش  از  و حتی  دهد  افزایش  را  )نوروپلاستیسیتی(  مغز  انعطاف پذیری  کند، 
شناختی مرتبط با سن جلوگیری کند. علاوه بر این، بازی های پازل که بر پایه 
الگوها، ریاضیات یا استراتژی هستند )مانند سودوکو یا تتریس(، بخش های مرتبط 
با هوش سیال )توانایی حل مسائل جدید( را فعال می کنند و به توسعه تفکر خلاقانه 
کمک می نمایند. در نتیجه، این بازی ها نه تنها ابزاری سرگرم کننده، بلکه روشی 

مؤثر برای تمرین ذهن و ارتقای سطح هوش محسوب می شوند.
وضعیت بازی سازان ایرانی در ساخت بازی های پازل

صنعت بازی سازی ایران در سال های اخیر پیشرفت قابل توجهی در تولید بازی های 
پازل داشته است و استودیوهای مستقل ایرانی توانسته اند با خلاقیت و استفاده از 
المان های فرهنگی، بازی های پازل خلق کنند. بازی هایی مانند میم« از استودیو 
رشدگان که ترکیبی از پازل و معماری ایرانی است، یا "راز کوچه های قدیمی" با 
تم ایرانی، نمونه های موفقی از این دست هستند. همچنین، برخی استودیوها مانند 
»ایده پردازان فناور« با بازی »کاشی«)kashi( که یک پازل استراتژیک مبتنی بر 
کاشی کاری ایرانی است، نشان داده اند که می توان از هنر و معماری سنتی ایران در 

طراحی پازل های مدرن استفاده کرد.
با این حال، چالش هایی مانند محدودیت منابع مالی، کمبود تیم های حرفه ای و 
مشکلات بازاریابی بین المللی هنوز وجود دارد. در صورتی که استعداد و ایده های 
نوظهور در میان توسعه دهندگان ایرانی نویدبخش آینده ای روشن برای این ژانر 

در ایران است.

همشهری/  پایتخت اولین سریال تلویزیونی است که برای پخش آخرین قسمتش یک 
اکران عمومی ترتیب داده شده است. این اتفاق همزمان با پخش آخرین قسمت آن از 
تلویزیون در برج میلاد رخ داد و علاقه مندان این سریال توانستند آخرین قسمت آن 
را در کنار بازیگران و کارگردانش تماشا کنند. در حاشیه این نشست، سیروس مقدم، 
کارگردان سریال، خبری را اعلام کرد که معمولا هر سال از نیمه سال مطرح می شود 
و گمانه زنی هایی در باره آن صورت می گیرد. مثل مجموعه کلاه قرمزی، پایتخت 
هم سریالی است که طرفدارانش هر نوروز منتظر پخش آن هستند و از نیمه های 
سال خبرهایی در باره ساخت آن و یا منتفی شدن ساخت، مطرح می شود. هرچند 
در دو سال گذشته این سریال ساخته و پخش نشد، اما سیروس مقدم دیشب اعلام 
کرد ساخت سریال تا زمانی که داستانی برای آن وجود داشته باشد و تا وقتی مردم به 
آن علاقه دارند، ادامه خواهند داشت. او گفته: »تیم پایتخت تا زمانی که احساس کند 
داستان های تازه تر و قصه های نوتری برای مردم دارد و تا زمانی که مردم احساس 
کنند ساخت سریالی مثل پایتخت و پایتخت های دیگر می تواند نشاط و همبستگی 

را به جامعه بیاورد، ساختش ادامه خوهد داشت.«
به این ترتیب امسال بسیار زودتر از سال های گذشته در باره ساخت فصل بعدی 
پایتخت صحبت شده و با موفقیتی هم که در جذب مخاطب به دست آورده می 
توان حدس زد پایتخت بعدی از آنچه به نظر می رسد، به مخاطب نزدیک تر است! 
این سریال امسال علاوه بر موفقیتی که در پخش تلویزیونی داشت، توانست در پخش 
اینترنتی و در تلوبیون هم رکورددار شود و طبق آمار ۱/۸۵ میلیارد دقیقه تماشا را 

به ثبت برساند.
نسخه سینمایی پایتخت

پیش از این و در زمان پخش سریال هم صحبت هایی در باره ساخت نسخه سینمایی 
پایتخت مطرح شده بود و اعلام شده بود ساخت این نسخه سینمایی در دست بررسی 
است. هرچند خبرها توسط تیم سازنده و به صورت رسمی تایید نشده است، اما در 
خبرها آمده بود که این فیلم به زودی وارد مرحله پیش تولید خواهد شد. این خبر در 
مراسم دیشب مطرح نشد، اما از سال گذشته همیشه در باره آن حرف هایی به میان 
می آمد. مشخص است که در صورت ساخت این فیلم، با توجه به موفیتی که سریال 

داشته، فروش بسیار خوبی در انتظارش خواهد بود.

خبر فوری/ بازیگر پرکار تئاتر، سینما و تلویزیون گفت: کوتاهی ما در ترویج عشق در 
جامعه موجب شد تا بسیاری از آسیب ها شکل بگیرد.

امیر غفارمنش در حاشیه نمایش مهمانی شام تصریح کرد: پیش از این گفته بودم اگر 
دستمزدی به من بدهند که بتوانم زندگی ام را با آن بچرخانم و به یک پس انداز کمی 

 برسد، از تئاتر دست برنمی دارم.
وی افزود: در ۵ سال اخیر جزو پرکارترین بازیگران تئاتر هستم و در نمایش های 
بانوی محبوب من، لکانته، شجاع، بانوی پرده نشین، شیزوفرنی، سینگل، بی صورت 
فلکی حضور داشتم.دو کار دیگر هم در دست دارم. وقتی گزیده کار می شوی تئاتر 

به دادت می رسد.
غفارمنش در پاسخ به این سوال که انتقال پیام در تئاتر مطلوب تر است یا سینما، ادامه 
داد: قطعاً در تئاتر شرایط بهتر است. سینما همه گیرتر است اما شما زمانی که فیلمی 

 را زنده می بینید تاثیرپذیری بیشتری دارید.
این بازیگر باسابقه در مورد انحراف سینما از مسیر خود نظر موافقی ندارد و می گوید: 
سینما و تئاتر و کتاب همگی مسیر درست خود را طی می کند. اتفاق سیاسی و 
اجتماعی که در جامعه رقم می خورد این است که مردم به ذهن هروئینی دچار 
شده اند. نه به این معنی که هروئین مصرف می کنند بلکه به این معنی که کسی که 
مواد مخدر مصرف می کند در مدت مصرف از اتفاقات پیرامون خود منقطع می شود.

وی تصریح کرد: مردم ایران به این شرایط دچار شده اند که وقتی اثری که آن ها را 
به اندیشه وادار کند، ببینند برایشان جالب نیست. از اندیشیدن هراس دارند  و به 
همین دلیل است که ترجیح می دهند بروند فیلم کمدی ببینند. همین می شود که 
در شرایط فعلی مثلًا تئاتر اندیشه  محور از کارهای آقای رکنی به زور می تواند صندلی 

خود را پر کند اما برای کارهای آزاد نمی توان بلیط پیدا کرد.
بازیگر سینما و تلویزیون افزود: یا بین موسیقی بمانی و ساسی مانکن، مردم ساسی 
مانکن گوش می دهند چرا که ساسی مانکن کمک می کند چند دقیقه فکر نکنند. 

سینمای کمدی هم کمک می کند که  ساعتی اندیشه نکنند.
غفارمنش با بیان اینکه سینما مسیر خود را طی می کند، ادامه داد: در همین سینما 
و تئاتر سعید روستایی و امین حسین پور و حجازی فر هم کار می کنند اما مردم به 

دلیل شرایط اجتماعی انتخاب دیگری دارند و مسیر دیگری می روند.
وی معتقد است در چنین شرایطی هنرمند زیرک و صاحب اندیشه باید با زبان طنز 

حرف بزند و لابه لای آن اندیشه خود را  آرام به جامعه تزریق کند.
این بازیگر مهمترین دغدغه ای که باید در سینمای ایران مطرح شود را موضوع عشق 
در زندگی عنوان کرد و گفت: زمانی که مسئولان سینمای فارسی را دور ریختند و 
گفتند برخی بداخلاقی ها دارد و البته حق هم داشتند اما در کنار آن جوانمردی و 

عشق هم بود که کنار گذاشته شد.
غفارمنش متذکر شد: فرزندان ما مدت ها است در تلویزیون تصویری از عشق و ابراز 
علاقه ندیده اند و بعد می گوییم چرا آمار طلاق بالا رفته است.ما هم در این روند تاثیر 

داشتیم.
وی به برنامه مهران مدیری اشاره کرد و گفت: دم این هنرمند گرم که از چهره ها 
می پرسید عاشق شدی یا نه. این نوعی تابوشکنی بود و اگر سال ها قبل در تلویزیون 

اتفاق می افتاد برخورد می کردند.
بازیگر سینما و تلویزیون معتقد است از بیضایی که صاحب اندیشه است تا مرحوم 
مهرجویی و استاد ناصر تقوایی همه این ها متفق القول معتقدند بزرگترین پیام هنر، 
عشق و لبخند است و اگر این از جامعه ما زدوده شود باعث می شود جانی و تبه کار 
و دزد، اختلاس گر و دروغگو و ظالم پدید آید چرا که آدم عاشق نمی تواند ظلم کند.

آدم عاشق نمی تواند به دیگری بد کند و حق کسی را بخورد.
وی افزود: عضو جامعه وقتی عاشق نیست افسرده و بدبین است و با دیگران رفتار 
درستی ندارد اما وقتی عاشق باشد علاوه بر اینکه همه چیز را زیباتر می بیند بلکه این 

زیبایی را در جامعه تسری می دهد و این مهم باید بزرگترین پیام هنر باشد.

تا وقتی مخاطب دوست داشته باشد 
»پایتخت« هم داریم

امیر غفارمنش:
مهران مدیری جسارت زیادی داشت که می پرسید 

عاشق شدی یا نه

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ایرنا/  تقابل سنتی و البته موضعی سینما، تلویزیون و این اواخر، تولیدات شبکه نمایش 
خانگی با یکدیگر سبب شده تا این رسانه ها نتوانند در تمام ایام سال سیاست های 
رقابتی خود را به شکلی متوازن دنبال کنند؛ رقابتی که معمولا به تداخل در امور 

یکدیگر و تضعیف رسانه دیگر می انجامد.
در طول یک ماه گذشته، تلویزیون موفق شد تا با عملکردی متفاوت، گوی سبقت را 
پس از مدت ها، از سینما و شبکه نمایش خانگی برباید و در صدر این رقابت نه چندان 

حرفه ای بنشیند.
البته پخش  با تدارک ویژه برنامه های نوروزی و رمضانی و  تلویزیون در این مدت، 
برندهایی چون »پانتولیگ« و »پایتخت« توانست نبض اقبال مخاطب را در دست 
بگیرد و عملا زمینه های رونق بیشتر سینما و شبکه نمایش خانگی را محدود کند. 
بازه مشخص، 2 میلیون نفر به  این  بررسی اکران سینمایی نشان می دهد که در 
سالن های تاریک رفته اند که این آمار اگرچه حدود ۴ درصد بیشتر از میزان مخاطبان 

سال گذشته است اما فاصله عمیقی با میزان مخاطبان تلویزیون در همین بازه دارد.
چون  برندهایی  پخش  و  رمضانی  و  نوروزی  ویژه برنامه های  تدارک  با  تلویزیون 
»پانتولیگ« و »پایتخت« توانست نبض اقبال مخاطب را در دست بگیرد و عملا 

زمینه های رونق بیشتر سینما و شبکه نمایش خانگی را محدود کند
شبکه نمایش خانگی )پلتفرم ها( نیز اگرچه برنامه خاصی برای این مدت نداشت، 

پس از مدت ها حتی قافیه رقابت را به سینما باخت و در رده آخر این قدرت نمایی 
قرار گرفت.

مساله رقابت این رسانه ها در عرصه بین الملل کاری چندان حرفه ای نیست. هر یک از 
این آنها وظایف و طیف مخاطبان خاص خود را دارند که اجازه نمی دهد تا با یکدیگر 
مورد قیاس قرار بگیرند اما در ایران، سال هاست که تلویزیون و سینما به عنوان رقبایی 
قدیمی مطرح می شوند. در این سال ها که صنعت وی .او.دی توانسته قدرت خود را 
نشان دهد، عملا به ضلع سوم این رقابت تبدیل شده است. ناترازی موجود در این 
زمینه نیز سبب شده تا پرکاری و اقبال در هر یک از این رسانه ها، به فقر و نزول 

مخاطب مدیوم های دیگر منجر شود.
به عنوان مثال، در دوره ای، بسیاری از کارگردانان و بازیگران چهره سینما به تولیدات 
شبکه نمایش خانگی تمایل پیدا کردند که در نتیجه این روند، سینما از گونه اجتماعی 
فاصله و افت معناداری در این ژانر محبوب صورت گرفت. تولیدات پلتفرم ها اوج گرفت 

و به رقابتی جدی با سینما بر سر جذب چهره های شاخص منجر شد. 
در همین زمان، تلویزیون بر مدار همان سیاست های قبلی خود تکیه کرد و نتوانست 
رقیب چندان دندان گیری برای پلتفرم ها باشد و سینما نیز تمام تخم مرغ های خود را 

در سبد کمدی گذاشت تا بتواند در این نبرد فرسایشی پیروز شود.
اکنون اما تلویزیون با ترفندها و البته به فراخور زمان موفق شد تا از دو رسانه دیگر 

پیشی بگیرد. اتفاقی که قطعا ادامه دار نخواهد بود اما نشان داد که می توان با همین 
زیرساخت های فکری و بضاعت موجود نیز تاحدودی تغییر ریل داد و با بکار بردن 

ابتکارهایی، سطح و ضرباهنگ تولیدات را ارتقا داد. 
با اتخاذ این سیاست، مدیوم ها اگرچه در یک رقابت سنتی با یکدیگر قرار نمی گیرند 
بلکه به یک برنامه ریزی هوشمندانه و پایدار خو می گیرند تا به عنوان ابزارهایی موقت 

در جهت تهییج نیازهای مخاطب تبدیل نشوند. 
به عنوان مثال این تلقی که تلویزیون در ایام نوروز همواره برنامه های بهتری به نسبت 

ایام دیگر سال تولید می کند، چندان برازنده این رسانه نیست. 
یا اینکه ما بدانیم وی.او.دی برنامه مدونی برای ایام خاص سال نظیر نوروز ندارد، خالی 
از اشکال نیست. هم چنان که این شرایط برای سینما با روشن نبودن وضعیت اکران 

برای یک بازه زمانی مثلا سه ماهه هم قابل پذیرش نیست.
افزوده  بازیگران اصلی آن  و  بر کیفیت رقابت  امروز، روزبه روز  در دنیای پر رویداد 
می شود و بنابراین چاره ای نیست جر آن که، مدیوم های سمعی و بصری با در پیش 
پوشش  ضمن  تا  کنند  تعریف  خود  برای  برنامه هایی  نوین،  سیاست هایی  گرفتن 
حداکثری در تمام ایام سال، به یک چرخه حرفه ای متوسل شوند و خود را با الزامات 
بین المللی حوزه خود وفق داده و تلاش کنند تا به جای این رقابت سنتی، داخلی و 

نامتوازن، با بهترین های خود در عرصه جهانی به رقابت بپردازند.

ایسنا/ یکی از برگزیدگان تندیس غزال زرین دهمین جشنواره بازی های رایانه ای با اشاره 
به چالش های ساخت بازی های دیجیتال در کشور در عین حال تاکید کرد که صنعت 
بازی سازی در کشور از سوی مسئولین چندان جدی گرفته نمی شود و گفت: هنوز فکر 
می کنند عده ای از سر بیکاری و خانه نشینی به سراغ بازی کردن و بازی سازی می روند در 
صورتی که بازی سازی ترکیبی از تمام هنرها است که می تواند آورده مالی خوبی داشته 
باشد. سامان کاظمی درباره بازی برگزیده »حفره ای در اتاق من« که در دهمین جشنواره 
بازی های رایانه ای فجر برنده  یک تندیس غزال زرین و 2 دیپلم افتخار شد، توضیح داد: 
این بازی در ژانر ماجرایی - معمایی ساخته شده و بر اساس تمِ  )زمینه( روانشناسانه ای 
که در بازار جهانی به آن بها می دهند، طراحی شده است. او درباره هدف و استراتژی این 
بازی، اظهار کرد: پیرامون این موضوع انگیزه انسان از ادامه زندگی، روبرو شدن با ترس ها 
و مواردی که سبب گوشه گیری و افسردگی انسان در جامعه امروز می شود کار کرده ایم تا 
به نحوی بازیکن با چنین موقعیت هایی روبرو شده و تصمیم های درستی بگیرد و بر اساس 
موارد داستانی و تصمیمات اش اتفاقاتی برای شخصیت او در بازی می افتد که بر پایان بندی 
اثر می گذارد. در نهایت هدف این است که نشان دهیم هرچقدر مشکلات و چالش ها برای 
بازیکن در دنیای بازی و برای فرد در دنیای واقعی به وجود می آید،  دلیلی ندارد که در 

تاریکی غوطه ور شود و باید با تلاش به سمت نور و رهایی حرکت کنیم.
نمی خواهیم با اتمام بازی همه چیز تمام شود

این بازی ساز برگزیده درباره علت انتخاب این ژانر برای ساخت بازی »حفره ای در اتاق 
من«، بیان کرد: ۸ بازی مشابه در این سبک منتشر کردیم و معمولا بازی هایی که طراحی 
می کنیم همگی متناسب با یک تمِ داستانی هستند که حرفی برای گفتن داشته باشند. 
هدف اصلی من این است که بازی ساز صرفا برای سرگرمی بازی نکند، بلکه در کنار 
سرگرمی یک محتوایی را درک کنند و بازی یک تلنگری برای آنان باشد تا بعد از این که 
بازی تمام شد هم به آن فکر کنند. بازی »حفره ای در اتاق من« صرفا از یک حرف ساده 
برای گفتن خارج شده است و به این سمت حرکت می کنیم که محتوایی به بازیکنان 

ارائه دهیم.
جبران نشدن هزینه های تولید در ایران

او در خصوص میزان استقبال از بازی هایی با ژانر ماجرایی - معمایی با زمینه روانشناختی، 
گفت: بر اساس تجربیاتی که در طول سالیان گذشته به واسطه ساخت بازی هایی با ژانر 
مشابه به دست آورده ام، مشخص شده است که استقبال از این سبک بازی ها زیاد است، 
چنانچه بازی »اتاق تاریک« مورد استقبال قرار گرفت و حتی بعد از گذشت ۵ سال هنوز 
کاربر فعال دارد که نشان از علاقه و استقبال دارد. اما مشکلاتی در صنعت بازی سازی مانند 

جبران نشدن هزینه های تولید در ایران وجود دارد که سبب شد سودآوری مالی زیادی 
برایمان نداشته باشد، به همین دلیل از سال 2۰2۰ میلادی فعالیت بین المللی خود را 
آغاز کرده ایم که خوشبختانه در این بخش هم موفق بودیم و بازخورد خوبی گرفتیم و از 
نظر مالی سودی برایمان به همراه داشت که سبب شد بتوانیم در این صنعت ادامه دهیم.

بدون منابع آموزشی از صفر شروع کردیم
این برگزیده تندیس غزال زرین دهمین جشنواره بازی های رایانه ای به روندی که برای 
بازی سازی طی کرده است اشاره کرد و افزود: از سال ۱۳۸۶ کار را آغاز کردم. آن زمان عملا 
آموزش خاصی وجود نداشت و خودمان می بایست به دنبال منابع می گشتیم. آن موقع 
یک یا دو استودیو وجود داشت که بازی سازی را به صورت آزمون و خطا انجام می دادند و 
در واقع دانش و دسترسی های امروز به اینترنت وجود نداشت؛ بنابراین با دردسر به دنبال 

اطلاعات می گشتیم تا کارمان را شروع کنیم. 
عجله نسل جدید بازی سازان و تداوم دسترسی محدود دانشی

او ادامه داد: البته شرایط من شاید کمی متفاوت بود و نقطه عطفی که داشتم این بود که در 
رشته کارگردانی انیمیشن تحصیل کردم و از نظر هنری و تخصصی با دانش بیشتری وارد 
حوزه بازی سازی شدم و بعد از آن هم با کار کردن با مراکز مختلف و جست و جوهای خودم 
دانش ام را تکمیل تر کردم و توانستم بهتر وارد این حوزه شوم. در مورد نسل جدید که قصد 
ورود به صنعت بازی سازی را دارند فکر می کنم کمی عجول هستند. با اینکه هم راه های 
راحت تری برای کسب اطلاعات و آموزش به وجود آمده است و هم اینکه آنها می توانند 
از اطلاعات افراد قدیمی تر و اساتید استفاده کنند. با این وجود هنوز هم در ایران مرجع 
تخصصی آموزش بازی آنچنانی وجود ندارد، یک انستیتو ملی بازی سازی داریم که معطوف 
به تهران است و بچه هایی که در شهرستان ها هستند دسترسی به همین منبع را هم ندارند.

چرا نسل بازی  ساختن را دوست دارد؟
کاظمی درباره علت استقبال بالای نسل از بازی کردن و شوق برای آموختن بازی سازی، 
گفت: بخشی از استقبال به خاطر هیجانات وابسته به بازی ها است و این جریانی است که 
از زمان نوجوانی و جوانی بنده آغاز شد با این تفاوت که ما آن زمان مشغول بازی های دیگر 
مانند فوتبال و... هم می شدیم، اما کودکان و نوجوان امروزی با سرگرمی ها و بازی های 
دیجیتال مانوس می شوند و متوجه می شوند که حتی بازی کردن و ساخت بازی می تواند 

یک شغل باشد و منجربه درآمدزایی شود و این اولین چیزی است که از کودکی با آن 
درگیر بودند و برایشان جذاب بوده است. می توان گفت علاقه اصلی این نسل و نسل قبلی 
بازی است و چون می دانند می توانند از این طریق درآمدزایی کنند، می گویند چرا باید 
سراغ مشاغل دیگر برویم؟ ولی تعداد دیگری هم عجله زیادی دارند تا با ساخت بازی و ارائه 
بر پلتفرم های خارجی، درآمد دلاری کسب کنند، درحالی که باید بدانند روند آنقدر هم 

سریع نیست و باید صبور باشند.
با نبود قانون کپی رایت کسی برای بازی مستقل هزینه نمی کند

این بازی ساز درباره سایر چالش ها و مشکلاتی که در مسیر بازی سازان وجود دارد، توضیح 
داد: چالش های زیادی وجود دارد، اما از میان خیل چالش ها، نبود قانون کپی رایت و عدم 
رعایت حقوق مالکیت فکری و معنوی سبب می شود بازی های بین المللی در کشورمان با 
قیمت خیلی پایین عرضه شود و به دنبال این موضوع قاعدتا کسی برای بازی های مستقلی 
که در کشور تولید می شود هزینه نمی کند. البته این موضوع یک بعُد فرهنگی هم دارد به 
شکلی که گویی برخی عادت دارند سرگرمی ها را رایگان دریافت کنند و می گویند چرا باید 

برای اینکه بازی کنیم، پول بدهیم؟ دیگر نمی دانند که تولید بازی هزینه بر است.
رقابت محدود داخلی و درجا زدن شرکت های بازی سازی

او تحریم ها را چالش مهم دیگر حوزه بازی سازی دانست و بیان کرد: با بازار بین المللی 
ارتباط مستقیم نداریم و باید بازار بین المللی را دور بزنیم تا بتوانیم بازی را در سطح 
بین المللی عرضه کنیم و این سبب می شود رقابت به داخل کشور محدود شود که به نوعی 
شبیه درجا زدن می شود که فقط یکسری شرکت های خاص باهم رقابت می کنند. درحالی 
که اگر بتوانیم در سطح بین المللی رقابت کنیم هم کیفیت بازی ها افزایش می یابد و هم 
سبب می شود درآمد دلاری کسب کنیم. او درباره چالش های فیلترینگ پلتفرم های عرضه 
بازی ها از قبیل GooGle Play و سپس رفع فیلتر آن در مدت اخیر، بیان کرد: رفع 
فیلترینگ ها نکات مثبتی دارد، اما باز هم سبب نمی شود که همه مشکلات برطرف شود. 
برای رسیدن به درآمد از عرضه بازی ها بر پلتفرم های خارجی باید حساب بانکی ارائه شود 
و به خاطر وجود تحریم ها اگر برای GooGle Play محرز شود که بازی از سوی ایران 
عرضه شده، درآمد نقد نمی شود و تمام سرمایه از بین می رود. در واقع رفع فیلترینگ اتفاق 

مثبتی بود، اما همه ماجرا و مشکل به آن بخش محدود نمی شود. 

در رقابتی نامتوازن؛ تلویزیون گوی سبقت را از سینما و شبکه نمایش خانگی ربود

دردِ دل های یک بازی سازِ برگزیده:

فکر می کنند از سرِ بیکاری بازی می سازیم!



یک شنبه   ۳۱   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۲

ذخیره  صندوق  در  برنامه محوری  اهمیت  به  اشاره  با  پرورش  و  آموزش  وزیر  فرارو/ 
از  این موضوع  باشد زیرا  بنگاه داری  از  باید خروج  برنامه ها  از  فرهنگیان گفت: یکی 

چالش ها و آسیب های جدی صندوق به شمار می آید.
 علیرضا کاظمی در نشست با مدیران صندوق ذخیره فرهنگیان با تاکید بر اینکه هرگز 
اهرم فشار در عزل و نصب ها را نپذیرفتم، اظهار کرد: به جز امانت داری، از هیچ چیز 

نترسید و با این رویکرد صندوق ذخیره فرهنگیان روی ریل خوبی افتاده است.
کاظمی ادامه داد: براساس برنامه ریزی ها بنا داشتیم ابتدای سال مالی با صندوق جلسه 
داشته باشیم و برای سال پیش رو برنامه ریزی کنیم. در تصمیم گیری ها نیز هیچ عقد 
اخوت و پیمانی با مدیری نداریم، جز اینکه برای معلم سودآوری داشته باشد و این نکاتی 

است که قطعاً باید مورد دقت قرار گیرد و در سطح کلان مدنظر باشد.
باید اعتماد آسیب دیده فرهنگیان به صندوق را بازگردانیم

وی با تأکید بر لزوم کادرسازی برای صندوق ذخیره فرهنگیان، گفت: همه باید کمک 
کنیم تا این صندوق که متعلق به فرهنگیان است، به موفقیت برسد. مهم ترین عنصر 
موفقیت یک مجموعه، تیم سازی است. مجموعه ای که افراد آن در چارچوب مورد توافق، 
پشتیبان یکدیگر باشند و تمام تمرکز بر کار باشد. همه ما ضعف داریم، پس باید به 
یکدیگر کمک کنیم تا با انسجام درونی، همدلی، همفکری و همکاری، در کنار هم پیش 
برویم، موفق شویم و اعتماد آسیب دیده جامعه فرهنگیان را بازگردانیم و شجاعت در 

تصمیم گیری داشته باشیم.
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر نیاز به نظام سازی در مجموعه عظیم و حساس صندوق 
ذخیره فرهنگیان، تصریح کرد: بدون پشتوانه علمی در حوزه اقتصاد نمی توان موفق شد. 
علاوه بر آن، سلامت و حراست از این امانت ضروری است تا در برابر لغزش های مالی 
دچار مشکل نشویم. باید یک شبکه مراقبتی کامل در همه بخش ها ایجاد شود، چرا که 

این مجموعه بسیار حساس است و باید مراقبت مضاعف شود.
صندوق ذخیره فرهنگیان نماینده ۷۵0 هزار

کاظمی خطاب به اعضای هیأت مدیره اظهار کرد: به مواردی فکر کنید که گلوگاه های 
فساد محتمل هستند و این موارد شناسایی شوند. معلم با حقوق اندک، بخشی از 
نفری  هزار  نماینده جامعه ۷۵۰  ما  اختصاص می دهد؛  به صندوق  را  دریافتی خود 

فرهنگیان هستیم.
وزیر آموزش و پرورش یکی از آسیب های جدی در مجموعه هایی که با منابع مالی 

سروکار دارند را »تجمل گرایی« دانست و گفت: باید در قرون این حساب ها دقت شود.

اساسنامه موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان نهایی شد
وی افزود: باید نظام مسائل قانونی و حقوقی صندوق را به سرمنزل مقصود برسانیم و 
مصداق عملی آن، اساسنامه موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان است که نهایی شده و 
البته باید در دولت به تأیید برسد. کاظمی اضافه کرد: جمع بندی انجام شده، نظر جامع 
اکثر متخصصان است و چند مسأله مهم از جمله ماهیت صندوق، تحقق ارزش مالکانه، 
افزایش مشارکت و نقش معلمان به عنوان سهامداران و حضور اصلی آنان مورد توجه قرار 
گرفته است. وی حضور دستگاه های نظارتی را نقطه قوت سلامت کار در صندوق دانست 

و تأکید کرد: معتقدم خروج از چترهای نظارت دولتی خطرناک است.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اهمیت برنامه محوری در صندوق ذخیره فرهنگیان 
گفت: فعالیت صندوق باید بر اساس برنامه عملیاتی دقیق باشد. یکی از این برنامه  ها 
باید خروج از بنگاه داری باشد زیرا یکی از چالش ها و آسیب های جدی صندوق همین 
موضوع بنگاه داری است. بنابراین یکی از شاخص های ارزیابی فعالیت هیات مدیره این 

است که چند شرکت را توانسته از عرصه بنگاه داری خارج و به حوزه سرمایه گذاری 
وارد کند. کاظمی تصریح کرد: فراتر از موضوع ساماندهی شرکت ها فکر می کنم و اگر 
شرکتی زیان ده است را باید بفروشید یا منحل کنید همچنین تعداد شرکت ها و تعدد 
حوزه های سرمایه گذاری باید مدیریت شود و سرمایه صندوق را بر چند شرکت سودآور 
متمرکز کنید. وی تصریح کرد: یکی دیگر از موضوعات بسیار مهم مدیریت هزینه ها در 
شرکت ها است و یکی از معیارهای ارزیابی شرکت ها باید این باشد که چه میزان هزینه 
ها را نسبت به سال گذشته کاهش داده اند و چه میزان سودآوری را افزایش داده اند. 
اگر در یک شرکت عقبگرد مشاهده می کنید حتما باید در مدیریت آن تجدید نظر کنید.

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: فرآیند انتخاب معلمان باید طی شود و سامانه های 
مربوط برای انتخاب، سریعا تعبیه شود. در این زمینه نیازمند آیین نامه اجرایی هستیم.

وی همچنین با تأکید بر لزوم حل مسائل حقوقی بیان کرد: »حل مسائل حقوقی و 
کاهش آنها را به طور ویژه دنبال خواهم کرد.«

۵۵آموزشروز��
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان زنجان:

۴۳ طرح مدرسه سازی خدابنده 
در دست اجراست

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور: 
نتایج اولیه آزمون دکتری سال ۱۴۰۴ اعلام شد

طرح جامع هوش مصنوعی در مجلس:
تحول دیجیتال با قانون مدیریت داده ها

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ویستا/ رئیس سازمان سنجش آموزش کشور از انتشار کارنامه نتایج اولیه آزمون 
ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز سال ۱۴۰۴ خبر داد و گفت:مجازین از دوشنبه 

اول اردیبهشت می توانند انتخاب رشته کنند.
دکتر رضا محمدی گفت: در آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز سال ۱۴۰۴ 
تعداد ۱۷۳ هزار و ۵۱۴ متقاضی ثبت نام کرده اند که از این تعداد ۷۱ هزار و ۴۹۷ 
نفر در رشته های روزانه و ۶۵ هزار و ۳۸۲ نفر در رشته ای غیر روزانه و در مجموع 

۱۳۶ هزار و ۸۷۹ نفر مجاز به انتخاب رشته شده اند.
معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری افزود: کارنامه نتایج اولیه آزمون دکتری سال 
۱۴۰۴از طریق درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور قابل مشاهده 
است و آن دسته از افرادی که بر اساس مندرجات کارنامه اولیه، مجاز به انتخاب 
رشته های تحصیلی در یک یا چند کد ترکیب رشته از مجموعه امتحانی در دوره 
روزانه یا سایر دوره ها شده اند، باید از دوشنبه اول اردیبهشت تا پنجشنبه چهارم 
اردیبهشت ۱۴۰۴ نسبت به ثبت کدرشته محل های انتخابی خود تا حداکثر ۵۰ 
کدرشته محل در صورت وجود با توجه به مجموعه امتحانی که در آن آزمون 

داده اند، اقدام کنند.
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به جزئیات فرایند انتخاب رشته 
متقاضیان، گفت: دفترچه راهنمای انتخاب رشته های تحصیلی این آزمون از طریق 
درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش از بعدازظهر روز یک شنبه ۳۱ فروردین در 

اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت.
به مطالعه  ابتدا نسبت  انتخاب رشته لازم است  به  افزود: متقاضیان مجاز  وی 
دقیق دفترچه راهنمای انتخاب رشته های تحصیلی و اطلاعیه های مرتبط با آن 
اقدام، سپس کدرشته محل های مورد علاقه خود را از کدرشته محل های مربوط به 
مجموعه امتحانی انتخاب و اولویت ها را به ترتیب علاقه مرتب و پس از آن نسبت 

به ثبت انتخاب های خود اقدام کنند.
محمدی خاطرنشان کرد: متقاضیانی که مجاز به انتخاب رشته بوده و علاقه مند به 
انتخاب رشته های دانشگاه آزاد اسلامی هستند، لازم است به درگاه دانشگاه مذکور 
به آدرس www.azmoon.org مراجعه و بر اساس اطلاعیه های مربوط که در 
درگاه آن دانشگاه اطلاع رسانی خواهد شد، اقدام کنند ضمن اینکه کد دسترسی به 
انتخاب رشته محل های دانشگاه آزاد اسلامی برای متقاضیانی که مجاز به انتخاب 

رشته در این دوره باشند در انتهای کارنامه آنان درج شده است.

ایرنا/  مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان زنجان گفت: در زمان حاضر 
۴۳ طرح مدرسه سازی در شهرستان خدابنده در دست اجراست که ۳۷ باب آن با 

مشارکت و همراهی خیرین ساخته می شود.
حمیدرضا اسلامی افزود: سال گذشته ۸۳۰ میلیارد ریال اعتبار دولتی به طرح های 
مدرسه سازی در خدابنده تخصیص داده شد که این رقم ۲۰ درصد اعتبار اداره کل 

نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان بود.
وی ادامه داد: علت بالا بودن اعتبارات تخصیص یافته از سوی دولت به طرح های 
مدرسه سازی در خدابنده، به دلیل فرآیند مشارکتی بودن اجرای این طرح هاست به 
طوری که بر اساس مصوبه مجلس، ۵۰ درصد اعتبارات تخصیصی به ساخت مدارس، 
شامل طرح های مشارکتی بر اساس آورده خیران و میزان پیشرفت فیزیکی آنها خواهد 
بود. اسلامی با بیان اینکه در زمان حاضر شهرستان خدابنده ۳۸۷ ساختمان آموزشی با 
۴۲۳ مدرسه)به دلیل ۲ نوبته بودن برخی مدارس( دارد، گفت: سرانه دانش آموزی در 
این شهرستان ۵.۶۸ متر مربع بوده که از رقم ۶ متر مربع میانگین استان، پایین تر است.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان زنجان با بیان اینکه تا انتهای امسال ۶ 
طرح مدرسه سازی با ۳۲ کلاس درس در خدابنده تکمیل می شود، افزود: روند اجرایی 

سایر طرح ها نیز با جدیت دنبال می شود.
وی اظهار داشت: تا کنون ۱۳ طرح مدرسه سازی مشارکتی در خدابنده به مرحله بهره 

برداری رسیده است.

خبر آنلاین/  مصطفی طاهری، رئیس فراکسیون هوش مصنوعی مجلس، از تدوین 
طرح جامع هوش مصنوعی کشور خبر داد که با نظارت مستقیم رئیس جمهور و 
تمرکز بر حکمرانی داده محور، ایران را به جمع پیشگامان این حوزه می رساند. به 
گزارش نشست ۲۸ فروردین ماه در کرمان، این طرح با تأکید بر قانون مدیریت 
داده ها، ساختار تبادل داده ها را سامان دهی کرده و در برنامه هفتم توسعه نهادینه 
قانون،  این  شده است. طاهری داده را »خون هوش مصنوعی« خواند و گفت 
دسترسی شرکت های خصوصی به داده های دولتی، امنیت و پردازش را تضمین 

می کند.
جهش دانش بنیان در انتظار کرمان: موانع مالی و سود شرکت های معدنی

طاهری با انتقاد از خروج سود شرکت های بزرگ معدنی کرمان بدون سرمایه گذاری 
در فناوری، خواستار بازگرداندن این منابع به پروژه های دانش بنیان شد. وی ماده 
۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان را فرصتی برای افزایش سرمایه گذاری فناورانه 
در کرمان دانست، اما تأکید کرد که تعریف دقیق پروژه ها ضروری است. رئیس 
فراکسیون هوش مصنوعی مجلس قول داد با تخصیص منابع تبصره ۱۸ و حمایت 

از تأسیس پارک تخصصی ICT، رشد دانش بنیان ها در کرمان را تسریع کند.
چابک سازی قوانین برای اقتصاد دیجیتال: اولویت فراکسیون هوش مصنوعی

طاهری با اشاره به تجربه خود در دانشگاه صنعتی شریف، گلوگاه اصلی توسعه 
وی  کرد.  عنوان  داده محور  حکمرانی  و  اطلاعاتی  شفافیت  نبود  را  دانش بنیان 
از تلاش مجلس برای کاهش انبوه قوانین و تمرکز بر ۵۰ قانون محوری خبر 
داد که اقتصاد دیجیتال را تقویت می کند. طرح جامع هوش مصنوعی، با الزام 
شرکت های بزرگ به مشارکت در پروژه های دانش بنیان و ایجاد زیرساخت هایی 
مانند پردازنده ها و ذخیره سازی، گامی بلند برای رفع عقب ماندگی ایران در این 

حوزه پس از هشدارهای رهبر انقلاب است.

وزیر آموزش و پرورش: 

صندوق ذخیره فرهنگیان باید از بنگاه داری خارج شود

مدیرکل گزینش وزارت آموزش وپرورش گفت: فرآیند گزینش تنها تا پیش از رسمی 
شدن معلمان ادامه دارد و پس از آن، مسئولیت بررسی تخلفات بر عهده هیئت های 

تخلفات اداری با گزارش رسیده از سوی بازرسی و حراست است.
انتخاب و گزینش معلمان از حساس ترین و تأثیرگذارترین فرآیندهای منابع انسانی در 
کشور به شمار می آید. معلمان، پایه گذاران شخصیت، نگرش و دانش نسل آینده اند و 
هر تصمیم در خصوص جذب، نگهداشت یا ارزیابی آن ها می تواند تأثیرات بلندمدتی بر 
نظام تربیتی و اجتماعی کشور داشته باشد. تجربه نشان داده است که هرگونه مسامحه 
اولیه معلمان و مهم تر از آن، غفلت از نظارت بر عملکرد آن ها در طول  در گزینش 
دوران خدمت، می تواند پیامدهایی جدی برای سلامت روانی، تربیتی و حتی جسمی 
دانش آموزان به همراه داشته باشد. از جمله این پیامدها، می توان به تکرار مواردی نظیر 
تنبیه بدنی در مدارس اشاره کرد که هر ساله، به رغم ممنوعیت قانونی شاهد وقوع 
آن هستیم. این در حالی است که بسیاری از کارشناسان معتقدند نظارت مستمر بر 
صلاحیت های حرفه ای، اخلاقی و روانی معلمان باید حتی پس از جذب رسمی نیز ادامه 

یابد تا نظام تعلیم و تربیت بتواند از سلامت درونی خود اطمینان داشته باشد.
در این راستا، گفت وگویی داشته ایم با رضا روستایی؛ مدیرکل گزینش وزارت آموزش و 
پرورش تا وضعیت گزینش معلمان، روندهای نظارتی، خلأهای قانونی و پاسخ به برخی 

انتقادات عمومی را بررسی کنیم.
گزینش تمام معلمان رسمی و غیررسمی در بدو ورود

آیا تمام معلمان از جمله نیروهای خرید خدمات و غیررسمی در بدو ورود تحت گزینش 
قرار می گیرند؟

بله، همه معلمان اعم از رسمی، پیمانی، حق التدریس، خرید خدمات و حتی نیروهای غیر 
دولتی در بدو ورود باید مراحل گزینش را طی کنند.

پس از آغاز به کار معلمان، چه افرادی همچنان در فرآیند گزینش قرار دارند؟
از زمانی که معلمان استخدام قطعی می شوند، دیگر ارتباطی با گزینش ندارند. تنها تا 
قبل از رسمی شدن می توانیم نظر بدهیم، بعد از رسمی شدن نظارت بر آن ها از حوزه 

اختیارات گزینش خارج است.
گزینش نمی تواند به تخلفات معلمان رسمی ورود کند

یعنی اگر معلمی پس از رسمی شدن، مرتکب تخلف یا خطای اخلاقی شود، گزینش 
دیگر نمی تواند مداخله کند؟

دقیقاً. پس از رسمی شدن، پیگیری تخلفات بر عهده هیئت رسیدگی به تخلفات اداری با 
گزارش ارائه شده از سوی بازرسی و حراست است. ما صرفاً تا پیش از رسمی شدن، مثلًا 

در دوران پیمانی، امکان اظهارنظر داریم.
آیا معلمان پیمانی هر سال باید دوباره گزینش شوند؟

قرارداد آن ها یک ساله است و هر سال تمدید می شود. طبق قانون، ما می توانیم هر سال 
نظر بدهیم اما به دلیل حجم بالای نیروی انسانی، هیئت عالی گزینش مجوز داده که بازه 
بررسی سه تا پنج ساله باشد البته اگر حتی در همان هفته اول قرارداد پیمانی گزارشی 

برسد، ما بلافاصله بررسی می کنیم و در صورت لزوم، قرارداد را لغو می کنیم.
وضعیت گزینش نیروهای خرید خدمات یا معلمان غیررسمی چگونه است؟

در حال حاضر دیگر نیروی خرید خدمات به آن شکل سابق وجود ندارد و این افراد عمدتاً 
در قالب »حق التدریس« فعالیت می کنند. البته در گذشته به دلیل وجود اشکالاتی در 
قانون، نیروهای خرید خدمات با شرکت های واسطه طرف قرارداد بودند و چون پرداخت 
حقوق آن ها مستقیماً از سوی دولت انجام نمی شد، برخی اختلاف نظرها درخصوص 
شمول گزینش وجود داشت. در آن زمان گزینش تنها در خصوص صلاحیت های آموزشی 
و معلمی این نیروها اظهارنظر می کرد. با این حال، طبق قوانین موجود، تمام نیروهایی که 
به شکل غیررسمی فعالیت دارند  اعم از نیروهای آزمایشی، پیمانی، حق التدریس، خرید 
خدمات یا شاغلان مدارس غیردولتی در حیطه بررسی و ارزیابی گزینش قرار دارند و این 

ارزیابی ها نیز معمولاً در بازه ای بین سه تا پنج سال انجام می شود.

برخورد با موارد اخلاقی و سیاسی حتی بیرون از مدرسه
آیا مواردی مانند فساد اخلاقی یا رفتارهای نادرست در خارج از مدرسه هم در دایره 

گزینش قرار می گیرند؟
بله، بر اساس قانون، حتی اگر تخلفی خارج از محیط مدرسه انجام شده باشد چه اخلاقی، 
چه سیاسی یا مواردی مانند بی تفاوتی نسبت به احکام اسلامی اگر گزارش شود، قابل 
بررسی و برخورد است. البته حفظ حرمت و آبروی افراد برای ما بسیار مهم است و 

جزئیات این بررسی ها عمومی نمی شود.
مسئولیت تمام حوادث مدرسه بر عهده مدیر است

نقش مدیر مدرسه در پیشگیری از تخلفات و پاسخگویی در برابر گزارش های خانواده ها 
چیست؟

اولین مرجع پاسخ گویی در مدرسه، مدیر آن است. وقتی گزارشی مانند تنبیه بدنی ارائه 
می شود، مدیر موظف است بررسی کند و در صورت اثبات، به اداره آموزش و پرورش 
منطقه، اداره کل استان یا بازرسی وزارتخانه گزارش دهد. تنبیه بدنی و موارد مشابه، در 
حیطه اختیارات گزینش نیست. ما فقط می توانیم اعلام کنیم که این فرد صلاحیت ادامه 
کار را ندارد. اما تصمیم نهایی درباره اخراج یا برخورد قانونی، برعهده بازرسی، حراست و 

هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری است.
نادیده بگیرد، چه  اما مدیر مدرسه آن را   ارائه شود  از سوی خانواده ها  اگر گزارشی 

می شود؟
طبق قانون، مسئول مستقیم مدرسه، مدیر آن است. اگر گزارش مستند از خانواده ها 
دریافت شود، مدیر موظف است بررسی و پیگیری کند. در غیر این صورت، در صورت 
بروز تخلف، خودش پاسخگو خواهد بود. سایر معلمان، اولیای دانش آموزان و انجمن اولیا 

و مربیان نیز وظیفه انسانی دارند که در این زمینه ها اطلاع رسانی کنند./ تسنیم

مهر/ در دومین نشست »دیدار با مفاخر دانشگاه تهران« سرپرست دانشگاه تهران، با 
حضور در منزل دکتر ژاله آموزگار، استاد برجسته دانشکده ادبیات و علوم انسانی، با 

ایشان دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار که با حضور تعدادی از معاونین و مدیران دانشگاه برگزار شد، دکتر 
حسینی، خانم دکتر ژاله آموزگار را از استادان بسیار برجسته و شاخص دانشگاه در 
زمینه فرهنگ و ادبیات ایران برشمرد که تقویت هویت فرهنگی ایرانیان به تلاش های 

ارزشمند آنها وابسته است.
دکتر حسینی با اشاره به بن مایه های غنی فرهنگ ایرانی، گفت: »زبان و فرهنگ اصیل 
ایران از غنا و ارجمندی بسیاری برخوردار است و اصالتی دارد که در کمتر فرهنگی 
یافت می شود. همین اصالت بود که بعدها با ورود اسلام توانست آن همه افتخارات 

علمی و فرهنگی را در تعامل و همبستگی با فرهنگ اسلامی رقم بزند.«
سرپرست دانشگاه تهران افزود: »خانم دکتر آموزگار، جزو نسلی از استادان هستند که 
دانش عمیق را با اخلاق، فرهنگ و علم دوستی پیوند زدند و از چهره های ماندگار و 

همیشگی دانشگاه تهران و فرهنگ ایران هستند.«
حسینی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: »دانشگاه محل تضارب افکار 
و آرا است. زمانی در دانشکده های ما آرا مختلف و نظرات گوناگون در بین استادان 
مطرح می شد و مورد بحث قرار می گرفت که از نتایج آن، افکار جدید زاییده می شد 
و دانشجویان غنی و با دانشی تربیت می شدند که استادان امروز ما هستند. شایسته 
است که تجارب استادانی که از این نسل درخشان هستند، جمع آوری و منتشر شود 

تا نسل بعد نیز این تجارب را مورد استفاده قرار دهند.«

سرپرست دانشگاه تهران در پایان ضمن آرزوی سلامتی و طول عمر برای استاد دکتر 
آموزگار، اظهار امیدواری کردند که ایشان هم چنان در دانشگاه حضور خود را ادامه 

دهند و دانشگاه را از برکات حضور خود بهره مند سازند.
در این دیدار، استاد دکتر ژاله آموزگار، ضمن تشکر از حضور سرپرست و مسئولین 
دانشگاه در سخنانی گفت: »من درخواست های زیادی از سوی مسئولین برای برگزاری 
چنین دیدارهایی دارم، اما نمی پذیرم. دلیل پذیرش امروز من، این است که احساس 
می کنم که از خانواده خودم که دانشگاه تهران است، اقوام و بزرگان و خویشانم به 
دیدار من آمده اند. من دانشگاه را نه بر حسب تعارف، بلکه به طور واقعی خانه خودم 
می دانم و افتخار می کنم که عمرم را با دانشجویان در محیط دانشگاه سپری کرده ام و 
افتخاری بالاتر از این برای خودم متصور نیستم.« این استاد برجسته دانشکده ادبیات، 
هم چنین ادامه داد: »دانشجویان را که می بینم، گویی واقعاً فرزندان خود من هستند. 
به آنها می گویم شاد باشید و تلاش کنید. شادی و تلاش دو چیزی است که هم جامعه 
به آن نیاز دارد و هم باعث موفقیت شما می شود. من استادان بزرگی داشتم که از آنها 
بسیار آموختم و در عین حال متواضع و فروتن بودند. من در مقابل آنها کسی نیستم. 
در روزگار ما، مثل امروز، استادان دنبال مقاله و امتیاز و رتبه نبودند و شاید به همین 
دلیل بود که موفقیت های علمی بزرگ حاصل می شد. همین توصیه را هم، من امروز 

به همکاران و دانشجویانم دارم.«

دکتر آموزگار ادامه داد: »یکی از مهم ترین نیازهای امروز ما، شادی است و شادی با 
چیزهای ساده حاصل می شود. گاهی دیدن یک گل در یک باغچه، شادی آور است و 
باید فضای شادی را در جامعه تزریق کرد و تقویت نمود. هیچ کشوری مردمی مثل 
ما مهربان و دوست داشتنی ندارد و حتی در سفرنامه های سیاحان هم مردم ایران 
به روی گشاده، مهمان نوازی و صفات خوب شهره هستند. اما متأسفانه انگار جوری 
تعریف می شود که مردم ایران بد هستند. این تبلیغات نادرست را باید از بین برد و از 
محاسن و زیبایی های فرهنگی و رفتاری ایرانیان یاد کرد که در طول تاریخ شهره بوده 

و اکنون نیز همین گونه اند.«
استاد پیش کسوت دانشکده ادبیات در پایان افزود: »ایران متعلق به همه ماست. آنقدر 
باید این جامعه را تقویت کرد و توسعه داد که همه کسانی که ایران را ترک کرده اند، به 
ایران برگردند و به مملکت خود خدمت کنند. من در این سن و با همه تجاربی که دارم 
همواره می گویم که هیچ جای جهان مثل ایران مردم و اقلیم فرهنگی و طبیعی چنین 
خوبی ندارد و باید تلاش کرد که متخصصان و استادان و دانشجویان در ایران بمانند و 
دغدغه هایشان کم شود؛ چرا که این سرزمین از همه نظر غنی و نمونه و منحصربه فرد 
است.« در پایان این دیدار که در فضایی بسیار صمیمانه انجام شد، سرپرست دانشگاه 
تهران، نشان دانشگاه تهران را به استاد آموزگار هدیه دادند و از زحمات این استاد 

برجسته تقدیر کرد.

گزینش پس از رسمی شدن معلمان حقی برای مداخله ندارد

ژاله آموزگار: در روزگار ما، استادان دنبال مقاله و امتیاز نبودند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به 
منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.* ١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٣٨١ مورخه ١۴٠٣/١١/٢١ مالکیت آقای سینا رمضانی 
فرزند محمد به شماره شناسنامه ۴۴٠٠٢٧٢٧٨٨ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١٣٨۶/٧٢ مترمربع از پلاک ١٠٨٧ فرعی 
از ١١٨ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )ابهر اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه ٢٩٧٨-١۴٠٢* ٢-برابر 
رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٣٩١ مورخه ١١/٢١ /١۴٠٣ مالکیت خانم حمیده رمضانی فرزند محمد به شماره شناسنامه ۴۴٠٠٢٠١٣١٧ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢۴١٩/٨٩ مترمربع از پلاک ١٠٨٧ فرعی از ١١٨ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای قمچ 
آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه ٢٩٧۴-١۴٠٢* ٣-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٣۴٩  مورخه ١١/٢١ /١۴٠٣ مالکیت 
آقای محمد رمضانی فرزند علی اصغر به شماره شناسنامه ١٠٠٠ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١١٠٨۴/٨٩ مترمربع از پلاک 

١٠٨٧ فرعی از ١١٨ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه ٢٩٧۶-١۴٠٣
سعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجانسعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٣١* تاریخ انتشار دوم ٠٢/١۵/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای / خانم جواد ابراهیمی فرزند حسن نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مساحت ٧٣٣۴/٧۶ مترمربع تحت پلاک  ٢٠٨۴ فرعی از ١٠ اصلی روستای دیزج بالا بخش ٧ زنجان 
خریداری از آقای حاج علی محمدی محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهي 
مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقررطبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:١۴٠۴/٠١/٣١*  تاریخ انتشار نوبت دوم:٠٢/١۵/١۴٠۴

MT۴AW۵۳۶۴H :مدل:١٣٩٩،به شماره موتور ITM۴8۵ برگه سبز و کارت تراکتور
 شماره  شاسی: N۳HKTAD۶CLFW٠٠١٢٢، پلاک ایران ٨٧-١۶٢ک٣۴  مفقود گردیده

 و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی



یک شنبه  ۳۱  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۲ روز�� خانواده۶۶

اعتماد آنلاین/ معوقات متناسب سازی و مبالغ کمک به حفظ قدرت خرید سال ۱۴۰۳ 
بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان تامین اجتماعی در روزهای 2۴ و 2۵ فروردین 
پرداخت شد. روابط عمومی سازمان تامین اجتماعی روز جمعه با انتشار اطلاعیه ای، 
نکاتی را در خصوص پرداخت معوقات متناسب سازی و برخی سوالات مطرح شده از 
جانب ذینفعان این سازمان، اعلام کرد. متناسب سازی حقوق و مستمری بازنشستگان 
و مستمری بگیران تامین اجتماعی، وفق جزء )2( بند )ر( ماده 2۸ قانون برنامه هفتم 
پیشرفت مصوب مجلس شورای اسلامی و طبق تکلیف قانون، باید در سال ۱۴۰۳ آغاز 
و در سال جاری و سال ۱۴۰۵ نیز ادامه داشته و تکمیل شود؛ به گونه ای که در پایان 
سال سوم، جبران ۹۰ درصد افت ضریب مستمری نسبت به حداقل دستمزد زمان 
برقراری مستمری محقق شود. همچنین با توجه به اینکه طبق قانون، حداقل بگیران 
)کسانی که با توجه به مدت سابقه و دستمزد مبنای کسر حق بیمه، مستمری آنان 
کمتر از حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار در سال برقراری بوده و مطابق ماده 
۱۱۱ قانون تامین اجتماعی تا آن سطح ترمیم شده است( مشمول متناسب سازی 
نیستند که با پیگیری های مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی و مساعدت سران قوا و 
مجوزهای اخذ شده در سال گذشته، برای این گروه نیز ماهانه مبلغ ۷۱۶ هزار تومان 
به عنوان »کمک به حفظ قدرت خرید ۱۴۰۳« پرداخت شده است. این مبلغ، در مورد 
کسانی که مستمری آنها براساس قانون کمتر از حداقل است، به نسبت سنوات پرداخت 
حق بیمه محاسبه می شود. همچنین برای افرادی که مبلغ متناسب سازی قانونی آنها 
در سال ۱۴۰۳، کمتر از ۷۱۶ هزار تومان بود نیز مابه التفاوت تا این مبلغ، تحت عنوان 
»کمک به حفظ قدرت خرید ۱۴۰۳«، تعیین و پرداخت شده است. با توجه به اینکه 
متناسب سازی در هیچ کدام از صندوق های بازنشستگی به معنای پرداخت مبلغ ثابت 
به کلیه مستمری بگیران نیست و طبق اصول محاسبات بیمه و با لحاظ مستمری هر 
فرد اجرا می شود، محاسبه مبلغ معوقات هفت ماهه متناسب سازی، به شرح زیر انجام 
می شود: ابتدا مبلغ متناسب سازی و کمک به حفظ قدرت خرید مندرج در فیش 
حقوقی اسفندماه سال گذشته، با هم جمع شده و در عدد ۷ ضرب می شود، سپس 
سه میلیون تومان علی الحساب پرداخت شده در خرداد ۱۴۰۳ از آن کسر می شود. 
در گزارش سازمان تامین اجتماعی ۳ نمونه)مثال( برای آگاهی بخشی به ذینفعان نیز 
بیان شده، که "اگر مبلغ متناسب سازی سال ۱۴۰۳ برای فردی ۱۵ میلیون ریال 

باشد مجموع ۷ ماهه آن مبلغ ۱۰۵ میلیون ریال است که با کسر مبلغ علی الحساب 
سی میلیون ریال پرداختی در خرداد ۱۴۰۳، مبلغ قابل پرداخت به ایشان ۷۵ میلیون 
ریال خواهد بود." همچنین اگر مجموع مبلغ متناسب سازی و حفظ قدرت خرید سال 
۱۴۰۳ برای فردی ۷.۱۶۶.۸۴۰ ریال باشد مجموع هفت ماهه آن مبلغ ۵۰.۱۶۷.۸۸۰ 
ریال است که با کسر مبلغ علی الحساب ۳۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال پرداختی در خرداد ۱۴۰۳، 
مبلغ قابل پرداخت به ایشان 2۰.۱۶۷.۸۸۰ ریال خواهد شد.اگر مجموع مبلغ متناسب 
سازی و حفظ قدرت خرید سال ۱۴۰۳ برای فردی که با ۱۰ سال سابقه بازنشسته شده 
و به نسبت سنوات، مستمری دریافت می کند 2۳۹ هزار تومان باشد، مجموع معوقات 
هفت ماهه آن مبلغ ۱۶.۷۳۰.۰۰۰ ریال می شود که کمتر از ۳۰ میلیون ریال علی 
الحساب پرداختی به ایشان در سه ماهه اول سال گذشته است. لذا به ایشان مبلغی از 
بابت معوقات تعلق نگرفته است. این اطلاعیه می افزاید: مقرر شد در خصوص افرادی که 
مانند مثال سوم، مبلغ معوقه قانونی متعلق به آنها کمتر از سه میلیون تومان پرداختی 

علی الحساب از جانب سازمان باشد، در این مرحله، مبلغی از حقوق پرداختی به آنها 
کسر نشود.

شایان ذکر است، در خرداد سال گذشته و به رغم عدم اجرای کامل متناسب سازی 
سال ۱۴۰۳، مبلغ سه میلیون تومان به صورت علی الحساب به تمامی بازنشستگان و 
مستمری بگیران سازمان پرداخت شده بود. با روی کار آمدن دولت چهاردهم و پیگیری 
های ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی، به رغم 
برخی مشکلات در تامین منابع مالی و اخذ مجوزهای قانونی، از آبان سال ۱۴۰۳ احکام 
متناسب سازی صادر و به همراه مستمری ماه واریز شد. سازمان تامین اجتماعی تصریح 
کرده، تنها مرجع رسمی اطلاع رسانی اخبار و موضوعات مربوط به سازمان، اداره کل 
روابط عمومی است و به همه مخاطبین توصیه می شود موضوعات را از طریق وب سایت 
TaMin.ir و یا کانال ها و صفحات رسمی سازمان که در کلیه در شبکه های اجتماعی 

با نشانی مشترک TaMin_Media در دسترس است، دنبال کند.

اطلاعیه فوری سازمان تامین اجتماعی برای بازنشستگان

ایرنا/  رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه علوم پزشکی 
زنجان گفت: شهروندان از مصرف قارچ های خودرو که سمی و خطرناک هستند و 

شباهت های ظاهری با قارچ های خوراکی دارند خودداری کنند.
ابراهیم خسروشاهی  افزود:قارچ های خوراکی یکی از مواد غذایی با ارزش و دارای 
مواد غذایی مناسب برای سلامت خانواده ها هستند اما با توجه به بارندگی های اخیر 

بهاری، بیشتر قارچ های سمی در دامان طبیعت مشاهده می شوند.
خسروشاهی افزود: بسیاری از این قارچ ها به صورت خودرو رشد می کنند و ممکن 

است مورد توجه هم استانی ها قرار بگیرند.
رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت حوادث دانشگاه علوم پزشکی زنجان 
ادامه داد: این نوع قارچ های سمی شکل ظاهری، رنگ، طعم و بوی قارچ های 
خوراکی را دارند اما هرگز دلیلی بر بی خطر بودن و غیر سمی بودن آنها نیست 

بنابراین توصیه می کنیم از مصرف این نوع قارچ ها خودداری شود.
خسروشاهی، علائم مسمومیت با قارچ های سمی را تهوع ساده، دل پیچه، دل درد 

و در مراحل شدیدتر کما و حتی مرگ فرد ذکر کرد.
وی اضافه کرد: مسمومیت با قارچ درمان خاصی ندارد و باید اقدامات پیشرفته 

بیمارستانی برای بیمار صورت گیرد.
خسروشاهی با بیان اینکه در صورتی که فرد به صورت اتفاقی یا به صورت عامدانه 
از این قارچ ها مصرف کند و دچار علایم شود باید سریعا با اورژانس ۱۱۵ تماس 
گرفته شود، خاطر نشان کرد: عوامل اورژانس بلافاصله در محل حاضر شده و فرد 

را به مناسبترین محل برای درمان منتقل می کنند.
به گفته وی، این درمان ممکن است به صورت ساده و حتی دیالیز و یا شکل دیگر 

انجام شود.

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی زنجان:
شهروندان از مصرف قارچ های خودرو 

خودداری کنند

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

و  اینستاگرام  فیدهای فیس بوک،  و  ایکس  کاربران عروسکی در سراسر  ایسکانیوز/ 
حتی تیک تاک دیده می شوند. در این شبکه های اجتماعی یا عکس های انیمیشنی را 
می بینید یا آموزش ساخت آنها را. حتی عروسک هایی در سراسر لینکدین وجود دارد 
که می توان گفت جدی ترین و کم سرگرم کننده ترین عضو باند شبکه های اجتماعی 

است.
می توانید آن را درمان هوش مصنوعی باربی یا ترند جعبه باربی بنامید. یا اگر باربی 
مورد علاقه شما نیست، می توانید با اکشن فیگورهای هوش مصنوعی، بسته آغازین 
اکشن فیگور یا گرایش اکشن فیگورهای ChaTGPT بروید. این اکشن فیگورها نه 
تنها شامل جعبه و بسته بندی و عروسکی شبیه به باربی می شود، بلکه می تواند لوازم 

جانبی هم به هرماه داشته باشد.
در این ترند جدید، مردم از ابزارهای هوش مصنوعی مولد مانند ChaTGPT استفاده 
می کنند تا خود را شبیه عروسک یا اکشن فیگور و لوازم جانبی کامل تصور کنند. این 
ترند حتی افراد مشهور، سیاستمداران و برندهای بزرگ را نیز با خود همراه کرده است. 
حتی خبرنگارانی که در مورد این ترند گزارش می دهند، نسخه هایی از خود را ساخته اند 
که میکروفون و دوربین در دست دارند. جالب است که برخی کاربران دست به ابتکار 
جالبی زده اند و نسخه هایی از هر چهره قابل توجه خود ساخته اند؛ از میلیاردر ایلان 

ماسک گرفته تا بازیگر و خواننده آریانا گرانده.
اینطور که به نظر می رسد همه در حال لذت بردن از »من پلاستیکی« خود هستند.

اما برخی از کارشنان معتقدند که روند جدید هوش مصنوعی مولد به ظاهر موضوع 
تفننی است، اما نگرانی هایی به همراه دارد که از میان آنها می توان به استفاده زیاد انرژی 

و همچنین داده های هوش مصنوعی اشاره کرد.
ترس از داده های شخصی

»آناتولی گروزد«، استاد و مدیر تحقیقات آزمایشگاه رسانه های اجتماعی در دانشگاه 
متروپولیتن تورنتو، می گوید: وقتی صحبت از هوش مصنوعی مولد به میان می آید، 
هنوز هم غرب وحشی است. اکثر چارچوب های خط مشی و قانونی به طور کامل با این 
نوآوری سازگار نبوده اند و این را به شرکت های هوش مصنوعی واگذار می کنند تا تعیین 

کنند چگونه از داده های شخصی که ارائه می دهید، استفاده کنند.
گروزد توصیه می کند که هنگام استفاده از این برنامه های جدید احتیاط کنید. اما اگر 
تصمیم به آزمایش دارید، پیشنهاد می کند به دنبال گزینه ای بگردید تا از استفاده از 

داده هایتان برای آموزش یا سایر اهداف شخص ثالث در تنظیمات انصراف دهید.
او می گوید: اگر چنین گزینه ای در دسترس نیست، ممکن است بخواهید در استفاده 
از برنامه تجدید نظر کنید؛ در غیر این صورت، اگر تصویر انیمیشنی تان در زمینه های 

غیرمنتظره مانند تبلیغات آنلاین ظاهر شود، تعجب نکنید!
مولد عروسک هوش مصنوعی چگونه کار می کند؟

ممکن است پیچیده به نظر برسد، اما فرآیند ساده است. افراد عکسی از خود را به ابزاری 
مانند ChaTGPT آپلود می کنند و همراه با اعلان های نوشته شده پیش می روید که 

توضیح می دهد که می خواهند تصویر نهایی چگونه به نظر برسد.
BBC گزارش می دهد که این دستورالعمل ها واقعا مهم هستند. آنها همه چیزهایی که 
قرار است تولید شود را به ابزار هوش مصنوعی می گویند؛ از مواردی که فرد می خواهد 
از جعبه و فونت  تقلید  باشد که شامل  باید در آن  قالبی که  تا  آنها ظاهر شود  با 
اسباب بازی های محبوب مانند باربی است. سپس بسیاری از افراد تصویر خود را با نام، 
شغل و انتخاب لباس شخصی سازی می کنند. البته این دستورالعمل ها همیشه هم کار 
نمی کند؛ تا جایی که شاهد بوده ایم برخی کاربران اشتباهات بارز و خنده دار این ابزارها 
را نیز به اشتراک گذاشته اند. مثلا عروسک های اکشن اصلا شباهتی به کاربر ندارد و 
حتی در موردی تصویر پسری که موهای فرفری و بلند دارد، به شکل یک گوسفند 

انیمیشنی درآمده است.
در واقع، مولدهای تصویر مانند سایر ابزارهای مولد هوش مصنوعی مستعد ساختن 
چیزهایی هستند و ممکن است در مورد ظاهر یک فرد فرضیاتی ایجاد کنند. و جالب تر 

اینکه فقط افراد عادی نیستند که از این ابزار استفاده می کنند. این روند توسط تعداد 
زیادی از برندهای آنلاین از جمله شرکت زیبایی »ماریو بادسکو« و حتی »رویال میل« 

مورد توجه قرار گرفته است.
جذابیت چیست؟

باعث  می توانند  طبیعتاً  اما  می روند،  و  می آیند  ترند شده  فرآیندهای  و  موضوعات 
شوند که کاربران فقط برای اینکه از این موج عقب نمانند خود را در این جریان قرار 
می دهند و در این مورد خیلی ها به دلیل جوسازی که ایجاد شده، دست به تصویرسازی 
انیمیشنی خود می زنند. همانطور که »جاسمین انبرگ«، تحلیلگر رسانه های اجتماعی 
در »ای مارکتر« می گوید: هوش مصنوعی مولد باعث می شود افراد بتوانند ترندها یا 

روندهای خاص را ایجاد کنند و به آنها بپیوندند.
او می گوید: این فناوری تولید محتوای آنلاین را سریع تر و آسان تر کرده است، ولی 
چیزی که مهم است، این است که ممکن است تأثیر غیرمنتظره ای در تسریع سرعت 

آزار سایر کاربران رسانه های اجتماعی داشته باشد.
او معتقد است که گرایش های مبتنی بر هوش مصنوعی در فیدهای ما ظاهر منظم تری 

خواهند داشت، زیرا فناوری به بخشی منظم تر از زندگی دیجیتال ما تبدیل می شود.
نگرانی های بزرگ چیست؟

در حالی که طبیعت جالب تصویرسازی انیمیشنی ممکن است کاربران را به سمت خود 
بکشاند، این روند با انتقاد و نگرانی هایی در مورد تأثیرات زیست محیطی را برانگیخته 

است.
پروفسور »جینا نف« از دانشگاه کوئین مری لندن می گوید:ChaTGPT روزانه مقدار 
استفاده  آن  انرژی  تأمین  برای  که  داده ای  مراکز  و  می کند  انرژی مصرف  بسیاری 
می شوند، در سال نسبت به انرژی مصرفی ۱۱۷ کشور، برق بیشتری مصرف می کنند.

»لنس اولانوف«، سردبیر آمریکایی »تک رادار« در مقاله ای در مورد این روند می گوید: 
ما  است.  تلخی  البته شوخی  که  داریم  ماجرا همیشه شوخی  این  خانه سر  در  ما 
می گوییم که هر بار یکی از این میم های )الگوی رفتاری، واحد اطلاعات فرهنگی 
است که از طریق تقلید منتشر می شود( هوش مصنوعی که انجام می دهیم، درختی را 
می کشیم. البته شاید در این مورد اغراق می کنیم، به جرات می توانم بگویم که تولید 
محتوای هوش مصنوعی بدون هزینه نیست و شاید باید به آن فکر کنیم و از آن به 

گونه ای دیگر استفاده کنیم.
کارشناسان همچنین بر این نگرانی تاکید کرده اند که داده های دارای حق چاپ ممکن 
است برای ایجاد فناوری تولید تصاویر بدون پرداخت هزینه استفاده شده باشد و در 

واقع حقوق آنها نقض شود.
برای حریم  گانه  تهدید سه  باربی« یک  ابزار »چت جی پی تی  که  نیز می گوید  نف 

خصوصی، فرهنگ و سیاره ما به شمار می رود.
او می افزاید: در حالی که شخصی سازی ممکن است احساس خوبی داشته باشد، این 
سیستم ها برندها و شخصیت ها را بدون هیچ مسئولیتی در قبال ظاهر افراد درون یک 

مخلوط کن قرار می دهند و در واقع، حقوق آنها را نقض می کنند.
»جو برومیلو«، مدیر بخش اجتماعی و اینفلوئنسر در یک آژانس روابط عمومی، نیز این 

سوال را مطرح می کند که آیا یک نتیجه زیبا و خنده دار واقعا ارزشش را دارد؟
او می گوید: اگر واقعاً می خواهیم از هوش مصنوعی به درستی استفاده کنیم، باید 

حفاظ هایی را در مورد نحوه استفاده دقیق از آن تنظیم کنیم.
مصرف برق هوش مصنوعی

مطالعه ای از دانشگاه کرنل ادعا می کند که آموزش مدل زبان نسخه سوم چت جی پی تی 
متعلق به شرکت oPenai در مراکز داده مایکروسافت در ایالات متحده می تواند به 
طور مستقیم ۷۰۰ هزار لیتر آب شیرین تمیز را تبخیر کند. گلدمن ساکس تخمین 
زده است که هوش مصنوعی باعث افزایش ۱۶۰ درصدی تقاضای برق مرکز داده 

خواهد شد.
انرژی مورد نیاز برای تولید هوش مصنوعی ردپای کربن قابل توجهی را پشت سر 
می گذارد، اما به طور فزاینده ای به عنوان ابزاری برای اقدامات آب و هوایی استفاده 
برابر  Query ChaTGPT حدود ۱۰  میانگین  برآوردها،  برخی  براساس  می شود. 

بیشتر از یک جست وجوی گوگل انرژی مصرف می کند.
حتی »سام آلتمن«، مدیر عامل oPenai، در مورد محبوبیت تولید تصاویر ابراز نگرانی 
باید به طور موقت  کرده است و ماه گذشته در شبکه اجتماعی ایکس نوشت که 
محدودیت هایی را در حالی که برای کارآمدتر کردن آن کار می کرد، اعمال می کرد، زیرا 

واحدهای پردازش گرافیکی آن در حال ذوب شدن بودند.
فید  تولید شده توسط هوش مصنوعی  در همین حال، همانطور که عروسک های 
رسانه های اجتماعی ما را اشغال می کنند، نسخه ای نیز توسط هنرمندانی که نگران 
کاهش ارزش آثارشان هستند، با استفاده از هشتگ #sTarTerPaCknoai منتشر 

می شود.
نگرانی هایی در مورد آخرین روند هوش مصنوعی مطرح شده بود، جایی که  قبلاً 
کاربران تصاویری از خود را به سبک استودیوی انیمیشن توکیو استودیو گیبلی تولید 
می کردند - و بحثی را در مورد اینکه آیا این کار آثار هنرمندان انسانی را می دزدید 

به راه انداخت.
با وجود نگرانی ها، برخی می گویند که این نوع روندها مثبت هستند، اما برای شرکت های 
هوش مصنوعی که تلاش می کنند پایگاه کاربران خود را رشد دهند. آموزش و ادامه کار 
این مدل ها بسیار گران است، اما اگر افراد کافی از آنها استفاده کنند و به آنها وابسته 
شوند، شرکت ها می توانند قیمت اشتراک خود را افزایش دهند. به همین دلیل است 
که این نوع روندها برای این شرکت هایی که عمیقاً در قرمز هستند بسیار خوب است.

تست روند عروسک هوش مصنوعی
 BBC ترند ساخت تصویر عروسکی هوش مصنوعی باعث شد که یکی از ادیتورهای 

به فکر تست این روند بپردازد.
»زوئی کلینمن« می گوید: با یافتن یک درخواست پیشنهادی به صورت آنلاین شروع به 
تصویرسازی انیمیشنی کردم و با لیستی از دستورالعمل ها برای وارد کردن ابزار هوش 

مصنوعی به منظور تولید تصویر مواجه شدم.
متوجه شدم که شما باید سلفی خود را آپلود کنید و همچنین باید در مورد جزئیات 
آن از جمله فهرستی از لوازم جانبی که می خواهید گنجانده شود و رنگ جعبه وقت 
بگذارید. خودم متوجه شدم که برای کامل کردن یک نسخه جیبی و بسته بندی 

پلاستیکی کلی زمان از من گرفته شد.
وقتی نوبت به ارائه عنوان شغلی رسید، اولین تلاش من رد شد، زیرا اخبار بی بی سی را 
اضافه کردم و از طرف چت جی پی تی با محتوای »نقض حریم خصوصی« مواجه شدم. 
فکر می کنم چون در حال حاضر بی بی سی به ChaTGPT اجازه استفاده از خروجی 

خود را نمی دهد، این اتفاق رخ داد.
 هنگامی که یک تصویر از این ابزار دریافت می کنید، احتمالاً می خواهید آن را بیشتر 
تغییر دهید. چون اولین تلاش من بیش از حد کارتونی بود و اصلا شبیه خودم نبود. 
نسخه  واقعی تر نیز باعث شد که من به  طور قابل توجهی بزرگ تر از سن خودم به نظر 
برسم، و در نسخه دیگر، خیلی شبیه بچه ها به نظر می آمدم، و در پایان از تلاش برای 
استفاده از رنگ چشم واقعی ام، که به طور پیش فرض به آبی تبدیل می شد، دست 
کشیدم. چند دقیقه طول کشید تا هر نسخه تولید شود و به طور بالقوه به دلیل 

محبوبیت آن، روند کندتر از آنچه من دوست داشتم انجام شد.
بعد با خودم گفتم که هم اکنون برخی از سرورهای کامپیوتری داغ شده اند، چون در 
حال تلاشند تا یک فیگور اکشن با صورت خودم بسازند. در حالی که آنها به طور قطع 

می توانستند روی اهداف ارزشمندتری کار کنند.

عروسک های هوش مصنوعی؛ دشمن حریم خصوصی، فرهنگ و زمین

ایسکانیوز/ رئیس سازمان حج و زیارت در نخسین کمیته مشورتی با »زنان« از اعزام 
دستیار خانم در کاروان های حج تمتع ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: پیشی گرفتن حضور 

حاجیه ها از حجاج، لزوم استفاده از راهنمایان خانم را نمایان می کند.
علیرضا بیات در جلسه که با حضور تعدادی از بانوان باتجربه در حوزه حج برگزار شد، 
توجه به خواسته ها و نیازهای زنان در تصمیمات اجرایی حج را یک ضرورت دانست 
و تاکید کرد: از امسال حضور دستیاران خانم در کاروان های حج تمتع و هماهنگی، 

همراهی و تعامل آنها با معینه ها می تواند موجب افزایش رضایتمندی بانوان شود.
وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت فکری بانوان حتما موجب بهبود عملکرد سازمانی حج 
و زیارت در خدمت رسانی به زائر خواهد شد و این جلسات به صورت منظم برای دریافت 

پیشنهادات بانوان باتجربه در حوزه حج و زیارت استمرار خواهد داشت.
بیات گفت: در حج پیش رو آمار حضور حاجیه خانم ها از حجاج مرد پیشی گرفته است و 
با وجود آنکه در گذشته هم نظرات مشورتی بانوان دریافت شده است اما اکنون ضرورت 
تشکیل کمیته ای مشورتی از بانوان باتجربه در حوزه حج را بیش از پیش احساس 
کردیم و بنا داریم این نشست ها به صورت منظم و در جهت دریافت پیشنهادات و 
نظرات جامعه زنان استمرار داشته باشد و در جلسات آتی از بانوان صاحبنظر بیشتری 

دعوت کنیم. وی، ترکیب و برنامه ریزی برای اعزام دستیار خانم در کاروان های حج 
ابلاغ  افزود:  و  دانست  بانوان  حوزه  در  پیش رو  موضوع  فوری ترین  را   ۱۴۰۴ تمتع 
دستورالعمل ها، مصاحبه و سپس آموزش باید هرچه سریعتر در روزهای آتی نهایی 
شود و امسال در کاروان های بالای ۱۶۵ نفر از دستیار خانم مجرب استفاده خواهیم کرد 

و قطعا برنامه ریزی دقیق و مدون برای سال های آینده انجام خواهد شد.
رئیس سازمان حج توجه به خواسته ها و نیازهای زنان در تصمیمات اجرایی حج را یک 
ضرورت دانست و تاکید کرد: حضور دستیار خانم در کاروان های حج تمتع همچنین 
هماهنگی، همراهی و تعامل آنها با معینه ها می تواند موجب افزایش رضایتمندی بانوان 
شود و قطعا در روند ارزشیابی نیز دقت لازم را خواهیم داشت و نمره پایین برای دستیار 

در نمره مدیر کاروان نیز اثرگذار است.
بیات، خطاب به اعضای کمیته مشورتی بانوان گفت: تهیه شرح وظایف، شناسایی 
دستیاران خانم در حج امسال، آموزش های ضروری و حفظ شأن جایگاه بانوان در 

حج باید در سرلوحه برنامه های شما باشد و قطعا حضور دستیار خانم در حج تمتع 
سال آینده ملموس تر خواهد بود و تصور می کنیم با این اقدامات، سال آینده زائران 
خانم از روندها رضایت نسبی داشته باشند و بسیاری از مشکلات زنان در سال های 

قبل کاسته شود.
وی بر تلاش برای توجه به شأن و منزلت حجاج و افزایش رضایتمندی آنها تاکید کرد 
و گفت: همیشه در همه دستگاه ها بر خدمت بدون منت به ارباب رجوع تاکید می شود 
اما در مسیر حج و زیارت »منت کشی برای خدمت« را مورد توجه قرار می دهیم و 
بدین مهم نیز افتخار خواهیم کرد. قطعا خدمت صادقانه و خالصانه در زندگی افراد نقش 
سازنده ای خواهد داشت. در این جلسه، بانوان فعال در حوزه حج ضمن بیان تجارب و 
چالش های حضورشان در ادوار گذشته حج، به ایراد نظرات و پیشنهاداتشان پرداختند 
و از ریاست سازمان حج درخواست حمایت بیشتر از حضور زنان در سیاستگذاری و 

امور اجرایی حوزه زیارت را مطرح کردند که مورد استقبال علیرضا بیات قرار گرفت.

اعزام دستیار خانم در کاروان های حج تمتع ۱۴۰۴

رئیس سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان خبرداد :

دفن ۳۱۹۲ فوتی در آرامستان های زنجان
 در سال ۱۴۰۳

مدیر مخابرات منطقه زنجان عنوان کرد:
اختصاص ۱۵ میلیارد

 برای اجرای فیبرنوری بازار زنجان 

صدای زنجان / مدیر مخابرات منطقه زنجان گفت: بر اساس برآوردهای انجام 
شده برای اجرای طرح فیبر وری و حذف کامل کابل های مسی در تلفن های ثابت 
مشترکان اعتباری در محدوده بازار زنجان بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان اختصاص یافته 
است. حبیب الله شبستانی با بیان اینکه در سال های اخیر با گسترش فناوری های 
ارتقاء کیفیت خدمات  نیاز به توسعه زیرساخت های مخابراتی و  ارتباطی  نوین 
ارتباطی به یکی از مطالبات جدی مردم و ضرورت های توسعه ای در استان زنجان 
تبدیل شده است، اظهار کرد: یکی از موضوعات اساسی در این حوزه جایگزینی 
کابل های مسی قدیمی با زیرساخت های پیشرفته  فیبرنوری در مناطق مختلف 
به ویژه در بازار زنجان بوده است. وی با بیان اینکه کابل های مسی که در گذشته 
برای خطوط تلفن ثابت مورد استفاده قرار می گرفتند، به دلایلی نظیر محدودیت 
در پهنای باند، آسیب پذیری بالا در برابر شرایط جوی و همچنین کیفیت پایین 
انتقال داده، دیگر پاسخگوی نیازهای روزافزون کاربران نیستند، ادامه داد: این 
مسئله نارضایتی های متعددی از سوی شهروندان به ویژه کسبه بازار زنجان را در 
پی داشته که خواستار اقدامات مؤثر و فوری در راستای به روزرسانی و بهبود کیفیت 

خدمات ارتباطی شده اند.
مدیر مخابرات منطقه زنجان با اشاره به اینکه در همین راستا شرکت مخابرات 
استان زنجان با درک صحیح از این ضرورت و در پاسخ به مطالبات مردمی طرحی 
جامع را برای جایگزینی کامل شبکه کابل های مسی با زیرساخت فیبرنوری در 
بازار زنجان تدوین و آغاز کرده است، بیان کرد: با اجرای این طرح پهنای باند 
در اختیار کاربران به طور قابل توجهی افزایش خواهد یافت و امکان بهره مندی از 
خدمات اینترنتی پرسرعت، تماس های باکیفیت تر و پایدارتر و همچنین ارتباطات 
امن تر برای ساکنان و فعالان اقتصادی بازار فراهم خواهد شد. وی با تأکید بر اینکه 
از مزایای مهم فیبرنوری می توان به انتقال داده با سرعت بسیار بالا، مقاومت بالا 
در برابر نویز و اختلالات محیطی، کاهش قابل توجه در قطعی های ناگهانی، و عمر 
طولانی تر نسبت به کابل های مسی اشاره کرد، افزود؛ این تحول در زیرساخت 
بلکه  می بخشد  ارتقاء  را  ارتباطی  خدمات  کیفیت  نه تنها  زنجان  بازار  ارتباطی 
به طور مستقیم موجب افزایش بهره وری کسب وکارها، رشد اقتصادی منطقه و 
رضایت مندی عمومی خواهد شد. مدیر مخابرات منطقه زنجان گفت: بر اساس 
و  کابل های مسی  این طرح و حذف کامل  اجرای  برای  انجام شده  برآوردهای 
جایگزینی آن با فیبرنوری، اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان اختصاص یافته است 
و این اعتبار با هدف پوشش دهی به حدود ۳ هزار مشترک در محدوده بازار زنجان 
تخصیص یافته و اجرای آن در مراحل مختلف در حال انجام است. شبستانی با بیان 
اینکه این پروژه علاوه بر جنبه های فنی و اقتصادی، گامی مهم در راستای توسعه 
پایدار شهری و بهبود کیفیت زندگی شهروندان محسوب می شود، ادامه داد: اجرای 
این طرح زیرساختی در حوزه مخابرات نه تنها یک ضرورت فنی، بلکه پاسخی به 

مطالبات عمومی و حرکتی به سوی تحقق زنجان هوشمند است.
وی عنوان داد: انتظار می رود با اتمام این پروژه بازار زنجان به یکی از نخستین 
نقاط شهری در استان تبدیل شود که به طور کامل از تکنولوژی های نوین ارتباطی 
برخوردار است و الگویی برای توسعه شبکه های ارتباطی در سایر مناطق استان 

به شمار آید.

صدای زنجان/ رئیس سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان گفت: در 
سال ۱۴۰۳، تعداد ۳ هزار و ۱۹۲ متوفی در آرامستان های زنجان پذیرش شده اند.

محمدرضا اوجاقلو، رئیس سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان اظهار 
کرد: در این مدت، از مجموع متوفیان پذیرش شده، یک هزار و ۹۴۴ نفر مرد و یک 
هزار و ۲۴۸ نفر زن بوده اند.وی با تشریح جزئیات این آمار افزود:از این تعداد، ۲ 
هزار و ۹ نفر در آرامستان بهشت زهرا )س( زنجان دفن شده اند و یک هزار و ۱۸۳ 
نفر دیگر پس از انجام خدمات اولیه از جمله تغسیل و تکفین، برای دفن به شهرها 

و روستاهای اطراف انتقال یافته اند.
از ۱۱ شهید والامقام، خاطرنشان  با اشاره به میزبانی آرامستان زنجان  اوجاقلو 
کرد:در سال ۱۴۰۳، ۱۵۶ نفر از خانواده های معظم شهدا و ایثارگران دار فانی 
را وداع گفتند و در قطعه والدین شهدا و ایثارگران به خاک سپرده شده اند.رئیس 
سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری زنجان همچنین بر تداوم خدمت رسانی 
بدون وقفه کارکنان این سازمان تأکید کرد و گفت:»نیروهای سازمان به صورت 
و  انجام وظیفه  مشغول  ویژه،  مناسبت های  و  تعطیل  ایام  در  حتی  ساعته،   ۲۴
خدمت رسانی به شهروندان بوده و سامانه ۱۵۳۰ نیز پل ارتباطی با شهروندان است.
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مهر/ دبیر فدراسیون وزنه برداری با اشاره به تبعات تصمیم کمیته بین المللی المپیک، 
گفت: متأسفانه وزنه برداری را محدود کردند، قرار بود سهمیه و دسته ها افزایش پیدا 

کند اما این اتفاق نیفتاد.
کمیته بین المللی المپیک دسته های وزنی و سهمیه وزنه برداری را برای المپیک 
 )iwF( وزنه برداری  جهانی  فدراسیون  بنابراین  نداد.  افزایش  آنجلس  لس   2۰2۸
تصمیم اخیر هیئت اجرایی کمیته بین المللی المپیک )ioC( در خصوص تخصیص 
سهمیه ورزشکاران و رویدادها برای بازی های المپیک 2۰2۸ لس آنجلس )آمریکا( را 

مورد تأیید قرار داد.
بر این اساس، وزنه برداری با سهمیه ۱2۰ ورزشکار )۶۰ مرد و ۶۰ زن( در المپیک باقی 
خواهد ماند و مسابقات در ۱۰ دسته وزنی )پنج دسته برای مردان و پنج دسته برای 
زنان( برگزار خواهد شد. پیش از این فدراسیون جهانی وزنه برداری درخواست افزایش 
تعداد دسته های وزنی )از پنج به هفت دسته برای هر دو گروه مردان و زنان( را با تأثیر 
حداقلی بر تعداد کل ورزشکاران )از ۱2۰ به ۱2۶ نفر( مطرح کرده بود اما کمیته بین 

المللی المپیک موافقت نکرد.
تعداد  افزایش  با   ioC مخالفت  درباره  وزنه برداری  فدراسیون  دبیر  ربیعی  وحید 
دسته های وزنی در المپیک لس آنجلس گفت: دوره قبل تعداد ورزشکاران دختر و 
پسر ۱2۰ نفر به صورت مساوی بود. آن زمان فدراسیون جهانی وزنه برداری اعلام کرد 
که در حال رایزنی است تا تعداد ورزشکاران را برای المپیک لس آنجلس افزایش دهد 

و با توجه به اینکه جلوی دوپینگ هم گرفته بودند، این موضوع در حال رایزنی بود.
وی گفت: الان فدراسیون جهانی وزنه برداری اعلام کرده کمیته بین المللی المپیک با 
این موضوع موافقت نکرده و احتمالاً با همان تعداد در المپیک لس آنجلس شرکت 
خواهیم کرد. البته هنوز هم در حال رایزنی هستند و با توجه به اینکه تا المپیک زمان 
داریم هنوز به صورت رسمی به ما اعلام نکردند. البته این خبر برای وزنه برداری ایران 
خوب نیست. اگر تعداد نفرات شرکت کننده افزایش پیدا می کرد، قطعاً سهمیه کشورها 

هم افزایش پیدا می کرد.
دبیر فدراسیون وزنه برداری عنوان کرد: متأسفانه وزنه برداری در حال محدود شدن 
است؛ در حال حاضر از المپیک نوجوانان هم حذف شده ایم، در حالی که ما برای 
المپیک نوجوانان برنامه ریزی داشتیم و با حذف آن ضربه بدی به وزنه برداری وارد شد. 
البته آقای انوشیروانی در حال رایزنی است ولی بالاخره دوست داریم وزنه برداری مثل 
قبل مورد توجه کمیته بین المللی المپیک قرار بگیرد. این محدودیت اصلًا خوب نیست 

و باید فدراسیون جهانی رایزنی های خودش را انجام بدهد و مانع شود.
ربیعی عنوان کرد: در این چند سال اخیر جلوی موضوع دوپینگ را گرفتند و نظارت ها 
خیلی بیشتر شده است، ولی نمی دانم چه اتفاقاتی رخ می دهد که این تصمیمات 
گرفته می شود. ما پشت پرده آن را نمی دانیم. فدراسیون جهانی هم مدام می گوید در 

حال رایزنی است اما در نهایت این تصمیمات گرفته می شود. ما دوست داریم مثل 
قبل وزنه برداری دیده شود و حذف آن از المپیک نوجوانان ضربه بدی است. مسئولان 
فدراسیون جهانی وزنه برداری هم اعلام کردند در حال رایزنی هستند اما هنوز چیزی 

معلوم نیست.
وی در مورد اعزام نهایی نفرات به مسابقات قهرمانی آسیا بزرگسالان گفت: کادر فنی 
تیم ملی اسامی ۷ نفر برای مسابقات قهرمانی آسیا را اعلام کرده بودند اما در نهایت 

اینکه چه تعدادی اعزام شوند بستگی به نظر کادر فنی دارد. 
این مسابقات چون نزدیک به کشورهای اسلامی و جهانی نروژ بود، کادرفنی تصمیم 
گرفت تمامی نفرات را اعزام نکند. منتها با جابه جایی مسابقات بازی های کشورهای 
اسلامی به آبان ماه یک فرصت به ما داده شد که بتوانیم در این مسابقات وزنه برداران 
جوان را محک بزنیم. این مسابقات فرصتی خوبی است که وزنه برداران جوان یا کسانی 
که فرصت حضور در مسابقات را نداشتند در این میدان خودشان را محک بزنند. در 

نهایت این تصمیم برعهده کادرفنی که در لیست نهایی چه تعداد اعزام شوند.
دبیر فدراسیون وزنه برداری خاطرنشان کرد: علاوه بر مسابقات قهرمانی آسیا در رده 
بزرگسالان، مسابقات جهانی نوجوانان و جوانان هم پیش رو داشتیم که در کمیته فنی 

تصمیم به اعزام آن ها گرفتیم چون موقعیت جوانان در مسابقات جهانی بهتر است. 
بنابراین تیم جوانان به صورت کامل اعزام می شود و در کنار آن ها نوجوانانی که شانس 
مدال یا حتی طلا هستند اعزام شوند. در تیم بانوان هم برخی از آن ها شرایط کسب 
مدال نداشتند و دوری بعد مسافت مسابقات، تصمیم بر این شد که بانوانی که شانس 

مدال دارند به این مسابقات اعزام شوند.
ربیعی عنوان کرد: مسابقات به میزبانی پرو برگزار می شود که ۳۰ ساعت در پرواز 
هستیم، مسابقات خیلی کوتاه و فشرده برگزار می شود و برای اولین بار دو تخته روی 
صحنه است. ضمن اینکه مسابقات نوجوانان و جوانان آسیا هم پیش رو داریم و در این 
مسابقه شانس مدال آوری و عنوان تیمی ما بالاتر است و به همین خاطر تمرکزمان 

روی این مسابقات است.
دبیر فدراسیون وزنه برداری درباره علت عدم اعزام دختران به مسابقات قهرمانی آسیا 
در رده بزرگسالان گفت: در حال حاضر شاکله اصلی تیم بانوان را نوجوانان و جوانان 

تشکیل دادند و از بزرگسالان یکی دو نفر حضور دارند.
 با توجه به این شرایط تصمیم گرفته شد دختران به مسابقات قهرمانی آسیا رده 

بزرگسالان اعزام نشوند.

: IOC دبیر فدراسیون

 المپیک نوجوانان حذف شد
ایسنا/  در رقابت های دوومیدانی قهرمانی نوجوانان آسیا، کیارش کابلی چهارم شد 

و آرمان امینی در جایگاه ششم ایستاد.
دو نماینده ایران در ماده پرتاب وزنه رقابت های قهرمانی نوجوانان آسیا ۲۰۲۵ به 

مقام های چهارم و ششم دست یافتند.
 در روز سوم از مسابقات دوومیدانی قهرمانی نوجوانان آسیا که به میزبانی شهر دمام 
عربستان برگزارشد، کیارش کابلی ورزشکار زنجانی با ثبت رکورد ۱۸.۲۶ متر، در 
نخستین حضور بین المللی خود، موفق شد به مقام چهارم این رقابت ها دست یابد.

آرمان امینی، دیگر نماینده تیم ملی ایران نیز در همین ماده با پرتابی به طول 
۱۷.۸۰ متر، جایگاه ششم را به خود اختصاص داد.

در این رقابت ها، پرتابگر کشور چین با ثبت رکورد ۲۰.۲۳ متر، ضمن شکستن 
رکورد مسابقات قهرمانی نوجوانان آسیا، عنوان نخست را کسب کرد. نمایندگان 
هند و سنگاپور نیز با رکوردهای ۱۹.۵۹ و ۱۸.۵۹ متر، به ترتیب در رده های دوم 

و سوم قرار گرفتند.

موج رسا/ رئیس هیأت قایقرانی استان زنجان گفت: در حال حاضر هشت نفر از 
قایقرانان برجسته رشته روئینگ استان زنجان در اردو تیم ملی حضور دارند.

مجتبی شجاعی با بیان اینکه در حال حاضر هشت نفر از قایقرانان برجسته رشته 
روئینگ استان زنجان در اردو تیم ملی حضور دارند، گفت: این قایقرانان شامل 
مهسا جاور، زینب نوروزی، تینا محمدی، ملیکا سلطانی، پرنیا ایمانی، مهنا حیدری 
و مسعود محمدی هستند که تحت نظر مربی بانوان بهناز مرادخانی تمرینات خود 

را ادامه می دهند.
وی افزود: این اردو تا تاریخ چهار اردیبهشت ماه ادامه دارد و هدف اصلی آن 
بین المللی روسیه است که در  برای شرکت در مسابقات  قایقرانان  آماده سازی 

خردادماه برگزار می شود. 
رئیس هیأت قایقرانی استان زنجان با اشاره به اینکه این اردو فرصتی مناسب برای 
ارتقاء سطح کیفی و فنی قایقرانان است، عنوان کرد: انتظار می رود با تلاش و 

کوشش این ورزشکاران نتایج مطلوبی در مسابقات آینده کسب شود.
 وی با اشاره به اینکه مسابقات قهرمانی آسیا که در آذر ماه در کشور هند برگزار 
می شود، تصریح کرد: امیدواریم با آمادگی کامل و تمرینات منظم نمایندگان استان 

زنجان در این مسابقات نیز بدرخشند.

ایسنا/  مسابقات ارمنستان که یکی از تورنمنت های سطح A جهان است در ایروان 
برگزار شد. در این پیکارها ۱۰۸ بوکسور رقابت کردند که در بین آنان تیم امید 

ایران نیز در این رویداد حضور داشت. 
روز جمعه ۲۹ فروردین در این دوره از مسابقات تیم امید کشورمان دو نماینده در 
مرحله نیمه نهایی داشت و حسین کردلو ورزشکار زنجانی در وزن ۸۰ کیلوگرم که 
پیش از این هاکوبیان از ارمنستان را برده بود برابر بیژاموف بوکسور قدرتمند اهل 

روسیه راه به جایی نبرد تا با کسب مدال برنز به کار خود پایان دهد.
سپس سام استکی در وزن ۸۶ کیلوگرم که پیش از این علی دیار عبدالله یف نماینده 
مطرح از قزاقستان را شکست داده بود با رافائل هوانیسیان نماینده عنوان دار از 
ارمنستان مسابقه داد و این نماینده میزبان بود که صاحب برتری شد تا استکی 

نیز صاحب نشان برنز شود.
با این اوصاف تیم امید ایران در این تورنمنت سطح A با کسب ۲ مدال برنز 

ارزشمند به کار خود پایان داد.

ایرنا/ دبیر کل کمیته ملی المپیک در جمع ملی پوشان جودو گفت: انگیزه ها از بین 
نرفته و خوشبختانه با مدیریت میراسماعیلی از شرایط سختی که جودو در آن قرار 

گرفته بود در حال عبور هستیم.
مهدی علی نژاد دبیرکل کمیته ملی المپیک به همراه رضا شجیع سرپرست مرکز 
نظارت بر تیم های ملی و محمد تابع رئیس آکادمی ملی المپیک، با حضور آرش 
میراسماعیلی رئیس فدراسیون جودو از اردوی نهایی تیم ملی جودو اعزامی به 

مسابقات قهرمانی آسیا در آکادمی ملی المپیک بازدید کرد.
آرش میراسماعیلی در ابتدای این بازدید ضمن معرفی اعضای تیم ملی جودو 
بزرگسالان و جوانان و همچنین اعضای کادر فنی دو تیم اعزامی به مسابقات پیش 
رو گفت: تیم جودو بزرگسالان پس از ۶ سال دوری از مسابقات به دلایل مختلف 
نظیر تعلیق و شرایط نامناسب منطقه ای، به مسابقات جودو قهرمانی آسیا اعزام 

خواهد شد.
وی با اشاره به کار دشوار ملی پوشان جودو در مقابل حریفانی با رنکینگ بالا، یادآور 
شد: قهرمانان ایرانی، مرد روزهای سخت هستند بنابراین با توجه به تمرینات طاقت 
فرسایی که ملی پوشان جودو پشت سر گذاشته اند از شرایط موجود عبور خواهیم 
کرد. میراسماعیلی ضمن تشکر و قدردانی از حمایت های کمیته ملی المپیک در 
جهت آماده سازی تیم ملی جودو افزود: وعده می دهم که وزارت ورزش و جوانان 
و همچنین کمیته ملی المپیک، در بازی های آسیایی و حتی المپیک پیش رو 

می توانند روی تیم ملی جودو حساب کنند.
رئیس  از  تشکر  ضمن  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل  علی نژاد  مهدی  ادامه  در 
فدراسیون جودو به جهت تدارکات مناسب انجام گرفته برای اردونشینان تیم ملی 
جودو برای حضوری موفق در مسابقات قهرمانی آسیا گفت: بنده به جهت اینکه 
سال ها در حوزه ورزش قهرمانی حضور داشتم، اعتقاد دارم ورزشکاران ما با تمام 
توان و انگیزه، پا به آوردگاه قهرمانی آسیا خواهند گذاشت و با روحیه و تواضع مثال 
زدنی که از این عزیزان سراغ دارم مطمئن هستم تمام تلاش خود را برای موفقیت 

ورزش ایران به کار خواهند گرفت.
وی خطاب به ملی پوشان جودوکار گفت: انگیزه ها از بین نرفته و خوشبختانه با 
مدیریت میراسماعیلی از شرایط سختی که جودو در آن قرار گرفته بود در حال 
عبور هستیم. چیزی که ما از شما عزیزان و قهرمانان توقع داریم این است که 
بهترین خودتان باشید و در پایان مسابقه و زمانی که از تاتامی خارج می شوید، از 
خودتان راضی باشید. علی نژاد با بیان اینکه نتیجه کسب شده در مسابقات پیش 
رو برای ما مهم نیست، اظهار داشت: برای ما عملکرد شما از اهمیت بیشتری 
برخوردار است تا نتیجه. مطمئنا زمانی که با فکر، برنامه و پشتکار کار می کنید به 

دستاوردهای مهمی دست خواهید یافت.

موفقیت دوومیدانی کار زنجانی
در مسابقات قهرمانی آسیا

رئیس هیأت قایقرانی زنجان مطرح کرد:
حضور ۸ قایقران زنجانی در اردوی تیم ملی

کسب مدال برنز تورنمنت سطح A ارمنستان 
توسط بوکسور زنجانی

دبیر کل کمیته ملی المپیک:
جودو در حال گذر از شرایط سخت است

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک ایجرود به شرح ذیل ملکیت امَینه محمودی فرزند غلام حسن به شماره ملی ۴٢٨۵٢۶۶۵٨١ نسبت ششدانگ خریداری به 
صورت قولنامه عادی مالک رسمی مشاعی در ١ قطعه زمین زراعی به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتواند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. *١-ششدانگ یک قطعه زمین زراعی مساحت ١٩٧/٨١ متر مربع به پلاک فرعی ٣٨۶۶ از 

٣۶ اصلی بخش۵ زنجان واقع در زرین آباد برابر رای شماره ١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠۴٠٠۵٧١٨ مورخه ١۴٠٣/١٢/١٢
تاریخ انتشار نویت اول:١۴٠۴/٠١/٣١* تاریخ انتشار نوبت دوم:٠٢/١۵/١۴٠۴

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک ایجرود به شرح ذیل مالکیت سید مرتضی میرنعمتی خوئینی فرزند سید حسن به شماره ملی ۴٢٨٠۴٩٠۶١٩ نسبت به ششدانگ 
خریداری به صورت قولنامه عادی در ١ باب عمارت به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
١۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
١-ششدانگ یک باب عمارت مساحت ١۶۵,۴٧ مترمربع به پلاک فرعی ١١٣۴ از ١۴١ اصلی بخش ۵ زنجان واقع در خوئین برابر رای 

شماره ١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠۴٠٠٣۵٢۶ مورخه ١۴٠٣/٠٨/٠٣
علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود تاریخ انتشار نویت اول:١۴٠۴/٠١/٣١* تاریخ انتشار نوبت دوم:٠٢/١۵/١۴٠۴ علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود 

قدس آنلاین/ ملی پوش تنیس روی میز ایران که به عنوان اولین دختر ایرانی وارد 
لیگ فرانسه شده است، تاکید دارد که فعلا به فکر بهبود عملکردش بواسطه حضور در 

لیگ های معتبر است تا کسب سهمیه برای المپیک.
شیما صفایی ملی پوش تنیس روی میز ایران که تا پیش از در آلمان بازی می کرد، از 
این پس در لیگ پرو فرانسه و تیم »کوئیمپر« به میدان خواهد رفت. این حضور به 

واسطه قراردادی که او اخیرا با تیم »کوئیمپر« منعقد کرده است، میسر شده است.
لیگ پرو فرانسه یکی از ۳ لیگ معتبر دنیا به حساب می آید و صفایی بعد از نوشاد و 

نیما عالمیان سومین ایرانی است که وارد این لیگ معتبر شده است.
این ملی پوش تنیس روی میز که یک سال پیش با پیوستن به بوندس لیگا 2 آلمان 
لژیونر شد، در مورد انتقالش به لیگ فرانسه گفت: عملکردم یک سال گذشته ام در 
لیگ بوندس لیگا 2 آلمان مورد توجه مسئولان تیم »کوئیمپر« قرار گرفت. البته 
عملکردی که اخیرا در فیدرهای چک و اسلوونی داشتم هم در این زمینه بی تاثیر 

نبوده است.
وی در این زمینه ادامه داد: در فیدر اسلوونی حریف کره ای را بردم که چندماه پیش 
در یکی از فیدرهای برگزار شده از سوی فدراسیون جهانی تنیس روی میز فینالیست 
شده بود. سپس به »صوفیا« بازیکن آلمانی باختم در حالیکه در نیم فصل اول بوندس 
لیگا 2 آلمان همین بازیکن را ۳ بر یک شکست داده بودم اما در اسلوونی با بدشانسی 

نتوانستم آن برد را تکرار کنم و اینگونه به جدول اصلی نرسیدم.
صفایی همچنین با اشاره به حضوری که در فیدر چک داشت، خاطرنشان کرد: در آن 
رقابت ها هم ابتدا با قرعه استراحت مواجه شدم سپس با »ملانیا« رقابت کردم که در 
المپیک پاریس با تیم ملی پورتوریکو حضور داشت. بعد از پیروزی برابر او، در بازی 

سوم به نفر دوم از لهستان ۳ به یک باختم. در کل می خواهم بگویم این عملکرد در 
اسلوونی و چک و نتایجی که داشتم مورد توجه فرانسوی ها قرار گرفت. البته ابتدا 

عملکردم در آلمان توجه آنها را جلب کرد.
ملی پوش تنیس روی میز زنان ایران تاکید کرد: از ابتدای فصل جاری بوندس لیگا 
2 آلمان وارد این لیگ شدم و تا به امروز که 2 بازی به پایان فصل داریم صحب ۱۶ 
برد شده ام و فقط ۳ باخت داشته ام. بعد از بوندس لیگا یک، رقابت های بوندس لیگا 
2 از بهترین سطح در تنیس روی میز آلمان برخوردار است که خیلی از بهترین های 
این کشور در این لیگ بازی می کنند. عملکردم در این لیگ باعث شد مسئولان تیم 
»کوئیمپر« حضورم را در فیدر اسلوونی و چک هم پیگیری کنند و در نهایت پیشنهاد 

همکاری را مطرح کنند.
شیما صفایی اولین دختر تنیس روی میز و سومین ایرانی است که وارد لیگ پرو 

فرانسه شده است
وی با بیان اینکه قرارداد حضورم در لیگ پرو فرانسه چند روز پیش توسط مسئولان 
تیم »کوئیمپر« برای من ایمیل شد، گفت: حضور در این تیم را از ابتدای فصل آینده 

که تقریبا شهریور می شود، آغاز می کنم.
صفایی با تاکید بر اینکه لیگ پروه فرانسه از سطح بالایی برخوردار است و حتی سطح 

رقابت های آن بهتر و با کیفیت تر از لیگ بوندس لیگا است، گفت: از میان ۵۰ نفر اول 
رنکینگ جهانی، ۸ بازیکن یا شاید هم بیشتر در لیگ فرانسه بازی می کنند. اعضای 
تیم ملی فرانسه هم در لیگ کشورمان بازی می کنند. رقابت های این لیگ بالاترین 

سطح مسابقات لیگ تنیس روی میز جهان در بخش بانوان را دارد.
این ملی پوش تنیس روی میز که در بازی های آسیایی هانگژو به عنوان تنها دختر 
ایرانی این رشته حضور داشت، در مورد برنامه هایی که برای آینده خود دارد یادآور 
شد: فعلا فقط به آماده نگه داشتن خودم در لیگ های اروپایی فکر می کنم به 
خصوص که حضور در این سطح رقابت ها اعتماد به نفس زیادی به من می دهد. 
باخت هایم در لیگ بوندس لیگا 2 آلمان در نیم فصل اول رقم خورد که نه به فضای 
مسابقات آشنا بودم و نه اعتماد به نفس لازم را داشتم. به مرور از این حیث خیلی قوی 

تر شدم و توانستم برخی باخت های نیم فصل اول را جبران کنم.
پینگ پنگ باز 2۱ ساله ایران در پایان و در واکنش به این پرسش که »چقدر خود 
را به المپیک نزدیک می بینید؟«، گفت: فعلا به المپیک فکر نمی کنم. دوست دارم 
پله های موفقیت را تدریجی طی کنم. فعلا تمرکز روی تقویت اعتماد به نفسم است 
تا اینگونه به سطح بالای از پختگی و تجربه برسم. سپس در مورد المپیک و میادین 

بزرگ و حضور آنها برنامه ریزی می کنم تا نتیجه هم برایم داشته باشد.

ویستا/ تراکتور مقابل ملوان در هفته بیست و هفتم لیگ برتر موفق به پیروزی ۳ بر ۰ شد 
و جایگاه خود در صدر جدول را تثبیت کرد.

خداداد عزیزی، مدیر تیم تراکتور در پایان این بازی گفت:  این برد را به هواداران تراکتور 
تبریک می گویم که فکر کنم امروز هم یک روز وحشتناک هم برای ما و هم برای حریف 
رقم زدند. به مجموعه باشگاه تراکتور تبریک می گویم و به هواداران پرشوری که کنار هم 
نشستند و بدون هیچ اتفاقی، تیم را حمایت کردند. بازی برای ما یک بازی بسیار خوب بود. 

می توانستیم از فرصت ها بیشتر استفاده کنیم و شرایط بهتری را رقم بزنیم.
او درباره علت توقف بازی و هجوم هواداران ملوان به کنار زمین توضیح داد:  خود ما هم 
در کنار زمین با ناظر بازی صحبت کردیم. خوشبختانه ایشان این قضیه را جمع کرد و به 
عنوان یک ناظر بسیار خوب عمل کرد. اتفاقی که افتاد هم این بود که قرار بود هواداران 
ملوان مثل هواداران استقلال در طبقه بالا بنشینند ولی به خاطر ازدحام بانوان، نیروی 
انتظامی و یگان ویژه از طرفداران ملوان خواهش کردند که پشت دروازه خودشان در نیمه 
اول بنشینند. آنها هم محبت کردند و به خاطر بانوانی که به ورزشگاه آمده بودند و جایی 
برای نشستن نداشتند، قبول کردند که به پشت دروازه منتقل شوند. فکر می کنم نباید 

اجازه می داند که طرفداران ملوان و تراکتور اینقدر نزدیک به یکدیگر قرار بگیرند.  
عزیزی در واکنش به علت این اتفاق ادامه داد: ما چیز خاصی را متوجه نشدیم ولی بالاخره 
وقتی طرفداران دو تیم خیلی نزدیک هم بنشینند، هر لحظه احتمال بروز حاشیه است. 
فکر می کنم چیز خاصی نبود. اینکه بازی تعطیل شد را هم علتش را نفهمیدم. به ناظر 
بازی که گفتم، به من گفت الان بازی از سر گرفته می شود که خدا را شکر با درایت ایشان 

و مجموعه داوری، ماجرا هر چه که بود جمع شد.  
او در این باره تاکید کرد:  خود من هم اعتقاد دارم انتخاب آن قسمت برای هواداران ملوان 
غلط بود. حتی آقای مازیار زارع و پژمان نوری هم گلایه داشتند که انتقال هوادارانشان از 
طبقه بالا به پایین زمان برد و باعث شد حدود 2۵ دقیقه از بازی را نبینند. البته من به 
مازیار توضیح دادم که فکر نمی کردیم بانوان اینقدر زیاد از بازی استقبال کنند و به همین 

خاطر مجبور به جابه جایی طرفداران ملوان شدیم. شاید ما باید کمی بیشتر مهمان نوازی 
می کردیم.  

مدیر تیم تراکتور درباره عدم شرکت در جلسه کمیته انضباطی که احضار شده بود، گفت: 
به خاطر این بازی اینجا )تبریز( بودم و تلفنی با دوستان صحبت کردم و به سوالات و 

اتهاماتی که وجود داشت پاسخگو بودم.
او در این باره که اتهامش در دعوت به کمیته انضباطی چه بوده، پاسخ داد: نمی دانم به 
این کار مصاحبه جنجالی می گویند یا مصاحبه حاشیه ای می گویند. بحث من راجع به 
بی حرمتی بود. در بازی با آلومینیوم اراک هم همین را گفتم. اگر من در تیم مشهد و با 
یک تیم مشهدی هم کار کنم همین را خواهم گفت. به عنوان مدیر این تیم، حافظ منافع 
باشگاه تراکتور و اعضای این باشگاه هستم. فرقی نمی کند که بیرانوند یا شجاع باشد و 
یا یک بازیکن ذخیره. وقتی ببینم دارند به بازیکن ما توهین می کنند طبیعتا باید از او 

حمایت کنم.  
عزیزی به اینکه گفته می شود او حلقه مفقوده تیم تراکتور بوده، اینطور واکنش نشان داد: 
نظر لطفشان بوده. ما هم سعی کردیم تا همه جوره آنچه از من برمی آید را به تراکتور 
کمک کنم. الحمدالله شرایط تراکتور خوب است. امروز هم بازی بسیار خوبی بود و فقط 
آن صحنه که بازی قطع شد فکر می کنم با درایت آقای ناصحی به عنوان ناظر بازی همه 
چیز جمع شد. همه چیز بر وفق مراد است. همچنان اختیار همه چیز در اختیار خودمان 
است. امیدوارم در بازی های آینده بتوانیم تکلیف همه چیز را روشن کنیم. هیچ چیز را 
نمی توان قطعی گفت. امیدوارم چون همه چیز دست خودمان است بتوانیم بازی ها را ببریم 

و قهرمان شویم.  
خداداد در این باره که بهزاد داداش  زاده در مصاحبه ای گفته خداداد اول حرف می زند و 
بعد فکر می کند، گفت: ایشان کی هست؟ قرار نیست من جواب همه را بدهم. بعضی ها 
برای به شهرت رسیدن درباره من صحبت می کنند اما دلیلی ندارد که من درباره همه 
آدم ها حرف بزنم. من حافظ منافع تراکتور هستم و هر کسی می خواهد می تواند درباره 
من اظهار نظر کند. جواب کسی را نمی دهم. اگر قرار باشد جواب همه را بدهم که جای 
من اینجا نیست. هر کسی برای رسیدن به شهرت سعی می کند حرفی بزند. حالا این آقا 

هم همین کار را کرده.

گفتگو با دختر لژیونر تنیس روی میز ایران؛

صفایی: به المپیک فکر نمی کنم

خداداد عزیزی:

هر کسی می خواهد معروف شود درباره من صحبت می کند
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عراقچی: مذاکرات رو به جلو بود 

شرح اقدامات ثبت احوال
 برای بی شناسنامه ها

خبر 

کوتاه 

بخش زیادی از جستارهای نوشته شده ترس از بی ثباتی، تجارب زنانی است که بحران 
را از سر گذرانده اند. اما بی ثباتی چیزی نیست که جز با تصمیم گیری و سیاست های 
حاکمیتی جبران شود. در راس کار، این دولت ها هستند که باید در این زمان ها بیش از 
گذشته به دنبال ایجاد شرایط رفاه حداقلی بوده و خدماتی مانند بیمه و سلامت رایگان و 
آموزش را کنترل کنند. مهم ترین شاخصی که در این بحران ها کمرنگ می شود سلامت و 
آموزش است... بازگرداندن مشروعیت حاکمیت، رفتن به سمت حل بحران ها، کارآمدی، 
سه جانبه گرایی در تصمیم گیری ها و کمک گرفتن از نهادهای صنفی و مردمی، افزایش 

سرمایه اجتماعی و همبستگی و... راه های برون رفت از بحران های ذکرشده هستند.
ترس و بی ثباتی مخل توسعه و مقوم عقب نگاه داشته شدگی و فقر هستند. دکتر سمیه 
توحیدلو، پژوهشگر جامعه شناسی اقتصادی در مقاله ای که در سایت انجمن جامعه 
شناسی ایران، منتشر کرده، به بررسی تاثیر بی ثباتی اقتصادی بر سلامت روان جامعه 
فقر و  نشان می دهد که  پژوهش ها و مشاهدات،  به  استناد  با  نویسنده  پرداخته است. 
ناامنی اقتصادی تنها به کمبود پول خلاصه نمی شود، بلکه فضای ذهنی افراد را به شدت 
محدود کرده و توانایی فکر کردن به مسائل غیرمالی را از آن ها می گیرد. بی ثباتی اقتصادی 
مولفه های مختلف سلامت روان از جمله به زیستی هیجانی )افزایش خشونت، کاهش 
خودکنترلی، اضطراب مزمن، فرسودگی هیجانی، مرگ تدریجی امید(، به زیستی اجتماعی 
)فرسایش سرمایه اجتماعی، نقض کرامت انسانی، مهاجرت واقعی و درونی( و پهنای باند 
شناختی )ذهن فقیر، کاهش تمرکز و حافظه، تصمیم گیری های نادرست، سوگ سیال( را 

به شدت تحت تاثیر قرار می دهد.
افراد  با اشاره به مفهوم عقلانیت بقا  در شرایط بحرانی، توضیح می دهد که  توحیدلو 
سود  بیشینه سازی  سمت  به  اقتصادی،  فشارهای  و  شناختی  محدودیت های  دلیل  به 
فردی و رفتارهای غیرهنجار سوق پیدا می کنند. در ادامه، با بررسی تجربیات کشورهای 
پساکمونیسم و آثار نویسندگانی چون اسلاونکا دراکولیچ و سوتلانا الکسیویچ، نشان می دهد 
که اقتصاد بحران زده چگونه کرامت انسانی، اعتماد اجتماعی و تصور افراد از انسانیت خود 
را نابود می کند و منجر به پدیده هایی چون  یخچال های خالی )توهم پر بودن در اقتصاد 

توخالی( و  کفش های غربی  )نماد فرار از گذشته در عین فرسودگی( می شود.
در نهایت، توحید لو تاکید می کند که جبران بی ثباتی اقتصادی تنها با تصمیم گیری و 
سیاست های حاکمیتی امکان پذیر است و دولت ها باید در این شرایط به دنبال ایجاد رفاه 

بازگرداندن مشروعیت  نهادهای مردمی و  از  حداقلی، کنترل خدمات اساسی، حمایت 
حاکمیت باشند. توجه به سلامت و آموزش به عنوان شاخص های آسیب پذیر در بحران ها 
و افزایش سرمایه اجتماعی و همبستگی به عنوان راه های برون رفت از این وضعیت معرفی 

می شوند. این مقاله در زیر از نظرتان می گذرد:
»فقر، تنها نداشتن پول نیست؛ نداشتن فضای ذهنی برای فکر کردن به غیر از پول است.« 
در کوچه و خیابان، در وسایل حمل ونقل عمومی و هرجا که جانی،  انگیزه ای و اندک 
اعتمادی برای حرف زدن یا درددل کردن هست،  سوال »بالاخره چه می شود؟«، در کلام 
مردم جاری است. گویا با مردمی طرف هستیم که هنوز نمی دانند چطور با از دست دادن 
آینده ای که هرگز نیامد، کنار بیایند. مردمی که با بهت به هرآنچه دارند و زمانی امکان 
داشتنش برایشان مهیا بوده و امروز نیست؛ نگاه می کنند. مردمی که طبقه فرهنگی، نیازها 
و توقعاتشان تغییر نکرده، اما طبقه اقتصادی و داشته های مادی و امکان هزینه کردشان در 

موضوعات مختلف تغییر کرده است.
طبیعی است که باید درباره این مردم گفت. باید روان شناسی اجتماعی و اقتصادی این 
روزگار را بهتر شناخت. شاید حداقل کار فهم و تبیین رفتار اقتصادی و اجتماعی مردم در 
شرایط امروز باشد. می دانیم که بی ثباتی اقتصادی به نوسانات غیرقابل پیش بینی در اقتصاد 
اشاره دارد. این نوسانات را می توان در نرخ رکود، تورم و از دست دادن شغل رصد کرد. یا 
این که با شاخص هایی مثل نرخ بیکاری، ضریب جینی، تولید ناخالص ملی، شاخص های 
ارزش پول ملی، امید به آینده می تواند تعریف شود. من در این جستار به دنبال رد بی ثباتی 
اقتصادی بر سلامت روان جامعه هستم. از این روست که باید ثبات اقتصادی را در معنای 

کلی رسیدن به این شاخص های مفهومی در نظر بگیرم:
-رشد و امنیت اقتصادی در کنار هم-دسترسی پایدار به نیازهای اساسی )غذا، مسکن، 
بهداشت، آموزش(-عدالت توزیعی )نبود شکاف طبقاتی، نبود تبعیض سیستماتیک، نبود 

شکاف دسترسی به منابع و برخورداری از حداقل رفاه(
-امنیت شغلی )فرصت کار باکیفیت، بیمه بیکاری(

-اعتماد به نهادهای اقتصادی )بانک، دولت، بازار، بورس و...(

اما منظور از سلامت روان چیست؟ طبیعی است که سلامت روان با اختلالات روانی متمایز 
است و به آن به چشم امری اجتماعی و جامعگی نظر می شود. از همین رو باید پیش از هر 

چیز شاخص های شناخته شده و معرف سلامت روان را معرفی کرد:
-به زیستی هیجانی )برخورداری از مولفه هایی چون امید،  رضایت از زندگی و تاب آوری 

در برابر اضطراب(
-به زیستی اجتماعی )داشتن ارتباطات معنادار، احساس تعلق به جامعه و مشارکت جمعی(

-پهنای باند شناختی )به نوعی همان عملکرد روان شناختی است که با توانایی تصمیم گیری 
و تفکر بلندمدت، توانایی حل مسئله، کنترل خود و تنظیم هیجانات شناخته می شود(.

اگر به دنبال آنچه به لحاظ روان شناسی اقتصادی و اجتماعی در جامعه می گذرد باشیم، 
کافی است آثار بی ثباتی اقتصادی را بر هر یک از سه گانه های بالا بررسی کنیم. طبیعی است 
که با توجه به تجربه زیسته و حجم بالای مطالب تولیدشده در موضوع اقتصاد؛ نبود ثبات 
اقتصادی و وجود بحران پیش فرض این مقاله باشد و ضرورتی برای بررسی شاخص های 
اقتصادی وجود نداشته باشد. بنابراین در این مقاله تاثیر بی ثباتی اقتصادی را بر مولفه های 
سلامت روان بررسی کرده و در ادامه به بیان روایت هایی درباره این شرایط از دیگر کشورها 
خواهیم پرداخت. برخی از اقتصاددانان از این قبیل مطالعات به اقتصاد رفتاری یاد می کنند. 

درباره اثر بی ثباتی بر به زیستی هیجانی به موارد زیر می توان اشاره کرد:
از مفاهیمی که ذیل زیست هیجانی می تواند از بی ثباتی اقتصادی اثرپذیر باشد مفهوم 
یا متغیر »خشونت« است؛ سرخوردگی و ترس از آینده از عوامل افزایش دهنده خشونت 
فردی و اجتماعی خواهد بود. دومین متغیر که تحت تاثیر بی ثباتی قرار می گیرد موضوع 
خودکنترلی است. »کاهش خودکنترلی«، انرژی روانی لازم برای مقاومت در برابر وسوسه ها 
یا خرید کالای غیرضروری را تحلیل می برد و تصمیم های غیرمنطقی با ظاهر منطقی 
می گیرد. از سوی دیگر بی ثباتی اقتصادی بر روی سیستم عصبی چنان تاثیر می گذارد که 
گویا در یک جنگ وگریز دائمی است. یک اضطراب همیشگی همراه فرد می شود که به آن 
»اضطراب سمی« می گویند. سومین متغیرِ تحت تاثیر بی ثباتی اقتصادی »فقرتاب آوری« 

است./ ویستا

خبر آنلاین/ شنیده ها حکایت از آن دارد که اعضای شورایعالی فضای مجازی در آستانه 
تغییر هستند؛ هر چند که این ادعا در حد شنیده ها از برخی از اعضای این شورا است 
اما اگر رنگ واقعیت به خود بگیرد، می تواند به نفع دولتمردان برای برداشتن محدودیت 

های شبکه های اجتماعی باشد.
طبق قانون، ماهی یکبار جلسات شورایعالی فضای مجازی باید تشکیل شود، اما از زمان 
تشکیل دولت چهاردهم تا به لحظه نگارش این گزارش، تنها ۵ بار این جلسات برگزار 
شده است، جلسه  ای که وقتی تشکیل می  شود، همه گوش به زنگ می شوند تا خبری 
خوش درباره رفع فیلترینگ از آن بشوند اما از زمان برداشتن محدودیت های دو پلتفرم 

واتس آپ و گوگل پلی تا به الآن، دیگری خبری از رفع فیلترینگ شنیده نشده است. 
انتظارات از دولت اما این نبوده است، درپی مخالفت های صریح مسعود پزشکیان با 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی و شباهت دادن آن به قفس در ایام انتخابات ریاست 
جمهوری،  برخی توقعات از رئیس دولت چهاردهم این بود که او پس از رسیدن به کرسی 
قوه مجریه با زدن یک دکمه بتواند به مسدودسازی  ها پایان دهد. اما پیش بردن مسیر 
رفع فیلترینگ در جلسات شورایعالی فضای مجازی و مشخص نبودن سرنوشت گام دوم 
رفع محدودیت ها، نشان می دهد اختیارات پزشکیان در این شورا به حد کافی نیست یا 

نمی تواند در مقابل برخی اعضای تندرو شورایعالی فضای مجازی بایستد. 
این روزها اما شنیده می شود دوره اعضای فعلی رو به اتمام است و تغییر در اعضای 
شورایعالی فضای مجازی نزدیک است، نگاهی اجمالی به اعضای این شورا و تصمیمات 

آنان انداخته ایم.
ماجرای تشکیل شورای عالی فضای مجازی 

شورایعالی فضای مجازی در تاریخ ۱۷ اسفند ۱۳۹۰ و با دستور رهبر انقلاب به منظور 
سامان دهی و مدیریت تحولات فضای مجازی تشکیل شد؛ در حکم رهبر انقلاب برای 
اعضای این شورا که برای یک دوره سه ساله تعیین شده بودند، آمده بود: »این شورا 
وظیفه دارد مرکزی به نام مرکز ملّی فضای مجازی کشور ایجاد نماید تا اشراف کامل 
و به روز نسبت به فضای مجازی در سطح داخلی و جهانی و تصمیم گیری نسبت به 
نحوه مواجهه فعال و خردمندانه کشور با این موضوع از حیث سخت افزاری، نرم افزاری و 
محتوایی در چارچوب مصوّبات شورای عالی و نظارت بر اجرای دقیق تصمیمات در همه 
سطوح تحقق یابد. نکات اساسی در مورد وظایف شورای عالی و مرکز فضای ملّی مجازی 

با تأکید بر توجه جدّی به آن، در پیوست این حکم ابلاغ می گردد.«
پس از آن که رهبری در شهریور ۱۳۹۴، بار دیگر اعضای شورای عالی فضای مجازی 
را برای یک دوره ۴ ساله انتخاب کردند تا به الآن حکم دیگری از سوی ایشان صادر 

نشده است. 
هر چند به سبب جایگاه حقوقی و تغییرات افراد در این جایگاه ها، تغییراتی در نوع نگاه 
و تفکر اعضای حقوقی شورایعالی فضای مجازی ایجاد شده است اما اعضای حقیقی آن 
از سال ۹۴ تغییر نکرده و زمینه ساز تصمیمات زیادی در حوزه فضای مجازی بوده اند. 

بر اساس آنچه در سایت شورایعالی فضای مجازی نوشته شده است، اعضای حقوقی این 
شورا را رئیس جمهوری به عنوان رئیس شورایعالی فضای مجازی )مسعود پزشکیان(، 
رئیس مجلس شورای اسلامی )محمدباقر قالیباف(، رئیس قوه قضائیه )محسنی اژه ای(، 
رئیس سازمان صداوسیما )پیمان جبلی(، دبیر شورا و رئیس مرکز ملی فضای مجازی 
ارتباطات و فناوری اطلاعات )ستار هاشمی(، وزیر  )سید محمدامین آقامیری(، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی )عباس صالحی(، وزیر علوم و تحقیقات و فناوری )حسین 
سیمایی صراف(، وزیر آموزش و پرورش )علیرضا کاظمی(، وزیر اطلاعات )اسماعیل 
خطیب(، وزیر دفاع )امیر عزیز نصیرزاده(، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور )حسین 
افشین(، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی )مرتضی آقاتهرانی(، رئیس 
اسلامی  انقلاب  پاسداران  فرمانده کل سپاه  اسلامی )محمد قمی(،  تبلیغات  سازمان 

)محمد  دادستان کل کشور  رادان(،  )علیرضا  فراجا  فرمانده  )سردار حسین سلامی(، 
موحدی آزاد( تشکیل می دهند.

همچنین سعیدرضا عاملی، حمید شهریاری، رضا تقی پور، مهدی اخوان بهابادی، مسعود 
ابوطالبی، کامیار ثقفی، رسول جلیلی، عزت الله ضرغامی، محمد سرافراز و محمدحسن 

انتظاری از اعضای حقیقی این شورا به شمار می آیند. 
 با حکم شهید ابراهیم رئیسی، رئیس دولت سیزدهم، سازمان پدافند غیرعامل کشور 
در شهریور ماه سال ۱۴۰۰، عضو جدید شورای عالی فضای مجازی شد اما در آخرین 
بررسی ها از سایت شورایعالی فضای مجازی رئیس پدافند غیرعامل جزو اعضای حقیقی 

و حقوقی لحاظ نشده است.
تنهایی دولت در یک شورای مهم 

داستان رفع فیلترینگ و برداشتن محدودیت های شبکه های اجتماعی به سادگی و با 
صدور دستور توسط رئیس جمهور امکان پذیر نیست، خاصه آنکه مرجع برخی فیلتر 
کردن هم خارج از دولت و این شورا بوده است. به همین سبب پزشکیان برای حل و 
فصل این وعده مهم، پرونده فیلترینگ را به ساختمان خیابان بیهقی برد اما تا به الآن به 
جز رفع فیلترینگ دو پلتفرم غیر مهم، نتوانسته گرهی از گره های پیچیده این پرونده باز 
کند. هر چند بررسی ها نشان می دهد که شبکه های اجتماعی به دستورات شورایعالی 
امنیت ملی، قوه قضائیه و کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه فیلتر شده اند اما این شورا 

نقش پررنگی در تداوم فیلترینگ دارد. 
در واقع، از آغاز اولین فیلترینگ پلتفرم هایی مانند فیسبوک و توئیتر)ایکس( در سال 
۸۸ تا اینستاگرام و ترزد در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳، تا به الآن در دولت های محمود 
احمدی نژاد، حسن روحانی، ابراهیم رئیسی، اعضای شورایعالی فضای مجازی از تداوم 
فیلترینگ حمایت کردند. شاهد این ادعا نیز، اظهارات معاون اطلاع رسانی دفتر معاون 
اول رئیس جمهور است که در مصاحبه ای گفته بود: »بحث رفع فیلتر تنها در اختیار 
دولت نیست و شورای عالی فضای مجازی که در سال های گذشته تشکیل شده، مسئول 
این موضوع است. شهید رئیسی در سال آخر عمرشان به دنبال آن بودند که حداقل 
رفع فیلتر از پلتفرمی مانند گوگل پلی انجام شود، اما این موضوع به دلیل اینکه شهید 
رئیسی نتوانست اجماع سازی در شورای عالی فضای مجازی انجام دهد رفع فیلتر در 
دولت ایشان به نتیجه نرسید یعنی به عبارتی زور شهید رئیسی به شورای عالی فضای 

مجازی نرسید.«
در دولت پزشکیان هم با وجود تلاش های دولت برای رفع فیلترینگ، سهم آنان در میان 
2۸ نفر اعضای شورای عالی فضای مجازی، فقط ۸ رأی است؛ مسعود پزشکیان )رئیس 
جمهور(، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر علوم و 
تحقیقات و فناوری، وزیر آموزش و پرورش، وزیر اطلاعات، وزیر دفاع و معاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور. همین تعداد رأی نشان می دهد که پزشکیان و دولتمردانش در 

برابر شورایی که مخالف برداشتن فیلترینگ بوده در اقلیت است. 
مخالفانی که اکثر آنان در میان اعضای حقیقی شورایعالی فضای مجازی هستند اما 
حضور کمرنگی هم در میان اعضای حقوقی این شورا دارند. مانند رضا تقی پور، که از 
مخالفان شدید رفع محدودیت ها است و حتی درباره رفع فیلتر واتساپ گفته بود: »رفع 
فیلتر واتساپ خواسته دولت بود. من مخالف انجام این کار، بدون ایجاد قانون مندی و 

پذیرش حکمرانی بودم.«
در واقع، تقی پور در حالی مدعی رفع فیلترینگ واتس آپ بدون پذیرش حکمرانی 
شده بود که طبق آخرین مصوبه شورایعالی فضای مجازی در سال ۱۴۰2، این امکان را 
برای مخاطبان ایجاد شده است تا به پیام رسان ها و سکوهای خارجی پرکاربرد با حفظ 

سازوکارهای حکمرانی پذیر، دسترسی یابند.
به بیان دیگر، براساس این مصوبه تنظیم گران بخشی موظف هستند در حوزه تنظیم گری 

خود، خدمات و سکوهای پرکاربرد خارجی را شناسایی و امکان فنی برای دسترسی 
کاربران به خدمات مفید خارجی را در قالب های حکمرانی پذیر مورد بررسی قرار داده و 

ضوابط ارایه خدمات یاد شده را به مرکز ملی فضای مجازی ارایه کنند.
از تصویب بخشی از طرح صیانت تا بی توجهی به فیلترشکن فروش ها

اما تداوم فیلترینگ تنها تصمیم جنجالی شورایعالی فضای مجازی نبود. بی توجهی 
اعضای این شورا به ماجرای فروش فیلترشکن از دیگر اقدامات سوال برانگیز است. این 
بی توجهی در حالی است که ستار هاشمی، وزارت ارتباطات را مسئول پیگیری پرونده 
فیلترشکن فروش ها نمی داند و حتی در اولین جلسه برگزاری شده این شورا در دولت 
چهاردهم، به تاریخ ۱۰ مهرماه، پزشکیان با اشاره به موضوع فروش فیلترشکن توسط 
با فیلترشکن فروشی پول های میلیاردی کسب  اینکه برخی  با بیان  عده ای سودجو، 
می کنند که این برای کشورمان خوب نیست، دستور داد تا این مسئله حتما به شکل 
دقیق و جدی مورد رسیدگی قرار گرفته و تصمیم مقتضی در این مورد و به طور کلی 

زمینه های رواج چنین کسب و کاری اتخاذ شود.
همچنین، پس از مخالفت گسترده مردم با طرح صیانت در مجلس یازدهم، محمدباقر 
قالیباف در نامه ای به ابراهیم رئیسی، رئیس وقت شورایعالی فضای مجازی، این شورا را 

مسئول بررسی این طرح معرفی کرد. 
اعضای شورایعالی فضای مجازی در آستانه تغییر؟

شنیده ها حکایت از آن دارد که اعضای شورایعالی فضای مجازی در آستانه تغییر هستند؛ 
هر چند که این ادعا در حد شنیده ها از برخی از اعضای این شورا است اما اگر رنگ 
واقعیت به خود بگیرد، می تواند به نفع دولتمردان برای برداشتن محدودیت های شبکه 
های اجتماعی باشد. چرا که شواهد امر حکایت از آن دارد که اعضا و مخالفان رفع 
فیلترینگ در شورایعالی فضای مجازی به سدی محکم در مقابل پزشکیان تبدیل شدند 
و در میان عدم همکاری آنان با دولت، نبود یک قانون مشخص درباره متولی فیلترینگ و 
عدم دستور صریح رئیس جمهوری برای آن، محدودیت ها به یک کلاف سردرگم تبدیل 
شده و سرنوشت این وعده مهم هنوز مشخص نیست.  موافقان فیلترینگ نیز با بهره گیری 
از نفوذ خود در شورایعالی فضای مجازی و برخی فضاسازی ها، به نوعی به دنبال دور 
زدن دولت هستند تا پرونده فیلترینگ همچنان پیچیده و بلاتکلیف بماند. گویی فعلا زور 
پزشکیان برای حل و فصل این ماجرا به در حال حاضر به اعضای این شورا نرسیده است.

نگاهی به تصمیمات پرحاشیه شورای عالی فضای مجازی در سال های اخیر؛

اعضایِ شورای عالی فضای مجازی در آستانه »تغییر«؟

زنان قربانیان بی ثباتی، فقر و توسعه نیافتگی

ایلنا/ رئیس سازمان ثبت احوال کشور گفت: هیچ مانعی برای ابراز ادعای افراد برای 
ایرانی بودن نداریم و همه این ادعاها بررسی می شود.

هاشم کارگر، رئیس سازمان ثبت احوال کشور درباره اقدامات این سازمان برای افراد 
بی شناسنامه گفت: فاقدین شناسنامه افرادی هستند که ادعای ایرانی بودن دارند، 
اما مدارک هویتی ندارند و درصدد هستند که این مدارک را دریافت کنند. در یکی 
دو سال اخیر، اقدامات گسترده ای در حوزه شناسایی افراد فاقد شناسنامه انجام شده 
است؛ در سال ۱۴۰2 سامانه ای ایجاد شد تا کسانی که چنین ادعایی دارند، در آن ثبت 
نام و مدارکشان را بارگذاری کنند تا به آن رسیدگی شود. افرادی آمدند و درخواست 
دادند. اصولاً همه درخواست ها را بررسی کردیم، برخی نیز جزء اتباع بودند و به این 

درخواست ها پاسخ داده شد. 
کارگر افزود: موضوع فاقدین شناسنامه با توجه به اینکه سال های طولانی از حضور 
بعضی از آنان در ایران می گذرد یا در ایران زندگی می کنند و مدارک هویتی ندارند، 
امری است که باید با هماهنگی دستگاه ها اعم از دستگاه های اطلاعاتی و انتظامی، 

وزارت کشور و سازمان ثبت احوال انجام بگیرد. ما هم تعاملاتی با این عزیزان داریم. 
تعیین تابعیت یا اعطای تابعیت در هیچ جای دنیا به راحتی انجام نمی شود

وی خاطرنشان کرد: تعیین تابعیت و یا اعطای تابعیت در هیچ جای دنیا به راحتی 
انجام نمی شود؛ یعنی در هیچ کجای دنیا به این راحتی نیست که صرف اینکه کسی 
ادعایی داشته باشد، رفت و برگشتی انجام شود و تابعیت آن فرد محرز شود یا اعطای 
تابعیت صورت بگیرد. بنابراین وقتی می خواهیم به فردی بگوییم تو ایرانی هستی و به 
او مدارک هویتی بدهیم، باید با حساسیت ویژه ای جلو برویم که خطایی در کار ایجاد 

نشود؛ هم حق غیرمجازی برای کسی ایجاد نکنیم و هم حق کسی را از بین نبریم. 
کارگر ادامه داد: با دستگاه های مربوطه ارتباط داریم، دستگاه های مربوطه هم واقعاً در 
صدد هستند که در این زمینه اقدام و همکاری کنند و باید کارهای تخصصی خودشان 
را انجام بدهند و بعد از اینکه محرز شد به سمت سازمان ثبت احوال بیاید، سازمان ثبت 
احوال نیز کارهای اداری لازم را انجام می دهد و برای فرد مدارک هویتی صادر می کند.

کارگر ادامه داد: ما الان مشکل خاصی در این زمینه نداریم. یعنی این فرآیند، فرآیندی 
تعریف شده است. اما پیچیدگی های خاص خود را نیز دارد. در همه جای دنیا هم 
همین گونه است؛ یعنی در این امور حساسیت دارند. این طور نیست که به راحتی به 

فردی تابعیت بدهند یا یا تابعیت او را بگیرند. 
دستگاه های امنیتی همراهی لازم را دارند

رئیس سازمان ثبت احوال با اشاره به جلسه خود در زمستان سال گذشته با اعضای 
کمیسیون قضایی مجلس گفت: ما بعد از آن جلسه با دستگاه های امنیتی ارتباط 
برقرار کردیم. دستگاه های امنیتی هم همراهی لازم را دارند. در حال حاضر مشکل 

خاصی نداریم. 
هیچ مانعی برای ابراز ادعای افراد برای ایرانی بودن نداریم

کارگر تأکید کرد: سامانه ای که ایجاد کردیم در اختیار همه بود. حتی به این هم 
فکر کردیم که اگر کسی توانایی استفاده از سامانه را به صورت شخصی ندارد به دفاتر 
پیشخوان مراجعه کند و در آنجا ثبت نام کند. یعنی مانعی برای کسی ایجاد نشده و 

هرکس که ادعایی داشته آمده در سامانه ثبت نام کرده است.
وی با تاکید بر اینکه هیچ مانعی برای ابراز ادعای افراد برای ایرانی بودن نداریم، گفت: 
همان طور که گفتم حتی عده ای در این سامانه ثبت نام کردند و بعد مشخص شد از 
اتباع بودند و مدارک اتباع داشتند؛ یعنی وزارت کشور به آنان مدرک مجاز اتباع داده 
بود، اما ثبت نام کرده بوده اند تا ببینند آیا می توانند یا خیر. حرف این است که هیچ 

ممانعتی وجود ندارد.

انتخاب/ »سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز شنبه 
و پس از پایان دور دوم گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا در رم، توضحیاتی را 

درباره روند این گفت وگوها ارائه کرد.
وی گفت که چهار ساعت مذاکره داشتیم. در ادامه جلسه گذشته این بار هم رو به جلو 

بود. موفق شدیم در خصوص یکسری اصول و اهداف به تفاهم بهتری برسیم.
وی افزود: قرار شد مذاکرات ادامه یابد و وارد مراحل بعدی شود و جلسات کارشناسی 
شروع شود. از چهارشنبه این هفته مذاکرات فنی در سطح کارشناسان در عمان برگزار 
خواهد شد.  عراقچی در ادامه بیان کرد: شنبه آینده مجدد در عمان ما ملاقات خواهیم 
کرد و نتیجه کار کارشناسان را بررسی خواهیم کرد. مذاکرات در فضای سازنده ای 
برگزار شد و رو به جلو است. وزیر خارجه خاطر نشان کرد: گمانه زنی و تفسیر شخصی 
با اهداف محتلف همیشه در هر مذاکره ای وجود دارد. هیچگونه از این گمانه زنی ها 

را تایید نمی کنم. وقتی مذاکرات به نتیجه برسد نتایج خودشان را نشان خواهد داد.
وی افزود که مذاکره یکی از کارهای وزارت خارجه است و احتیاجی نیست هیجانی 

ایجاد شود. ما با دقت کار خودمان را ادامه می دهیم. 
او در ادامه بیان کرد: دلیلی برای خوشبینی زیاد و بدبینی زیاد وجود ندارد. امیدوارم 

که هفته اینده بعد از جلسات فنی در موقعیت بهتری باشیم.


